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مدیر حوزه های علمیه خبرداد:

آغازپروژه های کلان پژوهشی 
مورد نیاز نظام اسلامی 
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مدیر حوزه های علمیه گفت: مدت ها است که کلان پروژه 
های پژوهشی زیادی که مورد نیاز نظام اسلامی است در حوزه 
آغاز شده است و روی آنها کار می شود تا گره هایی از جامعه و 
نظام اسلامی باز شود.  آیت الله اعرافی روزسه شنبه  در دیدار 
سیاسی  عقیدتی  رئیس  دیانی  والمسلمین  الاسلام  حجت 

نیروی انتظامی و سردار فیضی فرمانده انتظامی استان قم که 
در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، گفت: نیروی 
انتظامی و حوزه و روحانیت در عین استقلال، ماموریت های 
مهم پیوسته ای دارند، چرا که تامین امنیت روحی و اخلاقی 
و معنوی جامعه بر عهده حوزه و روحانیت است. وی افزود: در 

 

 

 

فرماندارشهرستان قم با تاکید بر اینکه درحال رفع 
کامل مشکل حاشیه نشینی اطراف جمکران با کمک 
خیران و دستگاه های اجرایی هستیم گفت: امیدواریم 
مردم عزیز مناطق کمتر برخوردار نیز ما را در این امر 
بیشتر یاری کنند. مرتضی حیدری بعد از ظهر سه 
شنبه در گفتگو با خبرنگاران ضمن تبریک به مناسبت 
شهیدان  روح  بر  درود  و  دولت  هفته  گرامیداشت 
یک  حدود  قم  استان  اینکه  بیان  با  باهنر  و  رجایی 
میلیون و سیصد نفر جمعیت دارد، گفت: تقریباً همین 

استاندار قم گفت: برخی واحدهای تولیدی صنعتی 
استان نیز از نظر ساعت های قطعی برق مشکل هایی 
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  شد  قرار  که  دارند، 
استانداری پیگیری کند، بر اساس عبور از این پیک 
گرما و قطعی برق تدبیری اتخاد شود که این قطعی 
تولید  فرآیند  و  مقتضیات   با  و  برسد  به حداقل  برق 
این واحدها یک انطباق بهتر و بیشتری داشته باشد. 
 ۲ افتتاح  حاشیه  در  سه شنبه  روز  سرمست  بهرام 
طرح صنعتی در شهرک شکوهیه قم در گفت و گو با 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: باتوجه 
به یارانه هنگفتی که دولت به بخش آرد و نان می پردازد 
حفاظت و صیانت از این یارانه امر ضروری است است، 
و  آرد  کارخانه های  از  بازرسی  برای  راستا  همین  در 
نانوایی، طرح تشدید نظارتی را در استان  واحدهای 
در حال اجرا است. سعید محمدی ده نایبی در گفت و 
گویی بیان کرد: با حضور نمایندگان اداره کل غله، اداره 
بهداشت، سازمان صمت، اداره تعزیرات حکومتی و 
اتحادیه نانوایان، از واحدهای نانوایی به صورت روزانه 

فرماندار شهرستان قم ؛
مشکل حاشیه نشینی اطراف جمکران 

برطرف می شود

استاندار قم خواستارشد:
قطعی برق درشهرک های صنعتی

 به حداقل برسد

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:
طرح تشدید بازرسی از نانوایی ها

 اجرا می شود

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

دستگیری کلاهبردار جذب سرمایه هایپرمارکت اینترنتی
4

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

گزارشات بودجه ای شهرداری قم
 شفاف و به روز است

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری:

 باید رویکرد صدقه دادن جای خود 
را به آموزش مهارت ها بدهد

 معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهوری بــا تاکید بــر اینکه زنان 
سرپرست خانوار نیاز به درآمدزایی 
و اشتغال دارند، گفت: باید رویکرد 
صدقه دادن جای خــود را به توان 
افزایــی و آموزش مهــارت بدهد تا 
ضمن ارتقا یافتن عزت نفس افراد، 
بتوانند بــا اتکا به تــوان و فعالیت 
2خود درآمد مفیدی کســب کنند.   2
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مدیر منطقه چهار شهرداری قم :

۲۱ پروژه شاخص شهری در منطقه چهار اجراشده است

با تأکید  معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم 
بر اینکه می توان هرماه بودجه شهرداری را بر اساس سامانه 
کنترل پروژه و سامانه ارزیابی برنامه و بودجه رصد کرد گفت: هر 

شش ماه یکبار بازخورد راهبردی به ارزیابی اهداف راهبردی در 
شش ماه گذشته می پردازد و در پایان سال نیز تجزیه وتحلیلی 
به  اشاره  با   ، رنجبر  محسن  می دهد.  ما  به  را  شرایط  از  قوی 

چهار شنبه 10 شهریور1400 23محرم1443 1سپتامپر2021  شماره 5341  سال بیست وچهارم  2000 تومان

 در نظر دارد امور نظافت پایگاه های خودپرداز خود را در سطح شهر از طریق مناقصه عمومی 
به شرکتهای خدماتی واجد شرایط واگذار نماید. 

لذا متقاضیان محترم می توانند جهت اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 
1400/06/10 لغایت 1400/06/۲0 از ساعت 8 الی 14 به اداره تدارکات و ساختمان 
واقع در خیابان امام خمینی )ره(جنب پمپ بنزین ، مدیریت شعب بانک ملت استان قم 

مراجعه نمائید.
شماره تماس : 36708020

سپرده شرکت در مناقصه 100/000/000 ریال می باشد که بصورت ضمانت نامه بانکی 
صادره از سایر بانک ها به غیر از بانک ملت می باشد .

بانک در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار خواهد بود.
هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه خواهد بود.

آگهی مناقصه عمومی

 مدیریت شعب بانک ملت استان قم

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه می توان 
هرماه بودجه شهرداری را بر اساس سامانه کنترل پروژه و سامانه ارزیابی برنامه 
و بودجه رصد کرد گفت: هر شش ماه یکبار بازخورد راهبردی به ارزیابی اهداف 
راهبردی در شش ماه گذشته می پردازد و در پایان سال نیز تجزیه وتحلیلی قوی 

از شرایط را به ما می دهد.
محسن رنجبر ، با اشاره به ایجاد روال منطقی و مشارکتی بین داخل و خارج 
مجموعه شهرداری قم در سال های گذشته اظهار داشت: با ابزارهایی که در 
دست داشته سیستمی نظام مند و قوی در سال های گذشته تدوین شده است 

که در تمام مراحل کار به ما کمک می کند.
وی با بیان اینکه با راه اندازی سامانه های کنترل پروژه، ارزیابی عملکرد و 
بازخورد راهبردی رصد و پایش می شود، ابراز کرد: یکی از اقدامات مهم در 
سال های گذشته ساماندهی همکاران و نیروهای شهرداری و ارتقای شغلی 

آنان بر اساس تعهد بوده است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم یکی از اقدامات مهم در 
سال های گذشته در شهرداری را پشتیبانی نرم افزاری و سخت افزاری در بحث 
ستاد شهر هوشمند و سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات دانست و افزود: 
فضای موجود برای نحوه اداره شهر و پاسخگو و شفاف بودن با مردم و شورای 

اسلامی شهر بسیار روشن است.
وی با تأکید بر اینکه با این سیستم می توان هرماه بودجه شهرداری را بر 
اساس سامانه کنترل پروژه و سامانه ارزیابی برنامه و بودجه رصد کرد گفت: 
هر شش ماه یکبار بازخورد راهبردی به ارزیابی اهداف راهبردی در شش ماه 
گذشته می پردازد و در اصلاح بودجه از آن استفاده می کند و در پایان سال نیز 

تجزیه وتحلیلی قوی از شرایط را به ما می دهد.
رنجبر خاطرنشان کرد: ما هم بر اساس این سیستم می توانیم گزارش کنیم و 
نمایندگان مردم در شورای اسلامی شهر نیز این گزارشات را رصد کنند و از ما 

بخواهند که برنامه را تصحیح کنیم و آن را پیش ببریم.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

گزارشات بودجه ای شهرداری قم شفاف و به روز است
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مدیر حوزه های علمیه خبرداد:

آغازپروژه های کلان پژوهشی
 مورد نیاز نظام اسلامی 

مدیر حوزه های علمیه گفت: مدت ها است که کلان پروژه های پژوهشی زیادی که 
مورد نیاز نظام اسلامی است در حوزه آغاز شده است و روی آنها کار می شود تا گره هایی 

از جامعه و نظام اسلامی باز شود. 
والمسلمین دیانی رئیس  اعرافی روزسه شنبه  در دیدار حجت الاسلام  الله  آیت 
عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی و سردار فیضی فرمانده انتظامی استان قم که در 
دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، گفت: نیروی انتظامی و حوزه و روحانیت 
در عین استقلال، ماموریت های مهم پیوسته ای دارند، چرا که تامین امنیت روحی و 

اخلاقی و معنوی جامعه بر عهده حوزه و روحانیت است.
وی افزود: در همان ماموریت های نیروی انتظامی نیز حوزه بسیار می تواند کمک کار 

باشد و ما به عنوان حوزه و روحانیت نقش مهم و کلیدی در این زمینه ها داریم.
امام جمعه قم خاطر نشان ساخت: در بحث های پژوهشی اگر موضوعاتی که لازم 
است در عقیدتی سیاسی کار شود، ارائه دهید تا در قالب پایان نامه هایی در حوزه قم 
روی آنها کار پژوهشی جدی شود، مدت ها است که کلان پروژه های پژوهشی زیادی 
که مورد نیاز نظام اسلامی است در حوزه آغاز شده است و روی آنها کار می شود تا گره 

هایی از جامعه و نظام اسلامی باز شود.
مدیر حوزه های علمیه با اشاره به فعالیت های مرکز آموزش های کاربردی مهارتی 
حوزه، گفت: عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی می تواند با این بخش تعامل داشته باشد 

و برای آموزش نیروهای خود از این فعالیت ها و آموزش ها بهره مند شود.
وی با اشاره به برخی فعالیت های صورت گرفته در مدیریت حوزه گفت: اکنون و بر 
اساس تجربیات گذشتگان، حوزه از منظومه فکری منسجمی برخوردار می باشد؛ این 
منظومه در قالب اسناد،  طرح ها و برنامه های تحولی و متنوعی به تدوین رسیده است.
وی افزود: یکی از طرح های مهم در حوزه، طرح آمایش حوزه های علمیه است که در 
آن کارویژه های مهم حوزه و روحانیت به خوبی مشخص شده است و ۴00رشته گرایش 

در ۱6 حوزه دانشی طراحی شده است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه، رسیدن به تفاهم صرف را در برنامه های بین 
سازمانی ناکافی دانست و گفت: در تفاهم های بین حوزه و سایر نهادها باید دبیرخانه 
اجرایی  تشکیل و برنامه پنج ساله همکاری تدوین شود تا هماهنگ با برنامه ۵ ساله 
حوزه به مرحله عمل برسد و اکنون نیز آماده هستیم تا با نیروی انتظامی چنین برنامه 
ای داشته باشیم. خاطر نشان می شود: در ابتدای این دیدار حجت الاسلام والمسلمین 
دیانی رئیس عقیدتی سیاسی نیروی انتظامی، گزارشی از فعالیت های صورت گرفته 

در این مرکز ارائه داد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح کاروان ایثار در جوار منازل 
خانواده شهدا 

 مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از اجرای طرح کاروان ایثار 
جهت برپایی محافل روضه و سوگواری در جوار منازل شهدای قم در محوطه باز و با 

رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی خبر داد. 
مقیمی در گفت و گو با خبرنگاران،  با اشاره به اهداف طرح کاروان ایثار گفت: 
هدف اصلی این طرح ها تعظیم شعائر حسینی)ع( و تکریم خانواده های شهدا، 
جانبازان و ایثارگران است که امسال به دلیل شرایط خاص کرونایی و محدودیت برپایی 
مجالس و محافل سوگواری در فضاهای سربسته در جوار منازل شهدا و در فضاهای 
باز و غیرمسقف به اجرا در می آید. وی ادامه داد: طرح کاروان ایثار از دهه دوم محرم  
سالجاری آغاز شده و تا پایان سال و در مناسبت های مختلف با رعایت کلیه ضوابط 

بهداشتی مقابله با کرونا و حفظ فاصله اجتماعی به اجرا گذاشته می شود.
و  سرایی  مرثیه  مداحی،  مراسم  معنوی  برنامه  این  قالب  در  کرد:  عنوان  مقیمی 
ذکر مصیبت اهل بیت)ع( اجرا شده و فضای روحبخشی در محلات و کوچه های 
خانواده شهدا ایجاد می شود. وی ابراز داشت: در طرح کاروان ایثار از خانواده های 
معظم شهدا، ایثارگران و جانبازان هشت سال جنگ تحمیلی، شهدای مدافع حرم، 
شهدای آتشنشان، شهدای سلامت و شهدای امنیت تقدیر به عمل آمده و گوشه ای از 
قدرشناسی مردم ولایت مدار قم از جان گذشتگی های ناتمام خانواده شهدا به صورت 

عملی به تصویر کشیده می شود.

پیشرفت روستاها در گرو 
مدیریت خشکسالی 

تنگناهای  و  موانع  روی  بر  اشراف  و  شناخت 
برنامه  فرآیند  اصول  مهمترین  از  روستایی  توسعه 

ریزی هدفمند جهت پیشرفت و شکوفایی این مناطق است. با قرارگیری بیش 
از ۹0 درصد مساحت کشور در مناطق خشک و کم آب جهان، ترسالی های 
و زیست  اقتصادی  اجتماعی،  پیامدهای آسیب های  بر  تواند  نمی  موردی 
محیطی تسلسل دوره های کم بارش سالهای های گذشته غلبه کند. لذا ارائه 
طرح ها و برنامه های توسعه ای در بخش های مختلف استان قم متناسب 
روستایی  جوامع  هدفمند  پیشرفت  جهت  در  و  سرزمینی  محدودیتهای  با 
ضروری است. میانگین بارندگی استان قم از اول مهر تا پنج شهریور ماه سال 
جاری زراعی به میزان ۵/۱20 میلی متر ثبت شده است، در این بازه زمانی، 
تفاوت بارندگی در سال زراعی گذشته و بلند مدت به ترتیب برابر ۴/2۵7 و 
۱۵۹ میلی متر بوده است، همچنین در این بازه زمانی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۹/۱36 میلی متر و نسبت به میانگین بلند مدت ۵/38 میلی متر 
کاهش یافته است. در مدت مذکور بارش استان نسبت به بلند مدت 2۴ درصد 
کاهش داشته است که بیانگر نهمین استان کشور در بیشترین تفاوت درصد 
بارندگی می باشد. اعمال سیاست گذاری یک طرفه، برداشت منابع آبی از سوي 
استان های بالادست، اثرات اکولوژیکی، زیست محیطی و هیدرولوژیکی بسیار 
مخربي بر مناطق پایین دستی استان قم از جمله بخش مرکزی و جعفریه داشته 
و زنگ خطر اثرات مخرب آن در قالب فرونشست زمین و شور شدن منابع آبی 
به صدا در آمده است. در حالیکه سالهاست خشکسالی و در پی آن کمبود و 
محدودیت دسترسی به منابع آبی برای شهروندان قمی چه در مصرف خانگی 
و چه در مشاهده منظره شهری ملموس نیست، این جوامع روستایی هستند 
که همواره با مسائل و مشکلات مختلفی مواجه می شوند و در پی آن بیش از 
یکصد روستا در استان متروکه شده است. ادامه روند کشاورزی سنتی و ضعف 
در اجرای صحیح تغییر الگوی کشت و عدم ارائه طرح های خلاقانه جایگزین، 
اقتصاد جوامع روستایی را به شدت تهدید می کند. توسعه صنعتی نیز بدون 
شناخت از ظرفیت های منابع انسانی، راه حل مناسبی بر چالش های معیشتی 
روستاهای استان قم از جمله بخش سلفچگان نشان نداده و انبوهی از بحران 
های محیط زیستی را بر دغدغه های گذشته اهالی این بخش ها افزوده است. 
قطع ورودی رواناب ها و حقابه هاي قانونی کشاورزان و به تبع آن برداشت از 
منابع آبی جایگزین، نظیر منابع آب زیرزمینی، تمامی روستاهای استان قم را 
در معرض بحران آبی و شرایط خشک سالی دائمی و افت شدید کمی و کیفی 
منابع آبی قرار داده است و در نتیجه زیست پذیری در سکونتگاه های روستایی 
کاهش یافته و تاب آوری روستاییان در برابر مخاطرات طبیعی را به شدت تهدید 
می کند. مطمئنا دنبال روی از اجرای طرح های شکست خورده قبلی و ادامه 
شیوه نادرست مدیریتی گذشته، مهاجرت روستائیان را تداوم خواهد بخشید. 
کمبود آب، یکی از بزرگ ترین چالش های قرن حاضر است و با توجه به رشد 
روزافزون جمعیت، مصرف و تقاضای آب به ویژه برای روستاییان که بیشتر در 
بخش کشاورزی فعالیت دارند، همواره رو به افزایش است. چنین وضعیتی 
موجب نگرانی روستاییان شده است. ارائه سیاست ها و طرح هایی برای مدیریت 
عرضه و تقاضای مدیریت یکپارچه منابع آبی روستایی از ضروریات پایداری این 
سکونت گاه ها می باشد. با توجه به مقایسه آمار بارندگی سال جاری نسبت به 
بلند مدت و علم به اینکه خشکسالی پدیده ای طبیعی و مستمر اقلیمی است 
که ویژگی، نوع و شدت آن در مناطق مختلف متفاوت است و ذکر چالشهای 
محدودیت های آبی استان خشک، کم باران و کویری قم، پدیده خشکی این 
اقلیم تشدید و یک بلای طبیعی مهم تلقی خواهد شد که اثرات اقتصادی، 
اجتماعی و زیست محیطی متعددی بر جنبه های مختلف زندگی روستائیان 
دارد، لذا انتظار می رود دولت جدید تلاش بیشتری در زمینه استقرار روش 
های صحیح مدیریت یکپارچه منابع آبی در این مناطق نماید تا صدمات وارد بر 
جوامع روستایی ناشی از خشکسالی کاهش یافته و اثرات مربوط به خشکسالی 

های آینده را نیز به حداقل برسد.
* کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

آگهی ابلاغ رای قطعی
در اجرای تبصره ماده 302 آئین دادرسی مدنی بدینوسیله به خانم عطیه سادات بیگدلی فرزند سید مرتضی ابلاغ می گردد از سوی هیات بدوی 
رسیدگی به تخلفات اداری کارکنان دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم  به توبیخ کتبی با درج در پرونده استخدامی محکوم گردیده 

اید، لذا در صورت اعتراض، می توانید اعتراض  خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از انتشار این آگهی به دیوان عدالت اداری شکایت نمائید .

عباس جعفری*

معاونت توسعه مدیریت و منابع -  دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم

وزیرامور خارجه : 

مذاکرات وین باید دستاورد ملموسی 
برای ملت ایران داشته باشد

رئیــس قــوه قضاییه گفــت: باید 
نیروهای شایسته، مستعد و دارای 
شــأن قضایی را شناســایی کنیم 
و ارتقــاء دهیــم و در مدیریت هــا و 
مســئولیت ها از آنهــا بهتــر بهره 
ببریم.  حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحسین محســنی اژه ای روز 
سه شــنبه در همایش سراســری 
قضــات دادســرا و دادگاه عالــی 

وزیر امورخارجه ایران گفت: 
دولت سیزدهم معتقد است 
کــه بایــد هرگونــه مذاکرات 
وین دستاورد ملموسی برای 
ملــت ایران داشــته باشــد و 
رویکرد اتلاف وقت را کســی 
نمی پذیرد.  بــه گزارش ایرنا، 
عبداللهیان  امیــر  حســین 
برنامــه  در  شــب  دوشــنبه  7
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استادعباس فرساد ؛بنیانگذارگویش طنز قمی؛

 ماندگاری گویش قمی اقدامات جدی تررا می طلبد
 گویش قمی نباید به سُخره گرفته شود

شناسه آگهی: ۱۱82۹۹6 
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وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

دانشگاه ها با واکسیناسیون اساتید 
و دانشجویان بازگشایی می شود

ما  اصلی  برنامه های  از  یکی  گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر   
بازگشایی دانشگاه ها است بنابراین دانشگاه ها با واکسیناسیون هدفمند دانشجویان 

و اساتید باید بازگشایی شود. 
دکتر بهرام عین اللهی، در بیستمین اجلاس روسای دانشگاه های علوم پزشکی 
صورت  به  که  ها  دانشگاه  روسای  با  خود  نشست  نخستین  در  کشور،  سراسر 
ویدئوکنفرانس برگزار شد، افزود: به دلیل شیوع کرونا و تعطیلی آموزش حضوری این 
موضوع در کشور ما و سایر کشورها دچار صدمه شده است. بهترین روش آموزشی 
نوع چهره به چهره است و آموزش مجازی نمی  تواند جایگزین آن شود. یکی از 
برنامه  های اصلی ما بازگشایی دانشگاه  ها خواهد بود و دانشگاه  ها با واکسیناسیون 

هدفمند دانشجویان و اساتید باید بازگشایی شود.
وی اضافه کرد: ادامه این وضعیت در آینده خطرناک است و باید افراد دانشمند 
تحویل جامعه دهیم. بسته به شرایط می  توان کلاس  ها را به شیوه مختلفی ارائه کرد. 
در روش ترکیبی همه کلاس ها باید دایر شود؛ اما با توجه به شرایط استانی باید در 
مورد میزان حضور دانشجویان تصمیم گیری شود. اما تشکیل کلاس ها و حضور 

اساتید الزامی است. برای کار عملی هم که باید برنامه ریزی صورت گیرد.
عین اللهی افزود: در اصل نباید کمبود دارو داشته باشیم و اکنون دارو به میزان 
کافی وجود دارد؛ اما ممکن است کمبود کاذب در توزیع دارو پیش بیاید. توجه به 
ثبت داروها با سیستم تی  تک بسیار مهم است. با رشد پرونده الکترونیک سلامت 
این موضوع خود را بهتر نشان می  دهد و باید بتوان تجویز منطقی داروها را انجام داد. 
تامین سرم انجام شده است و مشکلی در این زمینه نداریم و ممکن است مشکلی در 
توزیع آن باشد که صحبت شد برطرف شود. مصرف داروها باید براساس گایدلاین 
باشد. برخی فکر می  کنند اگر پزشک داروی بیشتری بنویسد بهتر است؛ درحالی 

که چنین نیست. دارو باید به جا مصرف شود.
وی افزود: ما هم اکنون در یک پیچ تاریخی قرار گرفتیم که در تاریخ کشورها بی  نظیر 
بوده و معضلی جهانی محسوب می شود، اما جا دارد از کادر پرتلاش نظام سلامت 
که در این روزها حماسه آفریدند نیز قدردانی کنم. همانطور که ریاست جمهوری مرتبا 
اعلام کردند و با تاکید مقام معظم رهبری اولویت اول وزارت بهداشت مدیریت کرونا 
و مقابله با این بیماری است. ما امروزه با آمارهای نگران کننده ای مواجه هستیم و 
بسیاری از خانواده ها عزادار شده اند. در مورد درمان کرونا باید همه امکانات استانی 
به کار گرفته شود و هیچ بیمار کرونایی نباید بدون درمان از بیمارستان خارج شود. 
باید تمام امکانات را برای درمان بیماران بسیج کنیم. پروتکل  ها توسط کمیته  های 
علمی مشخص است و از عزیزان می  خواهم کارهای درمانی را بر اساس این پروتکل  
ها انجام دهند و از نیروهای متخصص استفاده کنند و تا حد امکان تخت  های ویژه 

را توسعه دهند.
عین اللهی تصریح کرد: در بیماری کرونا دو فاز وجود دارد؛ یکی فاز ایجاد و استقرار 
ویروس در بدن و یکی فاز بروز عوارض آن است. کرونا را همیشه به یک زلزله تشبیه 
می کنم که بیشتر اتفاقات پس از زلزله رخ می  دهد. ویروس کرونا در بدن کل سیستم 
را با اختلال مواجه می  کند و بعد از آن با کنترل داروها می  توان از عوارض بیشتر 
جلوگیری کرد. بنابراین، آنچه که در کرونا باعث مرگ و میر می  شود، عوارض بعد از 

حمله اولیه ویروس است. پس نگهداری و مراقبت از بیمار اهمیت ویژه دارد.
 

معاون بهداشت: 

۵ میلیون دز واکسن بصورت هفتگی
 وارد می شود

 معاون بهداشت، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: از هفته آینده پنج 
میلیون دز واکسن بصورت هفتگی وارد کشور می شود و به عبارتی دیگر در شهریور 

ماه 20 میلیون دز و در مهر ماه 30 میلیون دز واکسن به دست ما می رسد. 
علیرضا رییسی روز سه شنبه در گردهمایی روسای دانشگاه های علوم پزشکی در 
جمع خبرنگاران افزود: اکنون سرعت واکسیناسیون بالا رفته و و 87 درصد گروه های 
سالمندی 60 سال به بالا واکسینه شدند، مشاغل خاص و گروه های شعلی، بیماران 
سرطانی، دیابتی، هموفیلی، دیالیزی و خاص نیز 80 تا ۹0 درصد واکسیناسیون 

آنها انجام شده است.
وی با بیان اینکه تا کنون 27 میلیون دز واکسن تزریق شده، افزود: اثربخشی همه 
واکسن های تزریقی شامل اسپوتنیک، سینوفارم، آسترازنکا، برکت و حتی بهارات 

مناسب بوده است.  
رییسی با بیان اینکه در فاز ۴ واکسیناسیون زیر 60 سال انجام می شود، تصریح 
کرد: این واکسیناسیون ۴2 میلیون نفر را شامل می شود و حدود 8۴ میلیون دز 
واکسن نیازمندیم که تعاملاتی خوبی برای واردات انجام شده و به سرعت از هفته 
آینده انجام می شود. وی اظهار داشت: اکنون روزانه 6۵0 هزار دز واکسن در کشور 

تزریق می شود و ظرفیت دو برابر شده است.
به گفته وی، آمار و ارقام افراد واکسینه شده نشان می دهد علی رغم شیوع دلتا ، 

میزان بستری افراد واکسینه شده در همان گروه سنی پایین تر است. 
وی افزود: هر واکسنی دارای عوارض است که خفیف بوده و عوارض واکسیناسیون 

در مقایسه با میزان ابتلا و مرگ و میر کرونا پایین است.
معاون وزیر بهداشت تاکید کرد: بهترین واکسن اولین واکسنی است که به دستمان 
می رسد و اینکه فایزر، مدرنا نسبت به واکسن های دیگر بهتر است، تبعیض بوده 

و سازمان ملل و بهداشت جهانی باید در مورد این تبعیض ها تصمیم گیری کنند.
رییسی تصریح کرد: در پاندمی کرونا پرداختن به این ادعاها تبعیض و ناعادلانه 
است. به گفته وی، اکنون سرعت واکسیناسیون در کشور بالا رفته و در شهریور ماه 
تسریع می یابد. در برخی استان های مرزی ۴0 سال به بالا، عشایر ۱8 سال به بالا، 
برخی جزایر نیز ۱8 سال به بالا در برابر کرونا واکسینه شده اند. وی خاطرنشان کرد: 
واکسیناسیون صنایع و مراکز تولیدی نیز بزودی انجام می شود. معاون وزیر بهداشت 
افزود: اکنون ترجیح دادیم تا ورود واکسن جدید، دز دوم واکسیناسیون را انجام دهیم 

و بزودی گروه های سنی دیگر را نوبت دهی خواهیم کرد.
 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران:

خدمت رسانی به ایثارگران با تغییر
 و تحول ها نباید بر زمین بماند

 رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: هیچ یک از برنامه های خدمت رسانی به 
جامعه ایثارگری نباید با تغییر و تحول ها در بنیاد شهید و امور ایثارگران بر زمین بماند. 
سعید اوحدی روز سه شنبه در دیدار با اعضای شورای مرکزی شبکه ملی ایثارگران 
افزود: نباید در قیامت شرمنده شهدا و خانواده ایثارگران باشیم. باید خدمت به جامعه 

ایثارگری را در هر شرایطی مورد توجه و اهمیت قرار دهیم.
معاون رئیس جمهور افزود: وجود روحیه و تلاش جهادی برای خدمت به ایثارگران 
ضرورت دارد.  فعالیت های بنیاد شهید و امور ایثارگران بسیار گسترده است و از 
اهمیت زیادی برخوردار است، زمانی که وارد بنیاد شدیم وجدان کاری را سرلوحه کار 

خود قرار دادیم و در مسیر خدمت به جامعه ایثارگری تلاش کرده ایم.
اوحدی با بیان اینکه بنیاد شهید و امور ایثارگران از جایگاه مقدسی برخوردار است، 
گفت: نباید برای خدمت به جامعه ایثارگری دچار هوای نفسانی شد، هوای نفس در 
وجود همه انسان ها است اما خداوند تقوا را هم در وجود انسان ها قرار داده است، 
وظیفه ما این است که در همه حال و در هر شرایطی به جامعه ایثارگری خدمت کنیم.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره  به روحیه جهادی حجت الاسلام و 
المسلمین رئیسی، رئیس جمهور برای خدمت به مردم گفت: در هیچ جای دنیا 
این روحیه جهادی را سراغ نداریم و باید با همین روحیه برای خدمت به جامعه 
ایثارگری تلاش کنیم. چرا که ما برای دفاع از ارزش های اهل بیت )ع( گام در این 
مسیر گذاشتیم و در دوران اسارت اعتقاد قلبی ما بود که باید از ارزش های دین اسلام 

دفاع کرد.
ابتدا نیت  اوحدی ادامه داد: شاخص پاداش انسان ها کمی نیست و خداوند 
انسان ها را می سنجد و به نیت انسان ها و نه به عمل آن ها پاداش می دهد، لذا 

هرچقدر نیت انسان بزرگ باشد پاداش بزرگ تری را هم در قبال آن دریافت می کند.

عواقب بی اعتنایی دولت
 به برجام

دولت جدید باید دولتی واقع گرا باشد. تا به حال 
تیم دولت که شامل نظریه پردازها و تیم مدیریتی آن 

می شود، در مقام نقد و انتقادات بودند و به طور طبیعی انتقادات به حقی هم 
مطرح کردند. 

اداره مملکت در دست آن ها است، مسئولیت  در مقام مدیریت مادامی که 
مشکلات جامعه، پیشبرد ارقام و احکام توسعه کشور را دارد. 

دولت باید احکام بودجه مثل رشد اقتصادی 8 درصد یا کاهش پیدا کردن نرخ 
بیکاری را تعیین کند و در دستور کار او قرار بگیرد. ضمن اینکه در موضوعات 
مختلف دیگر مانند امنیت،  از مسائل مهم پیش روی دولت است. باید به دولت 
وقت داد، اولین کاری که آقای رئیس جمهور بعد از تشکیل کابینه انجام داد، سفر 
استانی به خوزستان بود که کار خوبی بود به شرط آنکه، وعده های که داده شد 

اجرایی شوند. 
به طور مثال، یکی از جنبه های قابل دفاع دولت آقای احمدی نژاد سفرهای 
استانی او بود. ضعفی که در دولت آقای روحانی وجود داشت ولی بعدا یک نوع 
بی تفاوتی نسبت به این سفرها صورت گرفت. من در همان زمان نیز پیشنهادی 
مطرح کردم که تیم 3 نفره متشکل از یک وزیر معین از کابینه، یکی از نماینده های 
مجمع هر استان و استاندار هر استان، کمیته پیگیری اجرای مصوبات را برای هر 
استان تشکیل بدهند تا آن مصوبات قطعا اجرایی شود. متاسفانه این کار صورت 

نگرفت و به تدریج لوث شد
لذا، ضمن اینکه دولت باید واقع گرا باشد، باید به این دولت زمان داد. از همین 
الآن مسئولان دولت باید این را بپذیرند که در مقام سخنرانی نیستند، در مقام 
مدیریت هستند. به طور مثال،  در حال حاظر 2 موضع گیری معاون اول رئیس 
جمهور چه مسائل سیاست خارجی و چه سیاست داخلی هزینه هایی را برای 
جامعه ایجاد کرده است. یک موضع گیری ایشان با اشاره به برجام درباره این بود 
که گفتمان با استکبار به نتیجه نمیرسد که بلافاصله، موج جدید افزایش دلار، طلا 
و نابه سامانی ها را داشتیم. که بعد از آن نیز یک موضوع گیری مبنی بر آن بود که 

ارزانی در راه است که بلافاصله خبر تکذیب آن هم باعث گرانی ارز شد.
این نشان می دهد که هنوز برخی از اعضای کابینه جایگاه خود را تعریف نکردند 
و مردم وقتی به مجموعه ای رای می دهند دیگر انتظار ندارند که آن مجموعه فقط 

نقد نکند. 
دولت باید توازن ظریفی بین سیاست خارجی و اقتصاد ایجاد کند. باید بپذیرد 
که تداوم تحریم ها، تداوم عدم گشایش های اقتصادی و خارجی، چالش هایی که 
وجود دارد و ... باعث می شود روز به روز ثروت سازی در اقتصاد خارجی بیشتر شود 

و دولت باید تنش زدایی کند.
در حال حاضر سیاستی که دولت در پیش گرفته است، بی اعتنایی به طرف های 
برجام است  و نتیجه  آن، نقش بازیگران مثل بنت است که مقامات کاخ سفید را 
وادار می کند تا بلوف  های موضع گیرانه ای علیه ایران مطرح کنند که خودشان هم 
می دانند عملیاتی نخواهد شد. لذا دولت باید تنش زدایی در خارج و واقع گرایی در 

جامعه را در دستور کار قرار بدهد.
* کارشناس سیاست خارجی و نماینده سابق مجلس

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:
شناسایی ۶ نفر در رابطه با ماجرای زندان اوین 
سخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه رییس دستگاه قضا نسبت به حقوق زندانیان 

دغدغه دارد، از شناسایی 6 نفر در رابطه با ماجرای زندان اوین خبر داد. 
ذبیح الله خداییان روز سه شنبه در نخستین نشست خبری خود در دوره تحول 
و تعالی دستگاه قضایی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدا در پاسخ به سوالی 
منتشره  فیلم های  در  که  هایی  اوین گفت: صحنه  از  تصاویری  انتشار  درباره 
مشاهده می شود مغایر قانون است و به هیچ وجه قابل توجیه نیست. بر این 
اساس، قوه قضاییه اصرار بر برخورد با متخلفان دارد و رئیس قوه قضاییه هم از 

ابتدای امر دادستان کل کشور را مسئول و مامور پیگیری این موضوع کرد. 
خداییان اضافه کرد: حدود سه روز پیش گروهی از سوی دادستان کل کشور 
در زندان اوین موضوع را بررسی کردند و در نتیجه 6 نفر شناسایی که چهار نفر به 
دادسرای انتظامی و دو نفر به دادسرای عمومی و انقلاب معرفی شدند و برخی با 

قرار تامین آزاد شدند و با برخی متخلفان در زمان خود برخورد شده است.
وی افزود: ما نباید تخلف چند سرباز وظیفه یا کارمند متخلف سازمان زندان ها را 

به پای همه زحمات کارکنان خدوم سازمان زندان ها بگذاریم.
خداییان خاطرنشان کرد: شغل زندانبانی یکی از سخت ترین مشاغل در جهان 
است و انصافا همکاران ما به صورت شبانه روزی در زندان ها در خدمت زندانیان 
هستند و در هر شغلی ممکن است افرادی مرتکب تخلف شوند که قطعا با آنها 

برخورد خواهد شد.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: صحنه های این فیلم ها نشان می دهد برخی 
مربوط به درگیری زندانیان یا خودزنی زندانیان است و همیشه نمی توان گفت 
تاثیر قرار می دهد  از نظر روحی تحت  را  افراد  ماموران مقصر هستند. زندان 
و موجب بسیاری از درگیری ها در زندان می شود و برخی افرادی که در زندان 
هستند حتی یک شهر آنها را تحمل نمی کند و ممکن است درگیری ایجاد می 

کنند و در همه زندان های جهان چنین صحنه هایی اتفاق می افتد.
وی ادامه داد: کسانی که این فیلم ها را منتتشر کردند، مونتاژ کرده اند و نباید 

تصور کرد که هر روز چنین صحنه هایی را در زندان ها داریم.
احضار متهمان پرونده انتشار فایل صوتی ظریف 

وی در پاسخ به سوالی در خصوص پرونده انتشار فایل صوتی محمد جواد ظریف 
وزیر سابق امور خارجه پیش انتخابات ریاست جمهوری و بررسی نقش حسام 
الدین آشنا در این پرونده گفت: در خصوص انتشار این فایل صوتی پرونده ای 
در دادسرای انقلاب عمومی تشکیل شد و در جمع آوری دلایل، تعداد زیادی از 
افرادی که به طور مستقیم و غیرمستقیم به این فایل دسترسی داشتند؛ بیش از 

20 نفر به عنوان مطلع احضار شدند و دلایل و مدارکی جمع آوری شد.
وی ادامه داد: پرونده برای احضار متهم یا متهمان است و در سوالی که از 
دادسرای تهران داشتم در روزهای آتی نسبت به احضار این متهمان اقدام خواهد 

شد و باید منتظر نتیجه پرونده باشیم.

رییس سازمان برنامه و بودجه: 

می توانیم به رشد ۸ درصدی برسیم
 رییس سازمان برنامه و بودجه کشور ضمن اشاره به اینکه بودجه ۱۴0۱ باید 
با برنامه باشد و بتوانیم آن را ماهانه کنترل کنیم، اظهار داشت: می توانیم هشت 

درصد رشد اقتصادی رقم بزنیم به شرطی که تلاش کنیم و این کار شدنی است. 
سازمان  این  بسیج  مقاومت  مرکز  شورای  نشست  در  میرکاظمی«  »مسعود 
که به مناسبت هفته دولت برگزار شد، شرکت کرد و ضمن تبریک هفته دولت و 
گرامیداشت یاد شهیدان رجایی و باهنر گفت: شهید رجایی و باهنر اسوه ساده 

زیستی و نماد دولت مکتبی بودند.
وی با تشریح تاریخچه پیدایش بسیج کارمندان افزود: مشکلاتی که امروزه در 

کشور داریم به خاطر نگاه غیر انقلابی در اداره کشور است.
رییس سازمان برنامه و بودجه با تأکید بر اینکه تحریم در زمان جنگ قابل مقایسه 
با امروز نبود ادامه داد: ظرفیت هایی که امروز در دانشگاه ها داریم قابل مقایسه 
با سال های اول انقلاب نیست. میرکاظمی با اشاره بر اینکه در حوزه دفاعی جزو 
کشورهای سر آمد در جهان هستیم، افزود: دستیابی به اینها جز با نگاه انقلابی و 
بسیجی امکان پذیر نبود. الان صنایع پیچیده در اختیار ایران است و اینها با روحیه 
تحول پذیری نوآوری و خلاقیت که  جز روحیات بسیجی است بدست آمده است.
وی با اشاره به اینکه کشور در وضعیت خوب اقتصادی قرار ندارد، افزود: باید 
از این وضعیت خارج شویم و راه آن تغییر و تحول است. ما نمی توانیم روش های 
گذشته را ادامه دهیم. نباید توجه مان به چند کشور اروپایی باشد. بازار ما کشورهای 

منطقه، آفریقا و آمریکای لاتین است و نباید معطل چند کشور خاص شویم.

اخبار

 
رئیس قوه قضاییه گفت: باید نیروهای شایسته، مستعد و دارای شأن قضایی را 
شناسایی کنیم و ارتقاء دهیم و در مدیریت ها و مسئولیت ها از آنها بهتر بهره ببریم. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز سه شنبه در همایش 
سراسری قضات دادسرا و دادگاه عالی انتظامی قضات در تالار اجتماعات دیوان 
عالی کشور، نیروی انسانی را سرمایه عظیم هر دستگاهی دانست و تأکید کرد هر 
اندازه فناوری در یک سازمان پیشرفت کند باز هم نیروی انسانی سرمایه اصلی 

آن مجموعه است.
وی گفت: انسان با همه عظمتی که دارد می تواند دچار هوای نفس شده و 
فریب شیطان را بخورد و به اسفل السافلین سقوط کند و با تهذیب و تزکیه نفس و 

خودمراقبتی به اعلی علیین برسد.
رئیس قوه قضاییه گفت: نیروی انسانی سرمایه اصلی دستگاه قضاست و در 
این میان قاضی رکن محوری دارد که همه ستاد و بخشی از صف در خدمت آن 

هستند تا او حکمی صادر کند که مورد رضای خدا و مردم باشد.
محسنی اژه ای افزود: هرگاه یک قاضی بما انزل الله حکم بدهد و حق و عدل 
اجرا شود، جریان عدالت نعمت ها و برکات زیادی برای جامعه خواهد داشت؛ 

همانطور که صدور یک حکم باطل آثار سوء و منفی در پی دارد.
رئیس قوه قضاییه صیانت از گوهر گرانبها و ارزشمند نیروی انسانی را وظیفه مهم 
دستگاه های نظارتی دانست و بخشی از این صیانت را در گرو فراهم کردن فضای 

مناسب و سالم برای خدمت عنوان کرد.
محسنی اژه ای با بیان اینکه گام اول صیانت از نیروی انسانی ایجاد فضای سالم 
و غیرآلوده برای خدمت اوست، افزود: اگر فضا برای کار قضات مناسب و به دور 
از هرگونه آلودگی نباشد و زمینه رشد و تعالی او فراهم نباشد و تجارب و اطلاعات 
قاضی به روزرسانی نشود و بخواهد از همان روش های گذشته استفاده کند، در 

این شرایط جواب نمی دهد.
رئیس قوه قضاییه گام دوم صیانت از نیروی انسانی را درمان عنوان کرد و گفت: 
اگر با وجود فضای سالم برای کار، نیروی انسانی دچار لغزش و خطا شد و فریب 

شیطان و هوای نفس را خورد باید بلافاصله به مداوای او پرداخت.
وی با اشاره به اهمیت تشخیص دقیق علت عارضه و تجویز نسخه درست درمان، 
در عین حال اراده نیروی انسانی برای ارائه خدمت صادقانه را مهم دانست و گفت: 
هرچه فضا مناسب باشد، اما قاضی و کارمند ما به هشدارها و تذکرات توجه نکند 
و به تذکرات و علائم هشداردهنده و خطرناکی پیچ و سرعت مطمئنه توجه نکند 

سقوط می کند و درمان او بی اثر یا کم اثر خواهد بود.
محسنی اژه ای جراحی را مرحله بعدی سالم سازی در یک دستگاه دانست و 
گفت: اگر کار به جایی رسید که حضور یک فرد در سازمان امکان پذیر نباشد، نباید 
احساساتی برخورد شود چرا که اغماض در برابر فرد خاطی به جامعه و اعتماد و 
باور مردم و همکارانش لطمه می زند. رئیس قوه قضاییه با تأکید بر نظارت مستمر 
سازمانی بر نیروی انسانی از زمان گزینش و جذب تا پایان خدمت تأکید کرد: 
اینکه بگوییم ما تقوا داریم و به سمت گناه نمی رویم کافی نیست و باید در برابر 
هوای نفس و شیطان »قدرت دافعه« داشته باشیم تا وقتی گناه به سمت ما آمد یا 

به سمت گناه دعوت شدیم دچار لغزش نشویم.
وی در ادامه به دستگاه های نظارتی در قوه قضاییه توصیه کرد که در گام اول 
نیروهای شایسته و پاکدست مجموعه را به طور دقیق شناسایی کرده و از آن ها به 

طور همه جانبه حمایت کنند.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: قاطبه همکاران دستگاه قضا افراد شایسته و 
خدوم هستند که با انگیزه و تلاش و بر اساس خواست و اراده الهی عمل می کنند 

که باید حمایت و تکریم شوند.
محسنی اژه ای همچنین تأکید کرد که در مرحله بعد باید با تقویت نظارت از 
سوی مدیران و تلاش برای تقویت نیروی انسانی در همه ابعاد برای ارتقای هرچه 

بیشتر سلامت مجموعه دستگاه قضایی گام برداشته شود.

وی با بیان اینکه نظارت مدیران بر مجموعه بخش قابل توجهی از مشکلات و 
مسائل را حل می کند، افزود: باید نیروهای شایسته، مستعد و دارای شأن قضایی 
را شناسایی کنیم و ارتقاء دهیم و در مدیریت ها و مسئولیت ها از آن ها بهتر بهره 

ببریم.
رئیس قوه قضاییه بر لزوم یکپارچه سازی و هماهنگی فعالیت بخش های نظارتی 
درون دستگاه قضا نیز تأکید کرد و این کار را در جهت بهبود نظارت مؤثر دانست.

وی در عین حال گفت که این مسئله از سوی معاونت اول قوه قضاییه در دست 
پیگیری است تا ساز و کاری برای هماهنگی و هم افزایی بخش های نظارتی قوه 

قضاییه طراحی شود.
محسنی اژه ای در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه بعضی از آلودگی ها 
قابل تحمل نیست، بر تسریع در رسیدگی به این موارد تأکید کرد و گفت: وقتی 
گزارش و مسئله ای مطرح می شود باید فوراً به آن رسیدگی شود تا صحت یا 

نادرستی آن مشخص و تعیین تکلیف شود.
وی ادامه داد: اینکه گفته شود یک قاضی، مرتکب خطا یا تخلف شده و به آن ها 
رسیدگی نشده نشان می دهد که یا گزارشات غلط بوده یا آنکه ما نتوانسته ایم آن را 
اثبات کنیم و این خوب نیست که در کشاکش شایعات و گزارشات، موضوع مبهم 

بماند.
ضرورت تعیین تکلیف سریع قضات معلق از خدمت 

رئیس قوه قضاییه بر ضرورت تعیین تکلیف سریع قضات معلق از خدمت تاکید 
کرد و افزود: اگر درباره فردی که تعلیق شده به سرعت تصمیم گیری نشود برای او، 

خانواده و همکارانش و دستگاه قضایی تبعات دارد.
محسنی اژه ای بر لزوم سلامت دستگاه نظارتی نیز تأکید کرد و گفت: دستگاه 
نظارتی باید خودش آگاه، مسئولیت پذیر، منزه و در برابر تخلف و آلودگی حساس 

باشد؛ در غیر این صورت خودش مشکل آفرین خواهد بود.
رئیس قوه قضاییه افزود: اگر بیماری به یک پزشک مراجعه کند که ببیند آن 
پزشک خودش درگیر همان بیماری است قطعاً نسخه او اثر نخواهد داشت و برای 

بیماران دیگر هم ذهنیت ایجاد می کند.
وی گفت: اگر خدای نکرده یک دستگاه نظارتی در برخورد با یک فرد متخلف 
خودش درست رفتار نکند و ادبیات خوبی نداشته باشد و یا کار او را با تأخیر انجام 

دهد یا غیر شفاف عمل کند، کارش قطعاً اثر نخواهد داشت.
محسنی اژه ای بر همین اساس تأکید کرد که هرچه از یک قاضی انتظار می رود 
که درست عمل کند و رأی دقیق بدهد، بیش از آن از دستگاه های نظارتی انتظار 
است که در تشخیص موضوع و نحوه رسیدگی به آن و صدور حکم دقت داشته 

باشند تا رأیی که می دهد به راحتی نقض نشود.

رئیس قوه قضاییه:

نیروهای شایسته، مستعد و دارای شأن قضایی شناسایی شوند

 معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه زنان سرپرست خانوار 
نیاز به درآمدزایی و اشتغال دارند، گفت: باید رویکرد صدقه دادن جای خود را به 
توان افزایی و آموزش مهارت بدهد تا ضمن ارتقا یافتن عزت نفس افراد، بتوانند با 

اتکا به توان و فعالیت خود درآمد مفیدی کسب کنند. 
معصومه ابتکار روز سه شنبه در نشست رونمایی از 2 فیلم مستند معاونت ریاست 
جمهوری در امور زنان و خانواده با عناوین »اقتصاد زنان و مشاغل خانگی« و 
»توانمندسازی در سکونتگاههای غیر رسمی« که درباره آنچه طی چهار سال 
اخیر برای توان افزایی زنان به ویژه سرپرستان خانوار گذشته به تصویر کشیده شده 
است، افزود: مستندسازی هایی که در خصوص عملکرد معاونت ساخته شده 
فرصتی است تا همگان در جریان کارهای معاونت در چهار سال اخیر در زمینه 

توانمندسازی زنان بخصوص زنان سرپرست خانوار قرار بگیرند.
وی ادامه داد: تلاش کردیم در تمام برنامه های خوبی که با هدف توان افزایی 
زنان بخصوص زنان سرپرست خانوار انجام شد، از سازمان های مردم نهاد و سایر 
سازمان ها و وزارت خانه های مرتبط از جمله وزارت جهاد کشاورزی، کشور و کار 

همکاری بگیریم.
توانمندسازی 1۵هزار زن سرپرست خانوار در اولویت قرار گرفت

معاون امور زنان و خانواده یادآور شد: خوشبختانه توانستیم در این چهارسال، 
علاوه بر توان افزایی ۱۵ هزار زن سرپرست خانوار، تشکل هایی را هم برای توسعه 
کارآفرینی زنان سرپرست خانوار آموزش دهیم؛ موضوعی که مهم است تا درباره آن 

جریان سازی شود و پایدار بماند.
ابتکار با تاکید بر اینکه این مستندها هم جنبه اطلاع رسانی و هم آموزشی دارند، 
تصریح کرد: یکی از مشکلاتی که دستگاه های خدماتی مانند سازمان بهزیستی 
و کمیته امداد با آن مواجه هستند این است که افراد بیشتر علاقمند به دریافت 
یارانه هستند تا اینکه وارد بازار کار شوند. بر همین مبنا معاونت امور زنان سیاستها 

و برنامه های خود را در جهت توان افزایی و تسهیل در بازاریابی زنان بخصوص زنان 
سرپرست خانوار کرده است.

وی افزود: با آموزش و معرفی تسهیل گران کارآفرینی، علاوه بر اینکه پذیرش 
اجتماعی آنان شکل گرفت، آن ها هم نحوه برخورد با جوامع محلی را آموختند.

الگوی توان افزایی زنان سرپرست خانوار با مشاغل نوین خانگی رونق یافت
معاون رئیس جمهوری یکی از راهکارهای توان افزایی زنان سرپرست خانوار 
را توسعه مشاغل نوین خانگی عنوان و خاطرنشان کرد: خوشبختانه این امر با 
دسترسی آسان به اینترنت در کنار میزان سواد قابل قبولی که زنان سرپرست 

خانوار دارند قابلیت اجرا پیدا کرد چرا که مشاغل خانگی نیاز به سرمایه گذاری 
سنگین ندارد و با اعتبارات خرد هم می توان به کسب و کار پرداخت

وی افزود: معاونت برای این زنان تسهیلات قرض الحسنه با بازپرداخت سبک 
فراهم کرد تا با اعتماد به نفس و حداقل سرمایه، هم به تولید بپردازند و هم در کنار 
خانواده و فرزندان باشند و هم اینکه با افزایش پهنای باند اینترنت و افزایش سرعت 
آن، امکان دسترسی به بازارهای محلی، شهری و استانی و فراتر از مرزها پیدا کنند.
ابتکار با تاکید بر اینکه معاونت به کل این زنجیره توجه کرد و حال باید این وضعیت 
تداوم یابد، به دولت سیزدهم توصیه کرد: حداقل پنج دهک زنان سرپرست خانوار 
نیاز به درآمدزایی و اشتغال دارند پس باید چنین فرصت هایی برایشان فراهم شود. 
تلاش می کنیم این مستندها در اختیار فعالان سازمان مردم نهاد و ارگان های 
مرتبط قرار دهیم تا رویکرد صدقه دادن جای خود را به توان افزایی و آموزش مهارت 
بدهد تا عزت نفس افراد ارتقا یابد و با اتکا به توان و فعالیت خود درآمد مفیدی 
کسب کنند. معاون امور زنان و خانواده با بیان اینکه هر فردی با هر دشواری که 
دارد باید بتواند به اهداف متعالی خود برسد، اضافه کرد: این مستندها از طریق 
سایت هاشور و آپارات معاونت ریاست جمهوری به صورت رایگان در دسترس عموم 

افراد قرار دارد.

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری:

 باید رویکرد صدقه دادن جای خود را به آموزش مهارت ها بدهد

و کارگزاران  وزرا  فعال سیاسی اصولگرا، گفت:   یک 
نظام در عرصه های مختلف باید همینطور مدد بگیرند تا 
بتوانند کار را بر اساس آنچه که در برنامه توسعه ۵ ساله و 
چشم انداز 20 ساله آمده، جلو ببرند و اینگونه نباشد که 

وزرا بخواهند چرخ اختراع کنند. 
در  اصولگرا  سیاسی  فعال  آشتیانی  واعظ  امیررضا 
دولت  کابینه  از  ارزیابی  درخصوص  ایلنا،  با  گفت وگو 
سیزدهم، گفت: قوت کابینه خود آیت الله رئیسی است 
که ایشان با یک انرژی مضاعف وارد کارزار اجرایی شدند 
و دولت ایشان باید خود را با سرعت ایشان تنظیم کنند. 
همچنین با رأی خوبی که مجلس به دولت داده است، 
دولت باید از این فرصت استفاده لازم را ببرد که بتواند 
حمایت مجلس را داشته باشد. از سوی دیگر نیاز است 
که در مواقع لزوم دولت حمایت قوه قضائیه را نیز داشته 

باشد که در نتیجه یک حرکت مثبتی رقم بخورد.
تبعات هر اشتباهی به دیگر بخش ها هم سرایت کند

وی ادامه داد: معتقدم در ابتدا باید وضع موجود کنترل 
بالادستی،  اسناد  و  برنامه ها  براساس  وزرا  بعد  و  شود 
برنامه های خود را تنظیم کنند؛ تحلیل من این است که 
تا پایان سال نشانه هایی از اتفاقات جدید و تحول را شاهد 
خواهیم بود. اما نکته مهم تر این است که ما در شرایطی 
قرار داریم که هیچ بخشی از دولت حق آزمون و خطا ندارد 
و باید همه موضوعات به صورت کارشناسی، منطقی، 
مدبرانه و براساس عقلانیت مدیریتی تصمیم گیری شود 
و جلو برود؛ چراکه ممکن است تبعات هر اشتباهی به 

دیگر بخش ها هم سرایت کند.

واعظ آشتیانی مهم ترین اولویت دولت را احیای امید 
و جلب اعتماد مردم برشمرد و اظهار داشت: من بارها 
گفتم دولت باید اعتمادسازی و امیدآفرینی کند، سفر 
به خوزستان یکی از اتفاقات خیلی خوب در این راستا 
بود. امروز یکی از مشکلات مهم کشور، شرایط خوزستان 
است در کنار آن هم بحث های دیگری وجود دارد؛ مانند 
همچنین  و  صادرات  و  واردات  از  اعم  خارجی  تجارت 
مشکل ترخیص کالاها که هر کدام از این ها توسط وزیر 
مربوطه در حال پیگیری و دنبال شدن است. در مجموع 
امیدواریم که اتفاقات خوبی رقم بخورد؛ چراکه مردم از 
این دولت انتظار دارند بتواند اقدمات مناسب و اساسی 

را شکل بدهد.
مجلس فراموش نکند که نظارت را جدی بگیرد 

وی افزود: ضمن اینکه مجلس هم علیرغم اینکه رأی 
خوبی به دولت داده، فراموش نکند که نظارت را جدی 
بگیرد و مردم هم از مجلس انتظار دارند که هم کمک 

دولت باشند و هم نظارت داشته باشند.
ایلنا  با  گفت وگو  در  ا  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
همچنین بیان کرد: به نظرم نیاز است که یک تیمی 
باشد تا بر کل قوه مجریه نظارت کند و بتواند گزارشی در 
راستایی عملکرد و کارآمدی به رئیس جمهور بدهد؛ که 
البته دیدم آقای مخبر گفتند که ماهانه گزارشی را تهیه 
خواهیم کرد و خب این خوب است که به مردم اعلام 
شود تا برای مردم هم اعتماد ایجاد شود. من فکر می کنم 
صداقت، پاسخگویی و شفاف سازی، حلقه مفقوده ای 
هستند که نیاز است در نتیجه آن ها اعتمادسازی شود، 

اعماد  هم  مردم  شرایط  آن  در  بخورد،  رقم  این  وقتی 
می کنند و هم برایشان امید ایجاد می شود و به دولت 

کمک خواهند کرد.
امروز وظیفه مجلس و دولت در قبال مردم 

سنگین است 
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در پاسخ به 
این سوال که امروز مردم از نیروهای انقلابی انتظار کار و 
بهبود شرایط دارند و با توجه به همگرایی دولت و مجلس 
به نظر می رسد که بهانه ای برای عدم موفقیت پذیرفتنی 
نباشد، اظهار داشت: یک نکته مهم این است که آقای 
رئیسی فعل خواستن را دارد صرف می کند، ایشان در 
مراسم تنفیذ خدا را شاهد گرفتند که ما آمده ایم خدمت 
کنیم؛ این خیلی خوب است که با صداقت یک مسئول 
اجرایی کشور خدا را گواه می گیرد و از ائمه اطهار کمک 
می گیرد که بتواند موفق شود. ما هم امیدواریم که اتفاق 

حتما حادث شود.
در  نظام  کارگزاران  و  وزرا  حال  عین  در  افزود:  وی 
عرصه های مختلف باید همینطور مدد بگیرند تا بتوانند 
کار را بر اساس آنچه که در برنامه توسعه ۵ ساله و چشم 
انداز 20 ساله آمده، جلو ببرند و اینگونه نباشد که وزرا 

بخواهند چرخ اختراع کنند.
واعظ آشتیانی خاطرنشان کرد: در مجموع با توجه به 
اینکه مردم به مجلس و دولت رأی دادند و مجلس هم 
رأی خوبی به کابینه داده  امروز وظیفه مجلس و دولت در 
قبال مردم سنگین است و نسبت به آن ها انتظارات زیادی 

وجود دارد.

واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا :

وزرا بدنبال اختراع دوباره چرخ از نو نباشند

حشمت الله فلاحت پیشه*
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کاهش فشارخون با برگ زیتون عضو کمیته کشوری سلامت زنان وزارت بهداشت:

واکسن کرونا برای مادر باردار و جنین 
عارضه ای ندارد

عضو کمیته کشوری سلامت زنان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از سینوفارم به عنوان یکی از واکسن هایی مورد تایید سازمان جهانی بهداشت 
برای مادران باردار یاد کرد و گفت: واکسن کرونا برای مادر و جنین هیچ 

عارضه ای در پی ندارد.
اشرف آل یاسین در مورد واکسیناسیون کووید ۱۹ در مادران باردار اظهار 
کرد: مادران باردار از آغاز شیوع کووید ۱۹ در دنیا، مانند سایر مردم از ابتلا 
به این بیماری مصون نبودند، بنابراین همواره بر این موضوع توجه شد که آیا 
مادران باردار شانس بیشتری برای ابتلا به کووید ۱۹ دارند یا نه و بعد مشخص 
شد که این موضوع صحت ندارد و مادران باردار نسبت به بقیه شانس ابتلای 
بیشتری ندارد، اما زمانیکه به کووید مبتلا می شوند، شدت بیماری در این 
افراد بیش از افراد معمولی است، به همین دلیل با شروع واکسیناسیون 
گروهی از مادران باردار به خصوص مادرانی که جزو کادر درمان بودند را 
واکسینه کردند. در آمریکا حدود ۱00 هزار دز واکسن برای مادارن باردار و 

در کشورهای اروپایی حدود 30 هزار دز به مادارن باردار تزریق شده است.
وی افزود: طبق بررسی ها در مورد عوارض واکسن برای مادران باردار و 
جنین، مشخص شد که واکسن کووید برای مادر و جنین هیچ عارضه ای در 
پی ندارد و مواردی از جمله پارگی کیسه آب، سقط جنین، عدم رشد جنین، 

زایمان زودرس و ... در این مادران دیده نشده است. 
به همین خاطر توصیه کلی سازمان بهداشت جهانی برای مادران باردار 

انجام واکسیناسیون است.
آل یاسین تصریح کرد: یکی از واکسن هایی که از سوی سازمان جهانی 
بهداشت برای مادران باردار تایید شده، واکسن سینوفارم است. این واکسن 
ویروس کشته شده است و برای مادر باردار ضرری ندارد لذا توصیه می کنیم 
که برای مادران باردار این واکسیناسیون آغاز شود. متخصص زنان و زایمان 
و فلوشیپ ناباروری ادامه داد: مادران باردار بعد از ۱2 هفته )سه ماهه اول( 
بارداری می تواند واکسن کووید را تزریق کنند؛ به خصوص از هفته 28 که 
روند پایانی بارداری را طی می کنند و مسائل و مشکلات بیشتری خواهند 

داشت نیز زمان مناسبی برای تزریق واکسن است.
 وی مسئول بخش زنان بیمارستان شریعتی با بیان اینکه در درجه اول 
توصیه ما بر واکسیناسیون مادران پرخطر است، عنوان کرد: مادر پرخطر 
یعنی مادری که مبتلا به بیماری زمینه ای از جمله، دیابت، بیماری قلبی، 
فشارخون، آسم، سیروز و.. باشد یا سن بالای 3۵ و یا وزن زیادی داشته باشد. 
با گذشت زمان که زنان در سنین بالاتری باردار می شوند، آمار حاملگی های 
پرخطر بیشتر شده و مادران باردار دچار بیماری های زمینه ای بیشتری 
داریم، از این رو اداره سلامت مادران وزارت بهداشت در ابتدا توصیه می کند 
مادران بارداری که دچار بیماری های پرخطر زمینه ای هستند، واکسینه 
شوند، هرچند ما به همه مادران باردار چنانچه شرایطش را دارند توصیه می 

کنیم که واکسن را تزریق کنند.
واکسن در بدن مادر پادتن ایجاد می کند

عضو کمیته کشوری سلامت زنان وزارت بهداشت گفت: از طرفی واکسن 
در بدن مادر پادتن ایجاد و این پادتن از سطح جفت عبور کرده و به جنین می 
رسد و نوزاد ایمنی به دنیا می آید، همچنین پادتن از سطح شیر مادر نیز عبور 
کرده و باعث می شود وقتی نوزاد شیر مادر را مصرف می کند، دچار بیماری 

نشود. زیرا در حال حاضر کووید ۱۹ در کودکان نیز دیده شده است.
 هرچند آمار آن بسیار کمتر است، اما نوع جهش یافته ویروس کودکان را 
نیز گرفتار می کند. دبیر بورد زنان و زایمان دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
پایان اظهار کرد: در مورد مادرانی که در بخش های دولتی تحت نظر هستند، 
مشکلی نیست و شبکه بهداشت این افراد را برای واکسیناسیون معرفی می 
کند، مادرانی که در بخش های خصوصی تحت نظر هستند نیز می توانند 
به مرکز بهداشت مراجعه کنند و چنانچه شرایط مادر پرخطر را دارا باشند، 

معرفی می شوند تا واکسیناسیون برای آنها هم انجام شود.

عادت کردن به خوردن وعده های غذایی در ساعات مشخصی از روز، بخشی از 
یک سبک زندگی سالم است. بدن دارای سیستمی از تایمرهای بیولوژیکی در هر 
سلول می باشد که برنامه ی خواب، ترشح هورمون ها، عملکرد قلب و حتی خوردن 

را کنترل می کنند.
به طور کلی ما اغلب بیشتر به این توجه می کنیم که چه چیزی باید بخوریم و 
چقدر باید بخوریم و توجه چندانی به زمان غذا خوردن نداریم؛ اما پژوهش های 
علمی نشان می دهند زمان خوردن وعده های غذایی نیز نقش مهمی در حفظ 
سلامتی دارند. مثلا مطالعات نشان داده اند خوردن وعده های غذایی در بهترین 
زمان ممکن می تواند استراتژی خوبی برای مقابله با دیابت نوع دوم، بیماری قلبی 

و چاقی باشد.
عادت کردن به خوردن وعده های غذایی در ساعات مشخصی از روز، بخشی از 
یک سبک زندگی سالم است. بدن دارای سیستمی از تایمرهای بیولوژیکی در هر 
سلول می باشد که برنامه ی خواب، ترشح هورمون ها، عملکرد قلب و حتی خوردن 

را کنترل می کنند.
این تایمرها با سیگنال های خاصی از محیط نیز هماهنگ شده اند که مثلا دلالت 
بر بهترین زمان روز برای گوارش غذا دارند. همانطور که می بینید، بدن از نظر 
بیولوژیکی هم برای آن آماده است. بنابراین غذا خوردن در زمان نامناسب نه تنها بر 

گوارش اثر منفی می گذارد بلکه به نفع سلامت عمومی تان نیز نمی باشد.
بهترین زمان روز برای خوردن صبحانه

صبحانه در واقع غذا خوردن بعد از ساعت های طولانی چیزی نخوردن است. 
گروهی از کارشناسان ادعا می کنند تایمر بیولوژیکی بدن در صبح زود، بهتر و 
موثرتر می تواند غذا را هضم کرده، متابولیز کرده و مواد مغذی آن را جذب کند. این 
کارشناسان، صبح را زمانی می دانند که بدن از این جهت در فاز فعال خود است؛ 
مثلا، سطح انسولین که تنظیم کننده ی قند خون است بالاتر می باشد. بنابراین 
خوردن صبحانه کمک می کند سطح قند خون به اندازه ی درست و سالمی برسد و 

انرژی مورد نیاز بدن برای باقی روز کسب شود.
سعی کنید صبحانه را حتما بین ساعت 6 تا نهایتا ۱0 صبح میل کنید. در واقع 
شما باید در عرض حداقل یک ساعت بعد از بیدار شدن از خواب صبحانه بخورید 
و پروتئین و غلات کامل و میوه های تازه و چربی های سالم را در این وعده داشته 

باشید.
بهترین زمان روز برای خوردن ناهار

پزشکان توصیه می کنند برای وعده ناهارتان ساعت منظمی داشته باشید. 
تحقیقات علمی تائید می کنند که خوردن ناهار خارج از زمانی که تایمر بیولوژیکی 
بدن آن را مناسب می داند می تواند موجب چاقی شود. همچنین، خوردن ناهار 
بعد از ساعت 3 بعد ازظهر امکان کاهش وزن را از شما می گیرد. بنابراین بهترین 
زمان برای صرف ناهار بین دوازده و نیم و یک و نیم است. ضمنا فاصله زمانی بین 
صبحانه و ناهار باید حدود چهار تا پنج ساعت باشد. اگر نمی توانید ناهار بخورید، 

چیزی بخورید که پروتئین و کربوهیدرات داشته باشد تا زود گرسنه نشوید.

در زمان ناهار، متابولیسم بدن به اوج خود می رسد و این به نفع عملکرد گوارش 
است. ناهار باید سبُک تر از صبحانه و شام باشد.

بهترین زمان روز برای خوردن شام
پزشکان و کارشناسان توصیه می کنند شام را چهار تا پنج ساعت بعد از ناهار 
میل کنید. اما برای اینکه درگیر یک برنامه ی غذایی سخت و محدود هم نشوید 
می توانید شامتان را دست کم دو ساعت قبل از رفتن به رختخواب هم بخورید تا 
فرایند گوارش بهترین عملکرد خود را داشته باشد. کیفیت و کمیت غذا نیز اهمیت 
دارد زیرا چربی و کربوهیدرات زیاد می تواند شما را در معرض اضافه وزن قرار بدهد.
بهترین زمان برای خوردن شام در زمستان بین شش تا هفت و نیم عصر و در 
تابستان کمی دیرتر است. خوردن شام بین این ساعت ها به بدن فرصت می دهد 
تا به جای فعالیت برای گوارش یک غذای سنگین و حجیم، روی استراحت و 

بازسازی بافت های خود متمرکز شود.
توانایی بدن برای تنظیم قند خون شب ها کاهش می یابد. از این رو افرادی که 
شیفت شب کار می کنند سریع تر وزن اضافه می کنند و بیشتر در معرض دیابت اند. 
به علاوه مطالعات نشان داده اند بهترین غذاها برای شام، ماهی، میوه ها، مغزها و 
بوقلمون هستند. این مواد غذایی حاوی تریپتوفان زیادی اند که یک آمینواسید 
به ترشح هورمون سروتونین و ملاتونین کمک می کند. تریپتوفان یک  بوده و 

آرام بخش و خواب آور است.
این نکات را برای تعیین بهترین زمان وعده های غذایی 

به یاد داشته باشید
مهم است که یادتان باشد واکنش نسبت به یک الگوی غذایی مشخص در افراد 
متفاوت است. یعنی الگویی که برای عده ای خوب است لزوما برای بقیه هم جواب 
نمی دهد. به همین دلیل بهترین راه این است که با کمک یک متخصص تغذیه، 

یک برنامه ی غذایی مناسب تعیین کنید.
در عمل، چندان ساده نیست که طبق یک برنامه ی از پیش تعیین شده بین 
وعده های غذایی تعادل ایجاد کنید. بنابراین نکاتی را به شما توصیه می کنیم که 
این کار برایتان راحت تر شده و بتوانید بهترین زمان وعده های غذایی روزتان را 

تعیین نمایید:
. تغییرات سالمی ایجاد کنید. وقتی متوجه شدید چه اشتباهاتی داشتید و 
می خواهید آن ها را اصلاح کنید، برنامه غذایی تان را تغییر دهید تا طبق نیازهایتان 
بهترین حالت را داشته باشد. همچنین، فعالیت بدنی را نیز در برنامه تان بگنجانید 
تا ببینید بدنتان چه واکنشی نشان می دهد. در صورت امکان برنامه ورزش و تمرین 

خود را از صبح به عصر تغییر دهید تا به استراحت و خوابتان کمک کند.
. غذاهایتان را از قبل آماده کنید تا بتوانید به موقع غذا بخورید. این کار هم به 

شما اجازه می دهد روی برنامه پیش بروید و غذاهای حاضری یا ناسالم نخورید.
. از غذاهایتان لذت ببرید. وقتی آهسته غذا می خورید و خوب آن را می جوید، 

گوارش بهتری هم دارید.
. خوراکی های سالم را در دسترس قرار دهید تا اگر کاری پیش آمد که نتوانستید 

سر ساعت غذا بخورید، راحت تر سراغشان بروید.
. وقتی غذا را به محل کارتان می برید آن را در یخچال نگهداری کنید یا در 

اتومبیلتان یک یخچال مخصوص اتومبیل داشته باشید.
. اگر شب کار هستید یادتان باشد بین وعده های غذایی تان چهار تا پنج ساعت 

فاصله بیندازید.
پس فراموش نکنید که این فقط کیفیت و کمیت غذا نیست که اهمیت دارد بلکه 
زمان خوردن غذا نیز مهم است چون می تواند تاثیر چشمگیری بر سلامتی تان 
سالم  عادت های  از  بخشی  باید  غذایی  برنامه ی  یک  تعیین  بنابراین  بگذارد. 

تغذیه ای تان باشد.

بر طبق مطالعات علمی چه زمانی از روز برای غذا خوردن مناسب تر است؟

نکاتی درباره ی شوره ی ناشی از درماتیت سبوره ای؛بهترین ساعات روز برای خوردن وعده های غذایی

شوره ابرو چیست و چه باید کرد؟

پوسته های سفیدی که به ابروهایتان چسبیده اند ممکن است فقط باعث دردسر 
و خجالتتان نشوند، بلکه می توانند علامت یک عارضه ی پزشکی به نام درماتیت 

سبور ه ای باشند.
تقریبا 3 تا ۵ درصد از افراد دچار درماتیت سبوره ای هستند، و نیمی از آن ها شوره 

دارند؛ یا روی پوست سر یا روی ابرو و یا هر دو.
درماتیت سبوره ای باعث ایجاد لکه هایی قرمزرنگ و چرب و پوسته دار روی نواحی 
از پوست می شود که غدد چربی در آنجا زیادند، خصوصا پوست سر، صورت و 
چین خوردگی های بدن. پوسته ها نتیجه ی ریزش پوست هستند که ما به آن شوره 
می گوییم. شوره در هر قسمتی از بدن که مو دارد می تواند روی بدهد، از جمله سر 

و ابرو.
درماتیت سبوره ای به طور کلی مُسری نیست یا به دیگران انتقال داده نمی شود. 

داروها، شرایط آب و هوایی و استرس می توانند درماتیت را بدتر کنند.
برای درمان شوره ابرو ناشی از درماتیت سبوره ای، پزشکان متخصص پوست و مو 
معمولا ترکیبی از داروهای OTC و داروهای تجویزی را همراه با تغییراتی در سبک 
زندگی توصیه می کنند. تغییر سبک زندگی برای جلوگیری از بازگشت این عارضه 

لازم است.
علت شوره ابرو چیست؟

محققان همچنان در حال مطالعه روی علت های درماتیت سبوره ای هستند. اما 
آن ها این را می دانند که فولیکول های مو، بزرگ ترین عامل این عارضه نیستند، هر 
چند که شوره در قسمت هایی از بدن ایجاد می شود که مو وجود دارد، اما عامل اصلی 

ایجاد شوره، غدد چربی ساز زیر پوست هستند.
از ته می تراشند هم ممکن است دچار شوره  حتی افرادی که موی سرشان را 
سر شوند. بنابراین شوره مشکلی است که بیشتر به تولید چربی در پوست مربوط 

می شود.
البته ژنتیک، آب و هوا و داروها همچنان عوامل مشکوک دخیل در این عارضه اند؛ 
اما قارچ هایی که به طور طبیعی روی پوست وجود دارند هم این میان نقش دارند. 
قارچ به دلایل نامعلومی می تواند زیاده از حد رشد کرده و التهابی ایجاد کند که 
عامل راش های پوستی مرتبط با درماتیت سبوره ای هستند. پوست زیر ابرو، زمینه ی 
بسیار مساعدی برای قارچ است. قارچ معمولا قسمت های چرب تر پوست را ترجیح 
می دهد، از جمله پوست سر و ابرو، و پوست با تولید شوره به التهاب واکنش نشان 

می دهد.
شوره ابرو و خشکی پوست

هر چند خشکی پوست می تواند سبب ایجاد پوسته هایی در زیر ابرو شود اما این 
همان شوره ابرو محسوب نمی شود. پوست خشک بر تمام صورت اثر می گذارد، از 
جمله ابروها، و ضمنا ضایعات راش مانند یا قرمز رنگ ایجاد نمی کند؛ اما درماتیت 
از  بزرگ تر  پوسته ها  این  و  دارد  پوسته دار  و  رنگ  قرمز  لکه های  ابرو،  سبوره ای 
پوسته های مربوط به خشکی پوست هستند. ضمنا شوره ابرو ربطی به پسوریازیس 

پلک ندارد که می تواند نواحی اطراف ابرو را نیز مبتلا کند.
چه افرادی دچار شوره ابرو می شوند؟

اجازه دهید مسئله ای را روشن کنیم: بیشتر اوقات، طرز شستشو و بهداشت شما 
ارتباطی با شوره ندارد. حتی افرادی که بهداشت را به طور استثنایی رعایت می کنند 
هم ممکن است به شوره دچار شوند. افراد از هر جنس و سن و نژادی ممکن است 

به شوره مبتلا شوند؛ اما این عارضه در میان نوزادان و افراد میانسال شایع تر است.
درماتیت سبوره ای در نوزادان به نام کلاه گهواره معروف است. در افراد بزرگسال 
درماتیت سبوره ای به صورت لکه های قرمز رنگ و پوسته دار و شوره دیده می شود. هر 
چند عارضه کلاه گهواره مربوط به دوران نوازادی است اما خیلی از افراد بزرگسال در 

دهه 60 زندگی خود نیز ممکن است دچار درماتیت سبوره ای شوند.
اختلالات  که  کسانی  پوستی اند:  عارضه  این  مستعد  بیشتر  افراد  از  گروهی 
نورولوژیکی دارند )مانند ام اس، پارکینسون و صرع(، عوارض قلبی و سندرم های 
ضعف سیستم ایمنی مانند HIV. هر چند درصد کمی از افراد درماتیت سبوره ای 
به درماتیت سبوره ای هم  افرادی که HIV دارند،  از  تقریبا 8۵ درصد  اما  دارند؛ 
دچارند. داروها نیز می توانند احتمال درماتیت سبوره ای را افزایش دهند. این داروها 
شامل آن هایی می شود که برای درمان عوارضی مانند آکنه و روزاسه یا پسوریازیس 
مستقیما روی پوست استفاده می شوند، چون می توانند پوستتان را چرب تر کرده یا 

آن را تحریک کنند.
درمان شوره ابرو چیست؟

شوره ابرو ناشی از درماتیت سبوره ای درمانی ندارد. مراقبت های روزانه می تواند 
مبتنی بر تمیز نگه داشتن پوست سر و چشم ها جهت کاهش شوره باشد.

اگر نمی توانید جلوی ایجاد شوره را بگیرید حداقل می توانید با مصرف داروهای 
تجویزی و OTC علائم را کنترل کنید. تشخیص درست، کلید پیدا کردن درمان موثر 
درماتیت سبوره ای است. همه ی پوسته ها یک علت ندارند. بهترین کار این است که 
پزشک متخصص، درست ترین تشخیص را بدهد. یک دوره دچار شوره شدنی که 
خود به خود برطرف می شود یا با یک دوره درمان رفع می شود، می تواند مسئله ای 
نباشد اما شوره ابرو که مکررا با تغییرات آب و هوایی یا افزایش استرس روی می دهد، 
به احتمال زیاد درماتیت سبوره ای است. از آنجایی که شوره ابرو و درماتیت سبوره ای 
یکی و مشابه هستند، درمان مشابهی هم دارند. اما در استفاده از محصولاتی که روی 

.OTC صورت به کار می روند باید بیشتر محتاط باشید، چه تجویزی و چه
داروهای تجویزی

شوره سر اغلب به سمت ابروها حرکت می کند. پزشک معمولا شامپویی با دو 
درصد کتوکونازول تجویز می کند که می توانید از آن به عنوان یک پاک کننده صورت 
استفاده کرده و ابروهایتان را هم بشویید. این درمان برای بیماران ساده تر است چون 
فقط با شست و شو انجام می شود. محصولات بر پایه ی سولفور نیز که به صورت 
کرم و لوسیون و پاک کننده موجودند نیز در درمان شوره موثرند. در مورد عوارض 
از  اما استفاده ی طولانی مدت  شدیدتر، استروئیدهای موضعی تجویز می شود؛ 
استروئیدهای موضعی می تواند مشکلاتی ایجاد نماید، مانند نازک شدن پوست و 

اعتیاد به استروئید.
محصولات OTC )بدون نیاز به نسخه ی پزشک(

خیلی از افراد با محصولاتی که در قفسه ی داروهایشان پیدا می شود شوره ی ابروی 
خود را درمان می کنند. شوره ابرو نسبتا بی خطر است و ممکن است درمان موثر آن 
با داروهای OTC نیز انجام شود. شامپوهایی که پیریتیون زینک، سلنیوم سولفاید، 
میکونازول یا قطران زغال سنگ دارند، نمونه هایی از این دست هستند؛ اما این مواد 
شیمیایی می توانند برای موهایتان خیلی قوی باشند، چربی های طبیعی پوست را از 
بین ببرند و در واقع خشکی آن را تشدید کنند و در نتیجه شوره را بیشتر نمایند. اگر در 
مورد شما هم همینطور است، یک محصول فومی یا مایع ممکن است انتخاب بهتری 
در بلندمدت برای شما باشد. روغن زیتون هم در خیلی از موارد می تواند پوسته هایی 

را که موجب شوره می شوند برطرف نماید.
رژیم غذایی سرشار از میوه و سبزی

مطالعه ای نشان داد افزودن فیبر میوه به رژیم غذایی می تواند احتمال بروز درماتیت 
سبوره ای را کاهش دهد. این مطالعه می گوید فیبرهای پریبیوتیک میوه ها می توانند 
میکروبیوم روده را تقویت کرده و التهاب سیستمیک را کاهش داده و عملکرد ایمنی 
بدن را بهتر کنند. میوه های فیبردار شامل توت های تازه، سیب، انار، برگه زردآلو، آلو، 

خرما و انجیر می شوند.
اگر شوره ابرو درمان نشود چه می شود؟

نادیده گرفتن شوره ابرو کمکی به برطرف شدن آن نمی کند. شوره هر چه بیشتر بماند، 
احتمال عوارض جانبی مانند ریزش مو بیشتر می شود. ضمنا تکرار شوره ابرو می تواند 

سلامت روانی تان را نیز تحت الشعاع قرار داده و سیکل افسردگی را تقویت نماید.



چهار شنبه-دهم شهریورماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 45341
اجتماعی

فرماندار شهرستان قم ؛

مشکل حاشیه نشینی اطراف جمکران 
برطرف می شود

فرماندارشهرستان قم با تاکید بر اینکه درحال رفع کامل مشکل حاشیه نشینی 
اطراف جمکران با کمک خیران و دستگاه های اجرایی هستیم گفت: امیدواریم 

مردم عزیز مناطق کمتر برخوردار نیز ما را در این امر بیشتر یاری کنند.
مرتضی حیدری بعد از ظهر سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران ضمن تبریک به 
مناسبت گرامیداشت هفته دولت و درود بر روح شهیدان رجایی و باهنر با بیان 
اینکه استان قم حدود یک میلیون و سیصد نفر جمعیت دارد، گفت: تقریباً همین 
جمعیت در برخی استان های دیگر با 7 فرمانداری اداره می شود و تک شهرستانی 

بودن قم اجحاف در حق مردم این شهر بود.
فرماندار شهرستان قم با اشاره به اینکه به علت تک شهرستان بودن، تخصیص 
بودجه برای استان بسیار سخت بود و موفق به افزودن شهر اطراف استان هم 
نبودیم، افزود: نهایتاً در جلسه های مختلف در معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استانداری و با ندبیر استاندار تصمیم به وجود آوردن دو شهرستان جدید جعفر آباد 

و کهک شدیم.
وی با تاکید بر اینکه در تلاش هستیم تا شهرستان چهارم را نیز به وجود بیاوریم، 
ادامه داد: توجه به امر محرومین یکی از وظایف اصلی ماست و قطعاً این مهم با 

جدیت در دولت آینده نیز پیگیری خواهد شد.
حیدری با بیان اینکه در راستای محرومیت زدایی در نقاط مختلف شهری و 
روستایی در سال گذشته با هم افزایی بین دستگاه های اجرایی، ۱۵ محله کمتر 
برخوردار را به همراه برخی مناطق روستایی در زمینه های مختلف رفع محرومیت 
کردیم، گفت: این مهم با اعتباری بالغ بر ۱۴۴ میلیارد و 7۴7 میلیون تومان هزینه 
در راستای فرمایشات رهبر انقلاب مبنی بر محرومیت زدایی انجام و ادامه دار خواهد 
بود. فرماندار شهرستان قم از افزایش ۵0 درصدی اعتبارات تملک دارایی ها در سال 
جاری خبر داد و افزود: بودجه 200 میلیارد تومانی دولت برای شهرستان های جدید 
در نظر گرفته شده که هر شهرستان بنابر منابع و مساحت، بودجه لازم را به خود 

اختصاص می دهد.
وی با تاکید بر اینکه در حال رفع کامل مشکل حاشیه نشینی اطراف جمکران با 
کمک خیران و دستگاه های اجرایی هستیم، ادامه داد: امیدواریم مردم عزیز مناطق 

کمتر برخوردار نیز ما را در این امر بیشتر یاری کنند.
فرمانده قرارگاه طرح شهید سلیمانی قم در پایان با بیان اینکه با توجه به تغییر نوع 
ویروس کرونا، لازم است عملکرد طرح شهید سلیمانی نیز تغییر کند، گفت: این 
تغییرات نیازمند همراهی مردم در رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی و پرهیز 
از حضور در تجمع ها و دور همی ها همراه با تسریع در امر واکسیناسیون است تا 

شاهد کم شدن مبتلایان و میزان مرگ و میرها در استان قم باشیم.

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

دستگیری کلاهبردار جذب سرمایه 
هایپرمارکت اینترنتی 

 دادستان عمومی و انقلاب قم از دستگیری متهم اصلی کلاهبرداری میلیاردی 
تحت پوشش شرکت حمل ونقل و هایپر مارکت اینترنتی خبر داد و گفت: این پرونده 

تاکنون حدود ۱۵0 شاکی در مجموع به مبلغ ۴0 میلیارد ریال داشته  است.
به گزارش روابط عمومی دادگستری کل استان قم، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن غریب با اشاره به صدور دستورهای قضایی بازپرس و اقدام های فنی و پیچیده 
پلیس امنیت اقتصادی استان در دستگیری این متهم بیان داشت: این متهم که 
سابقه مشابه در جذب سرمایه های مردمی داشته و ممنوع المعامله نیز بوده است، 
با متواری شدن به یکی از شهرهای شمال کشور شروع به کلاهبرداری مجدد در آن 

منطقه نیز کرده بود.
وی درخصوص نحوه این کلاهبرداری  گفت: متهم با تشکیل یک شرکت و دفتر 
تبلیغات در فضای  و  نمایندگی درشهرهای دیگر  ایجاد  و  کار صوری در استان 
مجازی اقدام به  اغفال مردم برای جذب سرمایه های مردمی و استخدام رانندگان 
تاکسی های اینترنتی و انعقاد قرارداد در سراسر کشور می کرد که پس از مدتی 

شرکت منحل و متهم متواری شد.
تضمینی  به کار  اشتغال  غیرواقعی،  سودهای  پرداخت  وعده  قم  دادستان 
رانندگان با بیمه و حقوق ثابت و مزایا، ادعای واهی ارتباط با نهادهای نظامی، 
امنیتی و اطلاعاتی و ارتباط با سازمان ها و نهادهای شهری و استانی، ادعای 
نفوذ درجریان های اقتصادی کلان نظیر ارزاق، کاغذ و املاک و سوء استفاده از 
اعتقادهای مذهبی افراد را از شگردهای تبلیغی این متهم در فریب و اغفال مردم 

برای جذب سرمایه های آنان عنوان کرد.
حجت الاسلام والمسلمین غریب به شهروندان هشدار داد: از اعتماد به تبلیغات 
اشخاص حقیقی و حقوقی برای سرمایه گذاری بدون اطمینان کامل از صحت آن 

و رعایت کامل موازین حقوقی با جدیت اجتناب کنند.
 

مسئول رواق خواهران آستان مقدس بانوی کرامت خبرداد؛

خدمت رسانی ۳۲۰ خادم بانو 
در شیفت های شلوغ حرم مطهر

مسئول اداره رواق خواهران حرم حضرت معصومه سلام الله علیها از خدمت رسانی 
۱۵0 خادم افتخاری خواهر در شیفت های عادی و 320 خادم افتخاری خواهر در 
شیفت های خاص و شلوغ خبرداد و گفت: بانوان خادم، با اهتمام نسبت به رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی بستر زیارت به دور از بیماری را برای زائران حرم فراهم 

می سازند.
فاطمه نادری در گفت وگویی با بیان اینکه آستان مقدس بانوی کرامت برنامه 
هدفمندی را برای مقابله با کرونا دنبال می کند، اظهار کرد: برای رعایت هر چه 
بیشتر شیوه نامه های بهداشتی، در مبادی ورودی و دفاتر انتظامات ماسک رایگان 
به زائران بدون ماسک ارائه می شود و تمامی مبادی ورودی و کفشداری های حرم به 
دستگاه های ضد عفونی مجهز شده اند. مسئول اداره رواق خواهران آستان مقدس 
حضرت معصومه سلام الله علیها افزود: برای رعایت هر چه بیشتر فاصله گذاری 
با دستگاه های ضدعفونی کننده طی شبانه روز  از خادمان  اجتماعی، گروهی 
فضای حرم مطهر را ضدعفونی و با استفاده از اسفند فضا را خوش بو می کنند. وی 
تصریح کرد: دیوارها و نرده های منتهی به ضریح مطهر به صورت شبانه روزی توسط 
خادمان شست و شو و ضد عفونی و در پایان هر شیفت کاری کتب زیارتی تعویض و 
ضدعفونی می شود. نادری با اشاره به تلاش خادمان بانو در ایام عزاداری و سوگواری 
سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام ادامه داد: خادمان 
آستان مقدس بانوی کرامت هر روز قبل از حضور در شیفت های کاری به مدت 20 
دقیقه محفل عزاداری محرم را در محل استراحتگاه خدام خواهر برگزار می کنند. 
وی با بیان اینکه تعداد خادمان افتخاری خواهر به طور متوسط و در روزهای خاص 
به ویژه ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان در هر شیفت کاری به 320 نفر می رسد، 
گفت: در روزهای عادی تعداد خادمان ثابت در هر شیفت کاری حدود ۱00 الی 

۱۵0 نفر است که به زائران آستان خدمت رسانی می کنند.

در قالب دوره های مجازی دنبال می شود؛
مرکز قرآن و حدیث میزبان فراگیرانی از ۹ کشور

مسئول واحد آموزش های مجازی مرکز قرآن و حدیث حرم بانوی کرامت از ثبت نام 
۵0 فراگیر بین المللی از ۹ کشور برای شرکت در دوره های مجازی آموزش قرآن و 
معارف خبرداد و گفت: در بخش آموزش های مجازی ۹30 فراگیر از نقاط مختلف 

کشور درحال سپری کردن دوره های آموزشی هستند.
حجت الاسلام علی حبیبی طی گفت وگویی با اشاره به اینکه واحد آموزش مجازی 
یکی از بخش های مرکز قرآن و حدیث کریمه اهل بیت)س( است که فراگیران و 
قرآن آموزان با عضویت در این بخش می توانند به صورت مجازی در برنامه های 
آموزش قرآن و معارف شرکت کنند، اظهار کرد: در سال جاری در مجموع ۹30 
فراگیر از نقاط مختلف کشور در بخش های مختلف واحد مجازی مرکز قرآن و حدیث 

ثبت نام کرده اند و در حال دریافت آموزش های قرآنی و معارفی هستند.

مدیرعامل شرکت گازاستان قم: 

۳۵ درصد مصرف گاز درقم 
مربوط بخش خانگی است

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: در حال حاضر 3۵ درصد از مصرف گاز 
استان قم توسط بخش خانگی صورت می گیرد و میزان مصرف این بخش متناسب 

با تعداد مشترکان است. 
علیرضا نصیری با بیان این که شرکت گاز استان قم جزو استان هایی است که 
مصرفش از شاخص تعریف شده بالاتر نیست، افزود: در استان قم مشکلی در تامین 
انرژی گاز وجود ندارد، ولی انتظار داریم هم استانی ها در روند مصرف گاز بهینه 

مصرف کنند.
نصیری اضافه کرد: سال گذشته 2 میلیارد و 700 میلیون مترمکعب انرژی گاز 
در استان قم مصرف شد که با توجه به افزایش ۱2 درصدی نسبت به سال ۹8، از 

همشهریان انتظار داریم مصرف گاز را مدیریت کنند.
مدیرعامل شرکت گاز قم با بیان این که استان هایی که بالای ۹0 درصد بهره مند از 
سوخت پاک باشند، استان سبز نامیده می شوند، عنوان کرد: استان قم اولین استان 
سبز کشور در سال گذشته شد و همه بخش های مصرف کننده به استثنای قسمتی 

از صنایع، از نعمت گاز بهره مند هستند.
نصیری با اشاره به این که در شهر های استان از جمله شهر قم هیچ منطقه ای 
محروم از نعمت گاز نیست، بیان کرد: توسعه گازرسانی به شهرک صنعتی 
شکوهیه و محمودآباد را در برنامه داریم و در صورت اتمام طرح تا پایان سال، 
۱00 هزار مترمکعب انرژی گاز در اختیار مشترکان این شهرک ها قرار خواهد 

گرفت.
از موتورخانه  تجاری که  و  افزود: بخش های خانگی  قم  گاز  مدیرعامل شرکت 
برای تامین انرژی حرارتی استفاده می کنند می توانند از طریق ثبت نام در سایت 
شرکت گاز استان، در سه بخش تنظیم مشعل، عایق کاری تاسیسات و رسوب زدایی 

مغناطیسی به صورت رایگان خدمات بگیرند.
به گفته نصیری، سال گذشته حدود 30 مشترک از این خدمات بهره مند شدند و 

30 درصد در مصرف گازشان صرفه جویی شد.
مدیرعامل شرکت گاز قم گفت: از 22 خدمتی که شرکت گاز به متقاضیان ارائه 
می کند، 20 خدمت در دفاتر پیشخوان در حال ارائه است و از این تعداد نیز ۱6 

خدمت به صورت الکترونیکی و از طریق گوشی همراه قابل انجام است.
در حال حاضر همه شهر ها و روستا های استان قم که قابلیت و امکان گازرسانی 

داشته اند، از نعمت گاز طبیعی برخوردارند.
با اجرای طرح های توسعه ای در سال های گذشته، اکنون تعداد مشترکین بهره مند 
از گاز در استان قم، به بیش از ۴۱8 هزار مشترک در بخش های عمومی، صنعتی و 
مسکونی افزایش یافته است؛ 3۹0 هزار و ۱38 مشترک در بخش خانگی، 2۴ هزار 

مشترک در بخش عمومی و 3 هزار و 86۱ مشترک در بخش صنعتی است.
 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم:

طرح تشدید بازرسی از نانوایی ها 
اجرا می شود

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: باتوجه به یارانه هنگفتی که دولت 
به بخش آرد و نان می پردازد حفاظت و صیانت از این یارانه امر ضروری است است، 
در همین راستا برای بازرسی از کارخانه های آرد و واحدهای نانوایی، طرح تشدید 

نظارتی را در استان در حال اجرا است.
سعید محمدی ده نایبی در گفت و گویی بیان کرد: با حضور نمایندگان اداره کل 
غله، اداره بهداشت، سازمان صمت، اداره تعزیرات حکومتی و اتحادیه نانوایان، از 
واحدهای نانوایی به صورت روزانه بازدید می شود و در این بازدیدها عرضه خارج از 
شبکه آرد، رعایت درصد سبوس گیری و میزان مصرف روزانه آرد بر حسب سهمیه 
دریافتی، مورد آنالیز قرار می گیرد و در صورت مشاهده تخلف از سوی بازرسان، 

سهمیه واحدهای متخلف، کسر خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه اولویت اداره کل غله استان قم، درجه بندی واحدهای نانوایی 
است، تصریح کرد: در جهت ارتقای سلامت و کیفیت نان، واحدهای نانوایی را 
درجه بندی می کنیم؛ بر این اساس، فرم هایی تعبیه شده و در اختیار بازرسان قرار 

گرفته که در حین بازدید از نانوایی ها، تکمیل خواهد شد.
وی ادامه داد: بر مبنای درجه بندی، واحدهایی که مشکلات بهداشتی داشته 
باید برای رفع نواقص اقدام کنند همچنین در صورتی که واحد صنفی  باشند، 
نیاز به بهسازی و نوسازی تجهیزات داشته باشد، با تخصیص تسهیلات در جهت 

به روزرسانی اقدام خواهد شد.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خاطرنشان کرد: پس از انجام گرفتن 
تشویق  کیفی  و  یک  درجه  واحدهای  آرد،  سهمیه  افزایش  قالب  در  بررسی ها، 
خواهند شد. گندم مورد نیاز استان قم در سیلوی بتنی شهید نخعی که در جنوب 
غربی شهر قم قرار دارد، ذخیره می شود، این سیلو دارای ظرفیت ذخیره سازی 
۱08 هزارتن گندم و 36 کندو می باشد، این سیلو با توان تخلیه و بارگیری 200 
تن در ساعت از امکانات مناسب و تجهیزات کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار 

است.
قم دارای بیش از یکهزار واحد نانوایی شهری و روستایی دارای مجوز و سهمیه آرد 
است که متولیان آن ها به صورت متمرکز در سامانه مربوطه اقدام به خرید سهمیه 

تخصیصی می کنند. 
  

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد؛

واکسیناسیون ۳۰ درصدی قمی ها 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه تاکنون 30 درصد شهروندان قمی 
واکسینه شده اند، گفت: ۴00 هزار دوز واکسن به شهروندان تزریق شده است که 

300 هزار دوز، نوبت اول بوده است.
محمدرضا قدیر پیش از ظهر سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه ۴00 
هزار دوز واکسن به مردم قم تزریق شده است، گفت: تاکنون 30 درصد شهروندان 
قمی واکسینه شده اند و اگر می خواهیم مرگ و میرها کاهش یابد باید حداقل 60 

درصد مردم واکسینه شوند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه از این تعداد 300 هزار دوز مربوط 
به واکسیناسیون نوبت اول بوده است، افزود: اگر چه از این نظر، استان قم از میانگین 

کشوری، بالاتر است، اما باز هم روند واکسیناسیون باید تسریع شود.
وی با بیان اینکه همچنان وضعیت بیمارستان های قم از لحاظ تعداد افراد مورد 
بستری مطلوب نیست، ادامه داد: شهروندان قمی با رعایت کامل دستورالعمل های 
بهداشتی و پرهیز از حضور در تجمع و دورهمی ها، یاری گر کادر درمان و مدافعان 

سلامت در کاهش تعداد مبتلایان باشند.
 

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم خبر داد؛ 

برخورد با فروشندگان لباس های نامتعارف 
بر  نظارت  قم گفت:طرح  استان  انتظامی  فرماندهی  کننده  معاون هماهنگ 

واحد های صنفی پوشاک با هدف برخورد با فروشندگان البسه نامتعارف اجرا شد. 
سرهنگ سید مجتبی اشرفی اظهار کرد: طرح کنترل و نظارت بر واحد های صنفی 
پوشاک با هدف برخورد با فروشندگان البسه نامتعارف از سوی مأموران اداره نظارت 

بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی استان به مدت 2 روز در قم اجرا شد.
او افزود: در این طرح مأموران از ۴۵ واحد صنفی پوشاک بازدید و ۱0 واحد صنفی 

به علت  رعایت نکردن قوانین و مقررات اخطار دریافت کردند.
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به حساسیت بالا 
در مجموعه پلیس و دستگاه قضایی و برخورد قاطعانه و قانونمند پلیس با عرضه 
کنندگان لباس های نامتعارف تصریح کرد: طرح نظارت بر این واحد های صنفی در 

سطح استان به صورت مستمر خواهد بود.
عرضه  و  فروش  مشاهده  صورت  در  کرد،  درخواست  مردم  از  اشرفی  سرهنگ 
هرگونه لباس نامتعارف در فروشگاه ها از طریق شماره تلفن ۱۱0 موضوع را به مرکز 

فوریت های پلیسی استان اطلاع دهند.

استاندار قم گفت: برخی واحدهای تولیدی صنعتی استان نیز از نظر ساعت های 
قطعی برق مشکل هایی دارند، که قرار شد معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
پیگیری کند، بر اساس عبور از این پیک گرما و قطعی برق تدبیری اتخاد شود که این 
قطعی برق به حداقل برسد و با مقتضیات  و فرآیند تولید این واحدها یک انطباق بهتر 

و بیشتری داشته باشد.
بهرام سرمست روز سه شنبه در حاشیه افتتاح 2 طرح صنعتی در شهرک شکوهیه 
قم در گفت و گو با خبرنگاران در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا با توجه به مصرف 
روزافزون برق و انرژی در استان، دنبال تامین برق واحدهای صنعتی به شکل مستقل  
هستید؟، افزود: کاملا پیگیر این موضوع هستیم، و از نظر تامین زیرساخت های لازم از 

زمین گرفته تا برق و آب و گاز اقدام های بسیار خوبی نیز انجام شده است.
وی افزود: در جهت تامین زیرساخت های برق و انرژی دراستان، مذاکره هایی را با 
برخی سرمایه گذاران داشتیم که  در دو زمینه، تولید برق از طریق انرژی های پاک و 

تجدید پذیر و همچنین با استفاده از پسماند ورود پیدا کنند.
وی افزود: به زودی شاهد کلنگ زنی و شروع عملیات های اجرایی چنین واحدهایی 
در سطح استان خواهیم بود، و جزء اولویت های توسعه سرمایه گذاری استان است و 

به شدت دنبال می کنیم.
استاندار قم همچنین خاطرنشان کرد: سرمایه گذارانی که برای سرمایه گذاری در 

بخش انرژی و تولید برق آمادگی و علاقه دارند، مورد حمایت مدیریت استان هستند.
واگذاری زمین به واحد های صنعتی برای تکمیل زنجیره تولید 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه بخشی از مشکل هایی که توسط 
واحدهای صنعتی استان مطرح می شود، در خصوص طرح های توسعه است گفت: 
برای رفع این مشکل به واحدهایی که موفق هستند، زمین واگذار می کنیم تا برای 

تکمیل زنجیره تولید، زمین به اندازه کافی در اختیار آنها قرار بگیرد.
 وی مسائل و مشکل های واحدهای صنعتی قم با تامین اجتماعی را مورد توجه قرار 
داد و گفت: مسئولان تامین اجتماعی استان حضور دارند، و مساعدت های لازم از 

سوی آنها انجام می شود.
سرمست یادآور شد: در کنار مشکل زمین و همچنین بیمه، برخی واحدها نیز در 

رابطه با تامین مواد اولیه مشکل هایی دارند که مقرر شد، سازمان صمت پیگیری کند و 
مواد اولیه در اختیارشان قرار بگیرد.

وی افزود: برخی واحدهای تولیدی صنعتی استان نیز از نظر ساعت های قطعی 
اقتصادی استانداری  امور  برق مشکل هایی دارند، که قرار شد معاون هماهنگی 
پیگیری کند، بر اساس عبور از این پیک گرما و قطعی برق تدبیری اتخاد شود که این 
قطعی برق به حداقل برسد و با مقتضیات  و فرآیند تولید این واحدها یک انطباق بهتر 

و بیشتری داشته باشد.
وی بیان کرد: باید در عین اینکه در مصرف برق صرفه جویی می کنیم که مشترکان 
خانگی قطعی برق نداشته باشند، واحدهای صنعتی هم به موازات آن بتوانند خط 

تولید خود را پایدار نگه دارند.
راه اندازی ۵4 کارخانه در قم از ابتدای سال

رییس سازمان صمت نیز در حاشیه این مراسم  از راه اندازی ۵۴ طرح تولیدی جدید 
با هزینه 7۴2 میلیارد تومان در ۵ ماهه امسال خبر داد.

 محمود گفت: در ۵ ماهه امسال با همکاری شبکه بانکی ۵۵0 میلیارد تومان 
تسهیلات  به فعالان صنعتی اعطا شده است که در اثر آن ۵۴ واحد تولیدی راه اندازی 
شده است. وی گفت:  با راه اندازی این واحد ها برای 300 نفر فرصت شغلی ایجاد 
شده است. سیجانی با بیان اینکه  با توجه به تورم و افزایش هزینه ها، هزینه تولید در 
کشور افزایش یافته است افزود: پیش بینی می کنیم که از محل تبصره ۱8 و تسهیلات 
صندوق توسعه ملی بتوانیم در نیمه دوم سال تسهیلات را به هزار و ۵00 میلیارد تومان 

برای امسال برسانیم
رییس سازمان صمت با اشاره به هدفگذاری برای راه اندازی 38 واحد تولیدی تا 
پایان سال افزود: در ۵ ماهه امسال ۱۵ واحد تولیدی احیا شده و به چرخه تولید استان 

بازگشته اند.
 همزمان با هفته دولت طی آیینی با حضور استاندار و اعضای ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید قم، واحد تولیدکننده انواع سازه ها و استراکچرهای فلزی، صنعتی و 
غیرصنعتی و همچنین واحد تولیدکننده انواع تیوب دوچرخه و موتور درشهرک صنعتی 

شکوهیه به بهره برداری رسید.

حفمدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در بخش آب گفت: این اقدامات منجر به جلوگیری از هدر رفت بیش از 

6 هزار مترمکعب آب در استان شد.
دکتر علی جان صادق پور به ارائه گزارشی از اقدامات شرکت آب و فاضلاب 
استان قم در سه ماه نخست امسال در بخش آب پرداخت و گفت: در این 
مدت بیش از ۱۵ هزار و 3۴6 متر توسعه و اصلاح شبکه توزیع آب در شهر قم و 
شهرهای تابعه استان با اعتباری بالغ بر ۱7۵ میلیارد  ریال صورت گرفته است.

وی همچنین خاطرنشان کرد: با انجام اصلاح شبکه توزیع آب در شهر قم 
و شهرها و روستاهای تابعه از هدر رفت بیش از 2 هزار مترمکعب آب در ماه 
جلوگیری شد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از بهسازی 2 باب 
مخزن به حجم ۵ هزار مترمکعب  با اعتباری بالغ بر ۱3.7 میلیارد ریال و 
کاهش هدر رفت حدود 600 مترمکعب در سه ماه نخست سال جاری خبر 
داد و اظهار داشت: طی این مدت ۵ حلقه چاه شهری و ۴ حلقه چاه روستایی 
نیز  با هزینه اعتباری بالغ بر 2.7 میلیارد ریال بهسازی شد که با اقدامات انجام 

شده این چاه ها حدود ۵0 درصد افزایش آبدهی داشته اند.
وی با اشاره به اصلاحات صورت گرفته بر روی 3۵ فقره شیرآلات خط انتقال 
۱۵ خرداد و هشتاد روستا و 3 عدد سربند بتنی خط انتقال با اعتباری بالغ بر 
۴.3 میلیارد ریال یادآور شد: با انجام این اصلاحات از هدر رفت بیش از 3 هزار 

و 700  مترمکعب آب در ماه جلوگیری به عمل آمد.
۲1 روستا و یک شهر قم با چالش کمبود آب مواجه هستند

در  آب  تأمین  روی  پیش  تشریح چالش های  به  ادامه  در  پور  دکتر صادق 

استان پرداخت و افزایش متوسط دمای هوا، افزایش مصرف مشترکین و عدم 
رعایت حد استاندارد مصرف به ویژه در حوزه روستایی، کاهش بارندگی و افت 
سفره های زیرزمینی و آبدهی چاه ها، کاهش کیفیت آب چاه های آب شرب به 
تبع کاهش بارندگی و افزایش برداشت، افزایش جمعیت و مهاجرت به استان و 
به تبع آن رشد آمار تولید و افزایش مهاجرت معکوس به روستاها و کمبود منابع 

تأمین در حوزه روستایی را از جمله چالش ها برشمرد.
وی همچنین به اقدامات شرکت آب و فاضلاب برای مقابله با تنش آبی 
اشاره و خاطرنشان کرد: بهسازی ۹ حلقه چاه آب شرب، بازسازی فیلترهای 
تصفیه خانه قم جهت افزایش توان تصفیه و تولید حفر و راه اندازی 2 حلقه چاه 
جدید، مدیریت و پایش مستمر فشار شبکه توزیع آب شهر قم، اتصال خط 
انتقال 80 روستا به خط انتقال جدید قم جهت افزایش توان تأمین آب بخش 
روستایی در پیک مصرف، تعویض شیرآلات فرسوده خط انتقال قدیم قم جهت 

کاهش ریسک قطع آب از جمله این اقدامات است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در ادامه حفر دو حلقه چاه در 
مجتمع قنوات، حفر و جابجایی سه حلقه چاه در شهر قم، لایروبی چشمه و 
قنات های روستایی،  بهسازی چاه های شرب سطح استان، بازسازی و رفع 
نشت مخازن روستایی، اصلاح شبکه توزیع فرسوده و... را از جمله برنامه های 

آبفای استان برای مقابله با تنش آبی ذکر کرد.
وی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر تعداد 2۱ روستا و یک شهر استان 
قم با چالش کمبود آب مواجه هستند، گفت: در ۴ ماهه نخست سال جاری 
به 20 روستای استان 2هزار مترمکعب آبرسانی توسط تانکر انجام شده است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبر داد:

جلوگیری از هدر رفت ۶ هزار مترمکعب آب 

استاندار قم درمراسم  افتتاح ۲ طرح صنعتی خواستارشد:

قطعی برق درشهرک های صنعتی به حداقل برسد

سرپرست فرمانداری شهرستان جعفرآباد با بیان اینکه در گذشته خسارت هایی 
به کشاورزان شهرستان جعفرآباد استان قم وارد شده، گفت: خسارت های وارده به 

کشاورزان باید توسط وزارت نیرو جبران گردد.
ذبیح الله عبداللهی صبح سه شنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه در 
اردیبهشت ماه سال جاری با مصوبه هیئت وزیران، بخش جعفرآباد از ترکیب دو 
بخش قاهان و مرکزی به شهرستان ارتقا پیدا کرد گفت: شهرستان جعفرآباد دارای 
یک هزار و 300 کیلومتر مربع، مساحت است که ۱0 درصد مساحت استان را نیز 

تشکیل می دهد.
سرپرست فرمانداری شهرستان جعفرآباد با اشاره به اینکه در شهرستان جعفرآباد 
206 نقطه تقسیمات کشوری داریم، افزود: بخش مرکزی با 3۵ روستا، 83 مکان 
و مزرعه و بخش قاهان نیز دارای 23 روستای دارای سکنه و ۹۵ نقطه و مکان و 

مزرعه است.
وی با تاکید بر اینکه در مجموع ۵8 روستای دارای سکنه و ۱۴8 مکان و مزرعه و 
آبادی وجود دارد که تشکیل دهنده 206 نقطه از تقسیمات کشوری است، ادامه 
داد: از نظر جمعیتی نیز بر مبنای سرشماری سال ۹۵ شهرستان جعفرآباد دارای 
22 هزار و 208 نفر جمعیت، بخش مرکزی با 2 هزار و 760 خانوار و 8 هزار و 700 

نفر و بخش قاهان نیز دارای یک هزار و ۱۵۹ خانوار و 3 هزار و ۱۴۵ نفر روستایی 
است، ادامه داد: شهرستان جعفریه که مرکز شهرستان است دارای 2 هزار و ۵۵2 
خانوار و ۱0 هزار نفر جمعیت که مجموعاً دارای 6 هزار و ۴76 خانوار بالغ بر 22 

هزار نفر جمعیت است.
عبداللهی با بیان اینکه برآورد مرکز ملی آمار ایران در سال ۱۴00 برای شهرستان 
جعفرآباد 2۴ هزار جمعیت در نظر گرفته شده است، گفت: افزایش بودجه و توسعه 

در زمینه های مختلف از مهمترین ابعاد تبدیل بخش به شهرستان بوده است.
وی با اشاره به اینکه در همین مدت کوتاه فرمانداری شهر جعفرآباد تشکیل شده 
است، افزود: زمین 2 هزار هکتاری برای استقلال ۱8 اداره شهرستان جعفرآباد 
با همکاری دستگاه های متولی نیز تخصیص یافته است و به زودی شامل آغاز 
عملیات عمرانی خواهیم بود. سرپرست فرمانداری شهرستان جعفرآباد با تاکید بر 
اینکه این شهرستان قطب کشاورزی و دامداری استان است، ادامه داد: قاهان نیز 

دارای مناطق گردشگری مختلف و محصولات ارگانیک است.
ذبیح الله عبداللهی با بیان اینکه در بحث اشتغال روستایی نیز درصدد ایجاد دو 
شهرک گلخانه ای و یک شهرک شیلات هستیم، گفت: ۱7 هزار و ۵00 هزار متر 

مربع زمین کشاورزی برای اشتغال ۴ هزار نفر نیز آماده بهره برداری است.

سرپرست فرمانداری شهرستان جعفرآباد تاکید کرد؛

لزوم جبران خسارت های وارده به شهرستان جعفرآباد 

و  راهداری  کل  اداره  روستایی  وراههای  فنی  معاون 
حمل ونقل جاده ای استان قم گفت : به منظور صیانت و 
ارتقا سطح سرویس راهها با اعتباری افزون بر 45 میلیارد 
ریال طرح بهسازی شش کیلومتر از محور دستجرد – 
تفرش ) حدفاصل روستای فوجرد – گردنه گیان ( اجرا وبه 

بهره برداری رسید .
به  عنایت  با   : داشت  اظهار  زیدآبادی  محمدرضا 
موقعیت ییلاقی بخش خلجستان و وفور تولیدات باغی 
سطح  وارتقا  بهسازی  طرح   ، استان  از  بخش  دراین 

سرویس آن ، هماره در دستور کار بوده است .
زیدآبادی درادامه به دیگر مشخصات این محور پرتردد 
که نزدیکترین راه ارتباطی شهرستان تفرش با مرکز کشور 
می باشد اشاره و افزود : تامین ایمنی حداکثری  این 

محور به دلیل ترافیک ترکیبی و حجیم روزهای پایانی 
هفته و مناسبتهای تقویمی و همچنین تک بانده بودن 

آن ، دراولویت اقدامات اداره کل متبوع قراردارد.
وی با یادآوری آنکه  شش کیلومتر ازمحور دستجرد 
 ) گیان  گردنه   – فوجرد  روستای  حدفاصل   ( تفرش   –
درمنطقه کوهستانی و برفگیر واقع شده تصریح کرد : 
ارائه سطح سرویس مناسب به منظور تسهیل ترافیک و 
افزایش ضریب ایمنی بخصوص درفصول بارش، درقالب 
پروژه بهسازی  ، شامل : لکه گیری ، درزگیری و روکش 

آسفالت و ... از نیمه تیرماه سال جاری آغاز گردید .
و  راهداری  کل  اداره  روستایی  وراههای  فنی  معاون 
حمل ونقل جاده ای استان قم طول مسیر پروژه بهسازی 
محور دستجرد – تفرش را شش کیلومتر و عرض آن را نیز، 

متغیروبین 7 تا ده متراعلام و خاطر نشان ساخت : جهت 
اجرای این پروژه افزون بر سه هزار تن آسفالت استفاده 

شده است .
زیدآبادی هزینه اجرایی این طرح را بالغ بر 45 میلیارد 
ریال دانست و اظهار داشت : تمامی هزینه اجرایی این 
پروژه ازمحل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل 

جاده ای استان قم تامین شده است .
وی درخاتمه ضمن یادآوری بازه زمانی مناسب اجرا 
و به بهره برداری رسیدن طرح عنوان کرد : با توجه به 
پیک ششم شیوع ویروس کرونا و تعطیلی گسترده ، اما 
به همت جهادی مجموعه دست اندر کار ، این پروژه طی 
مدت 20 روز ) 15 تیرماه لغایت 5 شهریورماه ( اجرا و به 

بهره برداری رسید . 

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

بهره برداری از طرح بهسازی محور دستجرد – تفرش
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وزیر اقتصاد:

بانکداری فعلی، ثروتمندان را بر فقرا 
ترجیح می دهد

وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر لزوم تحقق عدالت بانکی، گفت: نظام 
بانکی ما وثیقه محور است. در این نظام ثروتمندان بر فقرا ترجیح داده می شوند، 
زیرا ثروتمندان هستند که وثیقه لازم را دارند و بدین ترتیب نیازمندان از اعتبارات 

بانکی محروم می شوند.
»سید احسان خاندوزی« در برنامه سی و یکمین همایش بانک داری اسلامی با 
عنوان »بانکداری اسلامی با نگاهی به بیانیه گام دوم انقلابی«  صحبت های خود 

در باره نظام بانکداری کشور را حول ۵ محور ارائه کرد.  
وزیر امور اقتصادی و دارایی در محور اول با عنوان »بانک ها خلق پول و پشتیبانی 
از تولید« به موضوع مهم هدایت نقدینگی به سمت تولید پرداخت و گفت: امروزه 
حدود ۹7 درصد خلق پول و نقدینگی توسط بانک ها صورت می گیرد. بنابراین، 
سؤالی که پیش می آید این است که آیا این نقدینگی از طریق اعتباراتی که بانک ها 
ارائه می کنند معطوف به بخش تولید و کارآفرینان است یا وارد بخش غیر مولد 
می شود؟ آیا بانک ها از قدرت خلق پول خود برای ساختن استفاده می کنند یا برای 

تخریب اقتصاد کشور؟
وی اضافه کرد: در مسئله نقدینگی موضوع، تنها کمیت و مقدار نقدینگی نیست، 

بلکه کیفیت خلق پول نیز بسیار مهم است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی کشور در محور دوم به موضوع »حکمرانی شرکتی 
بانک ها و نظارت بر سیستم بانکی کشور« اشاره کرد و اظهار داشت: در حکمرانی 
موضوع این است که آیا مدیر و سیاستگذار بانکی پول جدید و نقدینگی که در 
دست دارد را صرف ساخت فروشگاه ها و مراکز تجاری می کند. آیا نقدینگی در 
اختیار را صرف ایجاد حباب در بازار ثانویه می کند یا در جای درست به کار می گیرد؟
وی افزود: در اینجاست که موضوع نظارت پیش می آید. در نظام بانکداری کشور 
نباید مقام سیاستگذار و ناظر یکی باشد. سیاستگذار باید سیاست های خود را اجرا 

کند و مقام ناظر بر این سیاست ها و اجرای آنها نظارت کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطر نشان کرد: امروزه فناوری های جدید امکان 
نظارت را هم برای مدیران بانکی و هم برای مقام ناظر فراهم کرده است. فناوری هایی 
مانند پول دیجیتال این امکان را به بانک مرکزی می دهد که با کنترل جریان پول در 

کشور از مواردی همچون پول شویی و فرار مالیاتی و غیره جلوگیری کند.
خاندوزی در قالب محور سوم به موضوع »کسب و کار بانکی« پرداخت و عنوان 
داشت: گاهی کسب و کار بانک ها معطوف به اعطای تسهیلات به بخش تولید 
است. این امر خوبی است اما گام مؤثرتر تأمین اعتبار زنجیره ارزش است. در اینجا 

نیاز به یک تغییر پارادایم وجود دارد.  
وی به »تفکیک نهادی و کارکردی« بین بانک ها به عنوان محور چهارم اشاره کرد 
و گفت: در نظام بانکی کشور باید بین انواع بانک ها، مانند بانک های تجاری و 

توسعه ای هم از نظر کارکردی و هم از نظر نهادی تفکیک قایل شویم.
وزیر اقتصاد به عنوان آخرین محور در قالب »فراگیری یا شمول مالی« به موضوع 
عدالت در نظام بانکی پرداخت و اظهار داشت: امروزه نظام بانکی ما وثیقه محور 
است. در این نظام ثروتمندان بر فقرا ترجیح داده می شوند. زیرا ثروتمندان هستند 
که وثیقه لازم را دارند و بدین ترتیب نیازمندان از اعتبارات بانکی محروم می شوند. 

در این مورد نیز باید یک تغییر و انتقال پارادایم صورت گیرد.
وی اضافه کرد: امروزه در کشورهای توسعه یافته فراگیری یا شمول مالی اجرا می 
شود. در 70 کشور جهان یا این امر اجرا شده و یا در مرحله اجرا قرار دارد. در حال 
حاضر در ایران نیز مقدمات تدوین سند ملی فراگیری مالی آماده شده و باید در 

راستای اجرای آن گام برداریم.
 

 رییس اتاق بازرگانی تهران:

 ارز یارانه ای فسادآور است
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران گفت: اعطای ارز یارانه ای 
نتیجه ای جز فساد ندارد، تنها راه نجات کشور ارز تک نرخی است و کمک ها باید از 

طریق یارانه مستقیم به اقشار هدف برسد.
مسعود خوانساری روز سه شنبه در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
اظهار داشت: امیدواریم در شش ماهه آینده شاهد کاهش رقم کسری بودجه 

باشیم که در کاهش تورم تاثیر گذار است.
وی افزود: اتاق بازرگانی تهران آماده همفکری در مورد مسائل مختلف با دولت 

است زیرا دولت برای موفقیت به همکاری بخش خصوصی را دارد.
خوانساری تصریح کرد: آغاز دولت همزمان با سخت ترین دوره های بعد از انقلاب 

بود که کرونا از عوامل اصلی آن محسوب می شود.
دارد،  بر می  به دولت قدم  راستای کمک  در  بازرگانی  اتاق  اینکه  بیان  با  وی 
وزارت  با  مشکلات  برخی  دلیل  به  تاکنون  خصوصی  بخش  کرد:  خاطرنشان 
بهداشت نتوانسته واکسن وارد کند اما این موضوع همچنان پیگیری می شود و 

طی جلساتی با معاون اول رئیس جمهوری واردات واکسن را دنبال می کنیم.
رییس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به مشکل تورم تاکید کرد: میزان تورم مردادماه 
۴۵.2 درصد بوده است در حالی که میزان تورم در پایان سال ۹۹ به میزان 36.۴ 

درصد ثبت شد که این آمارها نشان از رشد زیاد نرخ تورم دارد.
وی با بیان اینکه رشد تورم کاهش میزان سرمایه گذاری را در پی دارد، اظهار 
داشت: پایه پولی به عنوان یکی از عوامل ایجاد تورم ۹.2 درصد رشد داشته است.

خوانساری با بیان اینکه تورم پنج ماهه کالاهای خوراکی مشمول یارانه ارزی 
۵8.۴ درصد بوده است، گفت: تورم کالاهای غیر خوراکی بدون یارانه 36.۵ درصد 
بود که نشان می دهد که اعطای ارز یارانه ای نتیجه ای جز فساد ندارد، تنها راه 
نجات کشور ارز تک نرخی است و کمک ها باید از طریق یارانه مستقیم به اقشار 
هدف برسد. وی تاکید کرد: امیدواریم با به نتیجه رسیدن مذاکرات از مشکلات 

ناشی از تحریم ها رها شویم.
 

رییس کل بانک مرکزی :

روند نزولی قیمت ارز ادامه می یابد
رییس کل بانک مرکزی گفت: در روزهای اخیر شاهد کاهش قیمت نرخ ارز در 

بازار از 28 هزار تومان به 26 هزارتومان بودیم و انتظارداریم این روند ادامه یابد.  
»اکبر کمیجانی« در سی و یکمین همایش بانکداری اسلامی افزود: سال گذشته 
اقداماتی برای تامین ارز مورد نیاز برای تامین واکسن شروع شد و این روند در ماه 

های اخیر سرعت یافت و هم اکنون مشکلی در تامین واکسن نداریم.  
وی افزود: در حال حاضر تامین ارز برای خرید واکسن انجام شده است و در 
روزهای اخیر شاهد آرامش بازار ارز و شاهد کاهش قیمت ها بودیم و انتظار داریم 

این روند ادامه یابد.  
رضد ۵۵درصدی پرداخت تسهیلات بانکی

وی درخصوص پرداخت تسهیلات بانکی نیز گفت: سال گذشته بانک ها ۹8 
معادل 63 درصد تسهیلات بیشتر پرداخت کردند و در چهار ماهه امسال 70۱ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است یعنی ۵۵ درصد رشد را شاهد بودیم.  

به گفته کمیجانی در چهار ماهه امسال 3۴ هزار و ۵00 میلیارد تومان تسهیلات 
ازدواج به ۴00 هزار نفر پرداخت شده است.   وی درخصوص بازار ارز نیز گفت: 
تعیین ارز ۴200 تومانی مشکلاتی را برای بانک مرکزی در تامین کالای اساسی 
ایجاد کرد که برای حل این مسائل دو ابزار تشکیل بازار متشکل ارزی و سامانه نیما 
راه اندازی شد و در کنار آن با بهبود نسبی درآمدهای نفت و گاز و آزادسازی منابع 
ارزی تامین اعتبار وزارتخانه های صمت، کشاورزی و بهداشت و درمان بهبود یافت.

الاسلام  حجت  سوی  از  تورم  نرخ  با  حقوق  سازی  متناسب  به  اهتمام   
والمسلمین ابراهیم رییسی در روزهای نخست تشکیل هیات دولت سبب 
ایجاد بارقه های امیدی در بین شهروندان بویژه کارمندان و کارگران شده تا 

سفره های آبرومندانه تری نزد خانواده هایشان داشته باشند.
متناسب سازی حقوق با تورم از جمله وعده هایی است که طی سال های 
گذشته از سوی مسوولان به دفعات بیان شده، اما شهروندان در عمل شاهد 
تغییر عمده ای در وضعیت اقتصادی و سبد زندگی شان نبوده اند و همین امر 
علاوه بر سرخوردگی افراد، موجب کاسته شدن عزت و حرمت پدران و مادرانی 

شده که نان آوران خانواده هستند.
تورم لجام گسیخته سالیانه طی این سال ها هیچگاه فرصتی برای عملیاتی 
شدن وعده های دولتمردان نداد و در عمل ریزش خانواده ها به شاخص خط 
فقر بیشتر شد که همین امر نیز سبب بسیاری از ناهنجاری های اجتماعی 
و فرهنگی شد که بارزترین مثال آن در حدیث معروف رسول اکرم)صلی الله 
علیه وآله(  که در کتاب کافی آمده است می خوانیم: »کادَ الْفَقْرُ أنْ یَکُونَ کُفْراً، 

نزدیک است که فقر انسان را به مرحله کفر برساند«
 اینک رییس جمهوری در همان ابتدای تشکیل دولت عزم خویش را در این 
راستا اعلام کرده که سبب بارقه ای از امید دل شهروندان حقوق بگیر ادارات، 
سازمان ها و نهادهای دولتی و غیردولتی شده است به گونه ای که حجت 
الاسلام سید ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی با بیان اینکه 
متناسب سازی حقوق با تورم ضروری است و صرفا به یک قشر تعلق ندارد، 
گفت: "اختلاف موجود در نرخ تورم اعلام شده توسط بانک مرکزی و مرکز 

آمار، موجب تضییع حقوق مردم می شود. " 
گفتنی است بر اساس گزارش مرکز آمار، نرخ تورم سالانه خرداد ماه ۱۴00 
برای خانوارهای کشور به ۴3 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه 

قبل، 2 واحد درصد افزایش نشان می دهد. 
نپرداختن یارانه برای دلار

»مسعود دانشمند«، اقتصاددان و عضو هیات مدیره انجمن ملی بازرگانی 
ایران در همین زمینه گفت: ساده ترین راه برای مقابله با تورم، افزایش دستمزد 
هاست اما این اقدام در نهایت منجر به تورم بیشتر می شود که آن هم در نهایت 

سبب تشکیل تکرار دایره ای افزایش حقوق و سپس تورم خواهیم بود.
وی افزود: بر همین اساس بهترین راه حل معضل و مشکل ذکر شده افزایش 
دستمزد نیست بلکه باید تورم را کنترل کرد چرا که این تورم لجام گسیخته 
که الان بر اساس آمار بانک مرکزی ۵۵ درصد اعلام شده قطعا با افزایش 

دستمزدها مجددا جهش بیشتری پیدا خواهد کرد.
این اقتصاددان اظهار داشت: برای دستیابی به یک ثبات اقتصادی و گذار از 
وضعیت موجود باید از تدابیر دیگری همچون ارایه یارانه ها به کالاهای مصرفی 

بهره برد البته منظور از این امر ارایه یارانه به مصرف کننده نیست.
وی ادامه داد: منظور از ارایه یارانه ها به کالاهای مصرفی، شیوه ای نیست 
که در گذشته مورد استفاده قرار می گرفت به طور مثال هم یارانه روی نرخ 
دلار ارایه می شود اما این دلار ۴ هزار و 200 تومانی اثری روی قیمت تمام 
شده کالاهای مصرفی ندارد و عملا هم طی این سال ها شد تاثیر نداشتن این 

سیاست پولی و ارزی بوده ایم.
دانشمند  پیشنهاد کرد: دولت به جای ارایه ارز دولتی برای تهیه نهاده های 

دامی مرغداری ها و گاوداری ها و دامپروری ها به آنان ارز نیمایی جهت واردات 
ارایه شود اما کالاهای تولیدی را دولت از آنان خریداری کند و با یارانه در بازار 

مصرف کننده توزیع کند.
وی تصریح کرد: به عنوان نمونه اگر یارانه های نهاده های دامی حذف شود؛ 
شاید قیمت مرغ مثلا به 600 هزار ریال برسد ولی اگر دولت همین رقم را از 
مرغداران خریداری کند و در توزیع آن از یارانه بهره بگیرد؛ این مرغ به طور 

مثال با نرخ 200 هزار ریالی به دست مصرف کننده می رسد.
این عضو هیات مدیره انجمن ملی بازرگانی ایران اظهار داشت: در حقیقت 
دولت پرداخت یارانه را بر روی نرخ دلار اعمال نکند بلکه آنرا در توزیع کالاهای 

مصرفی مثل گوشت، مرغ، لبنیات، برنج و چای و غیره بپردازد.
وی گفت: دولت برای کاهش هزینه ها، افزایش درآمدها و انضباط مالی باید 
اهتمام ویژه ای داشته باشد و یکی از راهکارهای موجود و سهل الوصول در 
این زمینه توجه جدی به امر اشتغالزایی است چرا که با توسعه اشتغال سطح 

درآمد خانوارها هم افزایش می یابند.
دانشمند افزود: دولت تا زمانی که اقداماتی جهادی همچون موارد ذکر شده 
را انجام ندهد و سیاست و رویه گذشتگان را اجرایی کند؛ کاری جدی پیش 

نخواهد رفت و انگار یک مسکن برای بیمار سرطانی تجویز کرده است.
وی یادآور شد: بنابراین به طور حتم صرفا افزایش دستمزد راهکار مناسب 
و مطلوبی نیست و سبب افزایش قیمت تمام شده کالاها شده و در نهایت به 

صادرات کشور هم آسیب و صدمه وارد می سازد.
این اقتصاددان اظهار داشت: هم اکنون بیکاری جوانان و معطل ماندن 
از جمله مشکلات اساسی کشور است و اگر  تولید در واحدهای تولیدی 
بخواهیم در یک پروسه کوتاه مدت در پی یافتن راهکاری در این زمینه باشیم 
بایستی مشکلاتمان را با نظام بانکی جهانی برطرف سازیم تا بتوانیم علاوه بر 

واردات قانونی کالاهای مورد نیاز، توسعه صادرات کشور را هم افزایش دهیم.
وی گفت: هم اکنون تجار خارجی آنچنان که شایسته است از تولیدکنندگان 
ایرانی جنسی خریداری نمی کنند و همین امر سبب تعطیلی واحدهای 
تولیدی می شود که آن هم در نهایت منجر به تعدیل نیروهای انسانی و کارگران 

می شود.
دانشمند افزود: همچنین انحصار و حمایت خاص دولت از بخش یا افرادی 
خاص می تواند این مشکلات را افزایش دهد که امیدواریم در دولت سیزدهم 

شاهد قطع ریشه اینگونه سیاست های انحصاری باشیم.
وی ادامه داد: یکی دیگر از ملزومات سیاستی برای متناسب سازی حقوق با 
تورم تغییر شیوه نظام بانکی کشور است چرا که نظام بانکی کنونی که از دوران 
قجری باقی مانده، نه تنها هیچ کمکی به تولید نمی کند؛ بلکه مانعی نیز در 

این راستا بشمار می رود.
وی با تاکید بر اینکه نیازمند تحولی جدی برای رسیدن به نظام بانکی مدرن 
هستیم، اظهار داشت: هم اکنون نقش بانک به عنوان بازوی اجرایی بازار پولی 
بسیار بی ارزش شده و پول ها را به مراکزی می دهند تا با نرخ بهره بالا از آنان 

بازپس گیرند.
این عضو هیات مدیره انجمن ملی بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: بانک ها، 
صاحب و مالک انواع و اقسام مستقلات همچون خانه، ساختمان، کارخانه، 
خودرو و غیره شده اند و این روند برای اقتصاد کشور به طور حتم مضرر است 

چرا که بانکداری کشور نه تنها به تولید کمکی نمی کند بلکه برای حفظ و 
حراست از سرمایه و منابع مالی خویش مانعی در روند و جریان تولید نیز می 

شود.
رنگین شدن سفره کارگران با تعاونی ها 

»اولیاء علی بیگی«، رییس هیات مدیره کانون شوراهای اسلامی کار کشور 
نیز در همین زمینه به ایرنا گفت: موضوعی که رییس جمهوری بدان اشاره 
داشتند در واقع بحثی است که در قانون هم پیش بینی شده است به گونه 
ای که در ماده ۴۱ قانون کار  صراحتا دو شاخصه برای تعیین دستمزد کارگران 

پیش بینی کرده است.
وی با بیان اینکه حداقل مزد متناسب با تورم و سبد معیشت خانوار کارگری 
دو شاخصه مورد نظر است، یادآور شد: در ماده ۴۱ قانون کار آمده است که 
شورای عالی کار همه ساله موظف است، میزان حداقل مزد کارگران را برای 
نقاط مختلف کشور و یا صنایع مختلف با توجه به معیارهای حداقل مزد 
کارگران با توجه به درصد تورمی که از طرف مرکز آمار اعلام می شود و نیز  
حداقل مزد بدون آن که مشخصات جسمی و روحی کارگران و ویژگی های کار 
محول شده را مورد توجه قرار دهد باید به اندازه ای باشد تازندگی یک خانواده، 

که تعداد متوسط آن توسط مراجع رسمی اعلام می شود را تامین کند.
رییس هیات مدیره کانون شوراهای اسلامی کار کشور افزود: همچنین در 
تبصره این قانون نیز آمده است که کارفرمایان موظفند که در ازای انجام کار 
در ساعات تعیین شده قانونی به هیچ کارگری کمتر از حداقل مزد تعیین 
شده جدید پرداخت ننمایند و در صورت تخلف ضامن تادیه مابه التفاوت مزد 

پرداخت شده و حداقل مزد جدید می باشد.
وی افزود: بنابراین مطلب رییس جمهوری موضوع جدیدی نبوده و در قانون 
پیش بینی شده اما در اجرا و عمل در بسیاری از سالها مغفول واقع شده است 
و لذا امیدواریم این امر در دولت سیزدهم اهتمام جدی مسوولان را در پی 

داشته باشد.
علی بیگی با بیان اینکه طی سال های گذشته بی ثباتی در نرخ تورم و عدم 
شفافیت اقتصادی مانع از اجرای صحیح این قانون بوده است،  ادامه داد: 
امیدوارم این اهتمام ریاست جمهوری، که بسیار امر مبارکی بشمار می رود؛ 
زمانی که قرار است در خصوص میزان مزد کارگران تصمیم گیری شود، 

فراموش نشود.
از  متشکل  که  کار  عالی  شورای  در  امسال  امیدوارم  داشت:  اظهار  وی 
نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت است با رعایت قانون بتوانیم فاصله 

دستمزد کارگران با نرخ تورم را به حداقل برسد 
وی گفت: اگر شورای عالی کار از سال ۱36۹ که به تصویب رسیده تاکنون 
به وظیفه خودش عمل می کرد ؛ هم اکنون شاهد چنین خلاهایی در مورد 

حداقل مزد و یا معیشت خانواده های کارگری مواجه نبودیم.
رییس هیات مدیره کانون شوراهای اسلامی کار کشور با بیان اینکه قانون 
مغفول مانده است ، افزود: این فاصله ایجاد شده به دلیل عدم انجام وظایف 
قانونی دولت های گذشته است ؛ چرا که همواره مزد کارگران را پایین تر از نرخ 

تورم تصویب کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: البته یک اصل اساسی را نباید فراموش کرد که صرفا با 
افزایش نرخ مزد ، کمکی به سفره کارگر و حقوق بگیر نمی شود ؛ بلکه ارزش 

پول ملی نیز کاهش می یابد.
علی بیگی تصریح کرد: سیاست اصلی در این راستا باید به گونه ای باشد که 
به جای افزایش میزان مزد ، تثبیت قیمت ها و ثبات اقتصادی در جامعه حاکم 
شود تا  ارزش واقعی و حقیقی حقوق مشخص شود و گر نه حتی 20 درصد 
حقوق کارگران را افزایش داده شود ولی از سویی دیگر  ۴0 درصد اجناس گران 
شود ؛ نه تنها کمکی به سفره کارگر نشده بلکه ارزش پول ملی هم کاسته می 

شود.
و  وظیفه  مهمترین  که  باورم  این  بر  اساس  همین  بر  داشت:  اظهار  وی 
مسئولیت حجت الاسلام والمسلمین دکتر ابراهیم رییسی در این موضوع این 
است که دولت سیزدهم در وهله نخست برای ثبیت قیمت ها و ثبات اقتصادی 
گام های ارزشمندی بردارد که به طور حتم تحقق آن می تواند نخستین کمک 

به جامعه حقوق بگیر کشور به شمار  رود.
وی در ادامه با بیان اینکه نیازمند قطع دست دلالان در بازار کشور هستیم ، 
گفت: در وهله نخست بایستی تثبیت قیمت ها ، نظارت بر بازار و اجازه ندادن 
به دلالان برای افزایش نرخ ها در دستور کار قرار گیرد و در مرحله دوم باید روند 

توسعه تعاونی ها را افزایش داد.
علی بیگی با بیان اینکه با توسعه و تقویت تعاونی هایی که به صورت مستقیم 
کالا را عرضه کنند ، واسطه ها حذف می شوند ، یادآور شد: در این تعاونی 
های اقلام مصرفی خانوارهای کارگری عرضه مستقیم  می شود که قطعا 

کمک ارزشمند برای سفره آنان به شمار می رود.
رییس هیات مدیره کانون شوراهای اسلامی کار کشور گفت: اگر دولت 
بتواند تعاونی هایی کارگری را فعال کنند البته منظور شبه دولتی و وابسته 
نیست که به همراهش رانت هم وجود دارد ؛ قطعا می تواند به اهداف خویش 

دست یابند.

در گفت و گوبا کارشناسان  اقتصادی مطرح شد؛

راهکارهای متناسب سازی حقوق با تورم

بازار سهام  اینکه  با بیان  بازار سرمایه  یک کارشناس 
از چند وقت گذشته در انتظار اصلاحی سنگین بود، 
گفت: وجود روند اصلاحی شاخص بورس در دو روز 
بازار  معاملات  در  را  چندانی  نگرانی  نمی تواند  اخیر 
سهام ایجاد کند و این بازار دوباره در مسیر صعودی قرار 

می گیرد.
»سهیل کلاهچی« به روند اخیر معاملات بورس اشاره 
کرد و افزود: بازار سهام از اردیبهشت ماه آغاز به حرکت 
در مدار صعودی کرد و با رشد همراه شد که در این مسیر 
از مقاومت هایی که در این مدت برای شاخص بورس 

پیش بینی شده بود به راحتی عبور کرد.
بورس  شاخص  شدن  نزدیک  با  داشت:  اظهار  وی 
به کانال یک میلیون و ٣00 هزار واحد، انتظارها برای 
اصلاح شاخص بورس افزایش پیدا کرد اما بازار بعد از 
مدتی کوتاه ثبات، دوباره در مسیر صعودی قرار گرفت و 
معاملات این بازار هر روز پر شتاب تر از روز گذشته دنبال 

شد.
کلاهچی با تاکید بر اینکه در امتداد رشد معاملات بازار 
سهام، ایجاد شتاب در روند صعودی شاخص بورس به 
عنوان موضوعی بسیار خطرناک در بازار تلقی می شود، 
گفت: وجود چنین موضوعی نشان دهنده احتمال روند 
اصلاحی پرقدرت در بازار است که این اتفاق اکنون در 
شاخص بورس رخ داده و از چند وقت گذشته هم در 

انتظار چنین اصلاحی در معاملات بورس بودیم.
این کارشناس بازار سرمایه معتقد است که اگر اصلاح 
نزولی  روند  چنین  شاهد  دیگر  می داد  رخ  زودتر  بازار 

پرقدرتی در معاملات بورس نبودیم.
وی با بیان اینکه بازار سهام در نخستین روز هفته روند 
صعودی خوبی را در معاملات خود تجربه کرد، گفت: 
بازار از روز یکشنبه وارد مدار اصلاحی شد و امکان تداوم 
اما  بازار  وجود دارد  این اصلاح برای مدتی موقت در 
براساس پیش بینی های صورت گرفته احتمال بازگشت 

بازار به مدار صعودی بیشتر از تداوم روند اصلاحی آن 
برای مدتی طولانی است.

عوامل تاثیرگذار در اصلاح شاخص بورس
کلاهچی به عواملی که منجر به اصلاح دو روز گذشته 
شاخص بورس شد اشاره و بیان کرد: بازار از مدت ها 
قبل در انتظار چنین اصلاحی در بازار بود و متاسفانه این 
اصلاح دیر رخ داد، در چند وقت اخیر استراحت قیمتی 
در بازار بسیار کم رخ داد و ناکافی بود که همین امر باعث 

ایجاد اصلاحی عمیق در بازار شد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: برخی از سهامداران 
بازار  از  از بازدهی معقولی که در چند وقت اخیر  بعد 
کسب کردند به دنبال شناسایی سود بودند که این اتفاق 
در دو روز اخیر رخ داد و افزایش صورت گرفته در عرضه 
شاخص  اصلاحی  روند  در  تاثیرگذار  شرکت ها،  سهام 

بورس بود.
پیش بینی روند معاملات بورس 

وی روند معاملات بورس را پیش بینی کرد و گفت:  دلار 
به عنوان یک شاخص مهم تاثیرگذار بر روند بازار خواهد 
بود که در کنار آن وجود مساله تورم باعث می شوند تا 
قیمت سهام شرکت ها همچنان جا برای رشد داشته 
باشند و بازار از توانایی زیادی برای کسب بازدهی های 

بیشتر برخوردار است.
وی به افت قیمت دلار تا کانال 27 هزار تومان در در دو 
روز اخیر تاکید کرد و اظهار داشت: کلیت بازار سهام با 
دلار 2٣ هزار تومان در حال ارزش گذاری است؛ بنابراین 
اکنون کلیت بازار سرمایه گنجایش رشد بیشتر و تنظیم 

حرکت خود با دلار 27 هزار تومان را دارد.
به شرایط حاکم در  توجه  با  اینکه  بیان  با  کلاهچی 

اقتصاد کشور، قیمت دلار با نرخ 27 هزار تومان  ارزان 
است و افزایش قیمت این ارز طبیعی خواهد بود، اظهار 
داشت: شاخص کل و کلیت بازار سهام همسو با افزایش 
قیمت دلار در مدار صعودی قرار می گیرند و با رشدی 
معقول همراه خواهند شد که در این میان سهامداران 
می توانند بازدهی چشمگیری را از این بازار کسب کنند.

روند معاملات در بازار جهانی
این کارشناس بازار سرمایه به روند معاملات در بازارهای 
جهانی،  های  قیمت  آثار  گفت:  و  کرد  تاکید  جهانی 
افزایش نرخ کامودیتی ها، کاهش شاخص دلار در دنیا 
بر بازار  سهام مثبت خواهد بود و براساس پیش بینی ها 
صورت گرفته به نظر می رسد روند صعودی کامودیتی 
ها ادامه دار باشد اما در مسیر حرکت خود امکان ایجاد 

اصلاح وجود خواهد داشت.
وی به خبر منتشر شده در خصوص افزایش امیدواری 
ها برای ایجاد توافقات در زمینه برجام و تاثیر آن بر کاهش 
نرخ دلار و اصلاح شاخص بورس اشاره کرد و گفت:  این 
مسایل باعث شد تا سهامداران به منظور کاهش ضرر و 
زیان های احتمالی، تصمیم به فروش و خروج سرمایه 
های خود از بازار بگیرند و با رفتارهای هیجانی خود زمینه 

بهم ریختگی معاملات این بازار را فراهم کنند.
تاثیر مستقیم کاهش قیمت دلار بر معاملات بورس

کلاهچی به علت افت قیمت دلار در بازار تاکید کرد و 
گفت: دلار از لحاظ تکنیکالی آماده اصلاح بود و به نظر 
می رسد که تا چند روز آینده هم روند نزولی ارز ادامه دار 
باشد که ممکن است به دنبال چنین روندی، دلار در بازار 
آزاد تا نرخ 27 هزار تومان اصلاح کند و شاهد تاثیر آن در 

روند معاملات بورس باشیم.
داشت:  اظهار  پایان  در  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
وجود روند اصلاحی شاخص بورس در دو روز اخیر نمی 
تواند نگرانی چندانی را در بازار ایجاد کند و  بازار دوباره در 

مسیر صعودی قرار می گیرد.

یک کارشناس بازار سرمایه:

بازار سهام دوباره به مدار صعودی باز می گردد
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پیشکسوت فوتبال ایران گفت: در مسابقات نهایی انتخابی جام جهانی جای 
کوچکترین اشتباه وجود ندارد و باید از دیدار روز پنجشنبه با سوریه پرقدرت ظاهر 

شویم.
تیم ملی فوتبال ایران در شرایطی از روز پنجشنبه باید کار خود را در مرحله نهایی 
مسابقات انتخابی جام جهانی 2022 قطر با بازی برابر سوریه آغاز کند که لیست 

نهایی تیم ملی روز گذشته برای این بازی ها اعلام شد.

مهدی پاشازاده  در گفت وگویی، در مورد کار سخت تیم ملی، دیدار با سوریه، 
شرایط مدافعان تیم ملی و ... صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:

تیم ملی باید در شرایطی به مصاف سوریه برود که هیچ دیدار دوستانه  
برگزار نکرد. این موضوع به ضرر ما نیست؟

به طور قطع باید شرایط به نحوی باشد که با آمادگی کامل پای به این رقابت ها 
بگذاریم، چرا که این دیگر مرحله نهایی است و جای اشتباه نداریم. شرایط از نظر 

آماده سازی آنطور که شاهد هستیم، خوب نیست اما باید دید که نظر کادر فنی 
چیست. در هر صورت انجام دیدار دوستانه برای تیم ملی خیلی مهم بود که از این 

نظر ما از صفر هم پایین تر بودیم.
فهرست تیم ملی هم برای این مسابقه اعلام شد. نظر شما چیست؟

از تجربه خوبی برخوردار  ایران در این فهرست حضور دارند که  بهترین های 
هستند. امیدوارم بتوانند در قالب تیم ملی هم موفق عمل کنند.

با توجه به مصدومیت پورعلی گنجی و عارف غلامی، علاوه بر شجاع خلیل زاده 
و محمدحسین کنعانی زادگان، سیاوش یزدانی و عارف آقاسی در این اردو حضور 

پیدا کردند.
این مدافعان در باشگاه هایشان عملکرد خوبی داشتند که در تیم ملی حضور 

دارند و امیدوارم بتوانند موفق ظاهر شوند.
زوج کنعانی زادگان و خلیل زاده در مرحله گروهی آمار خوبی از خود به جای 

گذاشت. آیا در این مرحله نیز می توانند موفق باشند؟
آنها در تیم ملی تنها چند بازی کنار هم انجام دادند اما در پرسپولیس سال گذشته 
نمایش خوبی داشتند و می توان گفت که زوج خوبی محسوب می شوند. از طرفی 

کنار این نفرات سیدمجید حسینی هم حضور دارد که او نیز مدافع خوبی است.
مصدومیت بازیکنی مانند پورعلی گنجی و حتی عارف غلامی به ضرر تیم 

ملی نیست؟
این بازیکنان هم می توانستند به تیم ملی کمک کنند چرا که پورعلی گنجی 
تجربه خوبی دارد اما در مجموع نسلی داریم که در این نسل کمبود مدافع دیده 
می شود. برای مثال اگر در بخش هجومی تیم ملی نگاه کنید، حداقل چهار بازیکن 
در هر پست حضور دارند که همه آنها هم سطح هستند اما در بخش دفاعی دچار 

کمبود ستاره هستیم.
تیم ملی روز پنجشنبه باید به مصاف سوریه در اولین بازی برود. این بازی 

را چطور می بینید؟
گام اول باید محکم برداشته شود. بازی سختی است اما نباید به هیچ وجه حریف 

را دست کم بگیریم.
چقدر شانس برای صعود تیم ملی قائل هستید؟

روی کاغذ شانس اول هستیم اما باید خودمان را از همین اول نشان دهیم. چرا که 
مسابقات نهایی با انتخابی زمین تا آسمان تفاوت دارد.

مهدی پاشازاده:

 جایی برای اشتباه در انتخابی جام جهانی وجود ندارد

از  برخی  نیامدن  گفت:  پرسپولیس،  فوتبال  تیم  مدیر 
تشکر  آنها  از  و  بود  مثبتی  اتفاق  پرسپولیس  به  بازیکنان 

می کنم که تیم دیگری را انتخاب کردند.
افشین پیروانی در گفت و گویی اظهار داشت: در حالی 
وارد مسابقات لیگ قهرمانان آسیا خواهیم شد که در شرایط 
مسابقات رسمی قرار نداریم و این مساله کار را برای همه 
ادامه داد: متاسفانه  ایران سخت می کند. وی  نمایندگان 
برنامه مسابقات فوتبال ایران به شکلی است که نه تنها در 
این مرحله، بلکه در صورت صعود در مرحله بعدی هم بدون 
این که در شرایط مسابقات رسمی داخلی باشیم، حضور 
حداقل  که  بود  شکلی  به  برنامه ریزی  اگر  می کنیم.  پیدا 
چند مسابقه لیگ انجام بدهیم، به طور حتم بر عملکرد تیم 
تاثیرگذار بود؛ به ویژه اینکه تیم ها تغییر و تحول داشته اند. این 
مشکل برای همه نمایندگان ایران وجود دارد. البته از سوی 
دیگر رقابت های فصل گذشته هم طولانی شد و این بحث، در 
ایجاد شرایط فعلی دخیل است. مدیر تیم فوتبال پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: تمرین جای دیدار تدارکاتی و دیدار تدارکاتی 
هم جای بازی رسمی را نمی گیرد. با این وجود، برای کمک 
به تیم، هر کاری لازم باشد انجام می دهیم. بازیکنان و کادر 

فنی تلاش خود را به کار گرفته اند. استقلال دوشنبه در حالی 
وارد این بازی می شود که در عمل، در کوران مسابقات است. 
به قول گل محمدی، این تیم سورپرایز این دوره از رقابت ها 
محسوب می شود. همچنین یک مسابقه داریم که آن هم 
در خانه حریف است و باید در چمن مصنوعی بازی کنیم.  
مسائلی را از سر گذرانده ایم که کمتر کسی فکرش را می کرد. 
این بار هم می رویم که نتیجه دلخواه خودمان را بگیریم و 

هواداران را بار دیگر خوشحال کنیم.
رقابت بین تیم های دولتی و صنعتی ناعادلانه است 

پیروانی درباره ارزیابی خود از شرایط تیم در دوره نقل و 
انتقالات اضافه کرد: شکی نیست که پرسپولیس برای ادامه 
نفرات  می شود.  مسابقات  وارد  خود  پیاپی  قهرمانی های 
خیلی خوبی را هم جذب کردیم که مهم ترین ویژگی آنها، این 
است که با قلب شان به پرسپولیس آمده اند. باید دید کدام یک 
از بازیکنان حاضر شده قید پول بیشتر را بزند و به تیمی برود 
که عاشقش است؟ چه بازیکنانی که از قبل در پرسپولیس 
بودند و چه آنهایی که تازه به جمع ما ملحق شده اند، رقم های 
بسیار بالاتر و گاه چند برابری را رد کردند برای این که به این 

پیراهن و تیمی برسند که شخصیت و ژن قهرمانی دارد. 

وی تصریح کرد: البته درباره رقابت نابرابر و ناعادلانه ای که 
بین تیم های دولتی و صنعتی وجود دارد، من همان شب 
جشن قهرمانی که همه در جشن و سرور بودند، صحبت 
کردم و هشدار دادم. با بودجه و پشتیبانی مالی دولتی که 
باشگاه های صنعتی دارند، رقابت خیلی سخت شده است. 
مشخص است چه پول هایی رد و بدل شد. می گویند با نام 
آنها بازار گرمی کرده اند ولی آن چه عیان است، چه حاجت 
به بیان است. وقتی بازیکنی که خودش پیغام داد، آمد و 
صحبت کرد، یک دفعه پیشنهاد چند برابر را مطرح می کند 
و می رود، معلوم است چه شرایطی حاکم است. پرسپولیس 
البته با تلاش مدیران باشگاه و کادرفنی و همکاری که بین 
آنها وجود دارد و از رموز موفقیت و قهرمانی بوده، بازیکنان 
مورد نیاز را جذب کرد. پیروانی در نهایت گفت: من اینجا 
اتفاقا می خواهم بگویم خدا را شکر برخی بازیکنان اصلا به 
پرسپولیس نیامدند. از آنها ممنون هستیم که نیامدند. این 
این سال ها که  تمام  نفع پرسپولیس است. در  به  نیامدن 
در پرسپولیس بازیکن، مربی، سرمربی و مدیرتیم بوده ام، 
بازیکنی به کار پرسپولیس آمده است که جدا از بحث مالی، 
با عشق و دلش، پرسپولیس را انتخاب کرده باشد. چنین 

بازیکنانی بیشتر می توانند به ما کمک کنند. بازیکنی که با 
یک رقم بیشتر یا با یک تماس تلفنی، مسیرش عوض شود به 

کار پرسپولیس نمی آید.

افشین پیروانی: 
خدا را شکر برخی بازیکنان به پرسپولیس نیامدند

بانوی شیرازی پرافتخارترین ورزشکار تاریخ ورزش ایران شد ؛

کسب مدال طلای پارالمپیک 
توسط ساره جوانمردی

ساره جوانمردی بانوی شیرازی تپانچه طلایی با کسب مدال طلای  پارالمپیک  
2020 توکیو سومین نشان طلای خود را طی سه بار حضور درپارالمیپک شکار 

کرد و به پرافتخارترین ورزشکار تاریخ ورزش ایران تبدیل شد.
جوانمردی سه شنبه ۹ شهریور ۱۴00 در مرحله نهایی تپانچه ۱0 متر در  رقابت 

با هفت ورزشکار دیگر طلایی شد تا هفتمین طلای کاروان ایران ضرب شود.
ساره در این رقابت طوری به سیبل شلیک کرد که  23۹.2 امتیاز به دنبال داشت 
و بالاتر از تیراندازان ترکیه و مجارستان بر سکوی قهرمانی ایستاد و افتخاری دیگر 

برای ایران و استان فارس به ارمغان اورد  
رکورد شکنی

جوانمردی با کسب  این امتیاز، رکورد جهان و پارالمپیک را که در اختیار خودش 
بود شکست، رکورد پیشین ماده تپانچه بادی ۱0 متر با 238.۱ به نام ساره ثبت 

شده بود.
این بانوی پرافتخار شیرازی در پارالمپیک 20۱6 ریو 2 نشان طلا را از آن خود 

کرده بود که با طلای پارالمپیک توکیو، سه طلایی شد.
گنجینه افتخارات جوانمردی

گنجینه افتخارات ساره جوانمردی تیرانداز، یک نشان طلا پارالمپیک 2020 
توکیو، 2 نشان طلا 20۱6 ریو ، یک برنز پارالمپیک 20۱2 لندن، پنج طلا و 2 
نقره و یک برنز قهرمانی جهان، سه طلا و 2نقره مسابقات جام جهانی، چهار طلا 
و یک نقره بازی های پارا آسیایی در تپانچه ۱0 متر و ۵0متر ، 2 بار عنوان برترین 
ورزشکارماه جهان ، بهترین بانوی ورزشکار آسیا و  پرچمدار مراسم افتتاحیه بازی 
های پارا آسیایی 20۱8 جاکارتا  از جمله افتخارات این بانوی تیرانداز است که به 

هدف زده است.
سمیرا ارم به مدال نرسید

اما سمیرا ارم دیگر تیرانداز شیرازی در توکیو  در تپانچه ۱0 متر در مجموع ۵32 
امتیاز کسب کرد اما  نتوانست راهی فینال شود تا دستش از مدال کوتاه شود.

ساره جوانمردی و سمیرا ارم در تیراندازی، علی اصغر جوانمردی و مهدی اولاد 
در دو و میدانی و مجتبی کمالی در بسکتبال با ویلچر پنج ورزشکار استان فارس 
هستند که در تیراندازی و دو و میدانی رقابت های پارالمیپیک توکیو شرکت کردند.
غیر از ساره جوانمردی  و سمیرا ارم که سابقه حضور در پارالمپیک دارند علی 
اصغر جوانمردی، مهدی اولاد و مجتبی کمالی برای نخستین بار است که در 

پارالمپیک شرکت می کنند.
شانزدهمین دوره بازی های پارالمپیک توکیو از دوم شهریورماه آغاز شد و کاروان 
ایران از بین ۱00 سهمیه کسب شده با 62 ورزشکار )۹ زن و ۵3 مرد( در ۱0 رشته 
جودو، قایقرانی، تکواندو، بسکتبال با ویلچر، دوچرخه سواری، والیبال نشسته، 

دوومیدانی، تیراندازی، تیروکمان و وزنه برداری در این رویداد حضور دارد.

رضا نعلچگر :

مدیریت نکردن اسکوچیچ
 فاجعه به بار آورد

 ملی پوش سابق فوتبال با بیان اینکه مدیریت نکردن سرمربی و مبتلا شدن وی 
به کرونا یک فاجعه است گفت: بسیار عجیب است که فدراسیون فوتبال نتوانست 

در این مقطع مدیریت خوبی داشته باشد.
تیم ملی فوتبال ایران در نخستین دیدار از مرحله نهایی گروهی انتخابی جام 
جهانی روز ۱۱ شهریور در ورزشگاه آزادی به مصاف سوریه می رود که این دیدار 

می تواند یکی از حساس ترین بازی های تیم ملی ایران در این مرحله باشد.
رضا نعلچگر با انتقاد از مدیریت بر تیم ملی و عدم ممانعت از حضور سرمربی 
تیم ملی و دستیار وی در بسیاری از برنامه ها و مکان های عمومی مختلف گفت: 
بسیار عجیب است که فدراسیون نتوانست این فضا را مدیریت کند و باعث شد 

اسکوچیچ و هاشمیان کرونا بگیرند.
این بازیکن پیشین فوتبال ایران خاطرنشان کرد: این یک فاجعه است که در 
آستانه دیدارهایی به این مهمی سرمربی و دستیار اول او در تمرینات حضور 
نداشته باشند. ای کاش فدراسیون قدری بهتر این موضوع را مدیریت می کرد و 
امیدوارم بابت این سهل انگاری بزرگ تیم ملی و در مجموع فوتبال و جامعه ما 

صدمه نخورد.
ملی پوش سابق ایران تصریح کرد: در این مرحله همه تیم ها با آمادگی و تدارک 
کامل و کافی حضور پیدا می کنند و لذا اصلًا نمی توان یک بازی و یک حریف 
ساده فرض کرد. ساده گرفتن هر تیمی می تواند تاوان بزرگی داشته باشد. پس 
همه تیم ها قابل احترام و حریفان مهمی هستند. اما اگر بخواهیم مهم ترین 
حریفان را اعلام کنیم، از نظر من سخت ترین تیم برای ما در رقابت مستقیم عراق، 

مهم ترین رقیب برای اول شدن در گروه، کره جنوبی است.
وی افزود: همان میزان که صعود به جام جهانی برای کشور، فوتبال و مردم ما 
مهم است، این اهمیت برای همه کشورهای دیگر از جمله سوریه، کره و دیگران 
هم وجود دارد. این روزها همه کشورها به دنبال رسیدن به جام جهانی هستند و 
برای آن تلاش و هزینه می کنند. فقط کشور ما نیست که برای این منظور تلاش 

می کند.
نعلچگر با اشاره به مصدومیت و غیبت عمر سوما مهاجم تیم ملی سوریه مقابل 
ایران گفت: سوریه تیم خوبی دارد و نباید به اسم آن گاه کرد. با این حال شانس ما 
برای پیروزی مقابل سوریه به خودی خود زیاد بود که غیبت عمر سوما هم به سود 
ما می شود و این شانس را افزایش می دهد. پیروزی در بازی اول برای ما اهمیت 
بالایی دارد و مهم است که در اولین بازی پیروز شویم. به خصوص که در این بازی 
میزبان هستیم و کسب امتیاز کامل در بازی های خانگی هم اهمیت بالایی دارد.

کارشناس فوتبال تاکید کرد: امیدوارم تیم ملی ایران نه تنها در این بازی مقابل 
سوریه، بلکه در تمام دیدارهای این گروه نتایج خوبی گرفته که منجر به صعود به 
جام جهانی شود. در شرایط کنونی، مردم ما به شدت به این صعود نیاز دارند تا 

نشاط حاصل از راهیابی به جام جهانی به جامعه تزریق شود.
 

قول مدیران پرسپولیس به اعضای تیم:

 تا پایان شهریور فصل قبل را 
تسویه می کنیم

پایان شهریور  تا  به اعضای تیم قول داده اند که  مدیران باشگاه پرسپولیس 
طلب های بازیکنان و کادرفنی مربوط به فصل گذشته را پرداخت کنند.

با شروع تمرینات پرسپولیس در فصل جدید، مدیران باشگاه پرسپولیس در 
محل تمرین این تیم حاضر شدند و درباره مشکلات مالی باشگاه و زمان پرداخت 

مطالبات اعضای تیم توضیحاتی ارائه کردند.
در این جلسه که با حضور جعفر سمیعی و سید مجید صدری برگزار شد، مدیران 
باشگاه به اعضای تیم قول دادند با وجود مشکلات فراوان، طلب های بازیکنان 
و مربیان مربوط به لیگ بیستم را تا پایان شهریور پرداخت کنند تا اعضای بدون 

نگرانی خود را برای لیگ بیست ویکم آماده کنند.
همراه  به  را  خود  قرارداد  پایه  از  درصد  حدود 2۵  پرسپولیس،  تیم  اعضای 
آپشن های موجود در قرارداد طلبکار هستند که با احتساب این آپشن ها میزان 

طلب آن ها به حدود ۴0 درصد می رسد.

رئیس کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال توضیحاتی درباره وضعیت تیم های بدهکار برای جذب بازیکن و مربی خارجی ارائه 
کرد.

جمشید نورشرق ، درباره مباحث مطرح شده و درخواست برخی باشگاه هایی که پرونده های باز بین المللی دارند برای جذب 
بازیکن و مربی خارجی اظهار داشت: جذب بازیکن خارجی تابع دستورالعملی است که به تازگی از فدراسیون و سازمان لیگ 
اعلام و ابلاغ کرده و از حیطه ما خارج است. طبق این دستورالعمل  باشگاه ها برای جذب بازیکن و مربی خارجی جدا از اینکه 

نباید پرونده های باز بین المللی داشته باشند، باید ضمانت لازم را هم ارائه کنند. این دستورالعمل باید رعایت شود.
وی  درباره اینکه باشگاه تراکتور در اولین سال مالکیت محمدرضا زنوزی، قرارداد دو بازیکن ایرانی خود را به شکل ریالی و 
یورویی منعقد و این قراردادها را در سازمان لیگ ریالی ثبت کرده است، پاسخ داد: در این موارد اگر پرونده ای نزد ما مطرح شود، 
تصمیم گیری می کنیم و قبل از آن نسخه ای نپیچیده و اقدامی نمی کنیم. تا زمانیکه پرونده برای ما نیاید، موضعی نمی گیریم. 
هر وقت ذی نفعی بیاید و در کمیته وضعیت طرح دعوی کند، درباره اینکه باید طبق قرارداد ریالی یا غیرریالی تصمیم بگیریم، 
اعلام نظر می کنیم اما در این مورد تاکنون پرونده ای برای کمیته وضعیت نیامده است. رئیس کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال 
درپاسخ به این سوال که آیا باشگاه پرسپولیس با وجود بسته شدن پرونده های داخلی اش، همچنان نمی تواند بازیکن خارجی 

جذب کند، گفت: باز هم می گویم جذب بازیکن خارجی تابع دستورالعمل است.  

با موافقت AFC دیدار تیم های استقلال تاجیکستان و پرسپولیس در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا با حضور 
تماشاگران به انجام می رسد.

با اعلام امیرعلی حسینی، مدیر امور بین الملل باشگاه پرسپولیس، کنفدراسیون فوتبال آسیا با پیشنهاد و تقاضای فدراسیون 
تاجیکستان در خصوص حضور تماشاگران در دیدار مرحله یک هشتم لیگ قهرمانان آسیا بین 2 تیم پرسپولیس ایران و 

استقلال دوشنبه موافقت کرد.
طی نامه ارسالی »شاهزاد« مدیر تیم استقلال تاجیکستان به باشگاه پرسپولیس اعلام شد؛ کنفدراسیون فوتبال آسیا در 
خصوص حضور تماشاگران در ورزشگاه برای دیدار پرسپولیس ایران و استقلال تاجیکستان، موافقت کرده و اعلام داشته 
است؛ با توجه به حساسیت موضوع حضور تماشاگران در ورزشگاه، تائید می کنیم این بازی که از مرحله یک هشتم لیگ 
قهرمانان 202۱ آسیا برگزار خواهد شد با حضور تماشاگر و به صورت یک بازی نرمال و عادی انجام شود و طی آن، کلیه اقدامات 
و آماده سازی های لازم بهداشتی با تبعیت کامل از پروتکل های بهداشتی AFC و مراجع ذیصلاح در کشور تاجیکستان برگزار 
شود. در پایان، »شین منگیل« معاون دبیر کل مسابقات فوتبال در کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز عنوان کرده است که بلیت این 

دیدار برای کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال گردد و این مسابقه با آماده سازی کامل و به بهترین شکل انجام شود.
این دیدار از ساعت ۱۹:30 دقیقه روز سه شنبه 23 شهریورماه در تاجیکستان برگزار می شود.

رئیس کمیته وضعیت فدراسیون :

پرونده استراماچونی فعلا برای استقلال خطری ندارد
کار پرسپولیس سخت شد؛

 جدال با استقلال تاجیکستان در حضور تماشاگران

سرمربی فصل گذشته تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: من در خونه به 
خونه، نساجی و فولاد مربیگری کردم. هیچکدام از تیم ها من را با رابطه 

انتخاب نکردند و تا آخر عمر مربیگری ام هم با رابطه به تیمی نخواهم رفت.
داشت:  اظهار  تلویزیونی  برنامه  یک  در  شنبه  سه  بامداد  نکونام  جواد 
ابتدا برای تیم ملی و مسابقات پیش رو آرزوی موفقیت می کنم. خوشحالم 
چهاربازیکن ملی پوش داشتیم که سه نفر از آنها در تیم ملی ماندند. این 
نفرات لیاقت حضور در تیم ملی را داشتند. امیدوارم تیم ملی به جام جهانی 

برسد.
وی در مورد دلایل جدایی اش از فولاد خوزستان گفت: برنامه ریزی ما در 
فولاد خیلی خوب بود. با مسوولان وقت باشگاه فصل قبل برنامه مان را زود 
اجرا کردیم و توانستیم این نتایج خوب را کسب کنیم. با تمام شرایط سخت 
کرونا و مشکلاتی مانند بسته بودن پنجره نقل و انتقالات تیم خوبی بستیم و 

نتایج خوبی هم گرفتیم.
سرمربی فصل قبل فولاد خوزستان در پاسخ به این پرسش که چرا با وجود 
موفقیت با تیم خوزستانی، امسال بدون تیم است، اضافه کرد: جای تعجبی 
ندارد که من بیرون باشم. مردم در این چند روز به من پیغام دادند که چرا در 
تیمی که آن را به قهرمانی رساندم، نماندم. من در خونه به خونه، نساجی و 
فولاد مربیگری کردم. هیچکدام از تیم ها من را با رابطه انتخاب نکردند و تا 

آخر عمر مربیگری ام هم با رابطه به تیمی نخواهم رفت.
وی تاکید کرد: پارسال برخی در خوزستان جو سازی می کردند. من تیم را 
قهرمان کردم اما بیایید ببینید قراردادها چگونه بود. دوستان ناراحت بودند 
که نکونام چرا در خوزستان مربیگری می کند. من شرایط سخت تری را در 
استقلال، اوساسونا و ...تجربه کردم. باعث افتخار من است که با این تیم 
موفق بودم. بهترین بازیکنان لیگ در نقل و انتقالات از تیم من بودند. قطعا 

تیم های دیگر می آیند دنبال این بازیکنان.
 باعث و بانی بسته شدن پنجره فولاد در باشگاه پست گرفت

نکونام تاکید کرد: کسانی که باعث بسته شدن پنجره نقل و انتقالات شدند 
الان بازگشتند. کسی که باعث بسته شدن پنجره شده الان در باشگاه پست 

گرفته است .
سرمربی فصل قبل فولاد خوزستان اضافه کرد: من امسال یک بازیکن 
موردنظرم بود اما به خاطر تشابه اسمی به جای مهاجم بازیکن دفاع وسط 
برای من آوردند. یک هفته به احترام فولاد صبر کردم . در یک جلسه سه نفره 

که برگزار کردیم، که حتی مبلغ پیشنهادی من به بیرون درز کرد. یک نفر 
اخبار را به بیرون انتقال می داد. این فرد به مردم و تیم بزرگ فولاد ظلم کرده 

است. چرا او به هیات مدیره آمده است؟
وی تاکید کرد: من خودم گفتم که با این شرایط در فولاد نمی مانم. روزی که 
من با گرشاسبی جلسه داشتم، رییس فدراسیون آنجا بود و گفت که پنجره 
باز است. پنجره نقل و انتقالات باز است نمی دانم چرا اعلام نمی کنند؟! 

هواداران فولاد جواب اتفاقاتی که رخ داده را گرفتند.
نکونام گفت: وقتی دیدم منافع فولاد آسیب می بیند و بازیکنان یکی پس از 

دیگری می روند تصمیم گرفتم بروم. این اوضاع شایسته فولاد نیست .
چرا مدیری که موفق بوده باید عوض شود 

وی خاطرنشان کرد: نمی توانستم تحمل کنم که چند بازیکن جدا شدند 
بازیکنانی که می خواهم را نمی گیرند. من باید جوابگوی مردم می بودم. 
گفتم اگر یک نفر قرار باشد صحبت کند، روی من حساب نکنند. آن فرد 
دشمنی کرده و کار را سخت می کند. به همین خاطر به آنها گفتم که روی 

من حساب نکنند.
نکونام تاکید کرد: نیاز نیست اسم ببرم. یکسری صحبت می کردند که به 
فولاد ضربه می زد. ۱0 هفته مانده به پایان می گویند سعید آذری می خواهد 
برود. چرا مدیری که یکسال تیم را سوم کرده و یکسال قهرمان جام حذفی، 
باید عوض شود؟ من فقط کارم را به صورت حرفه ای انجام دادم. باید در 

باشگاه همه کنار هم باشیم.
وی افزود: برخی افراد تیم ها را متلاشی می کنند و باز هم تیم دارند حتی از 

لیگ دو به لیگ برتر می آیند.
نکونام در پایان اضافه کرد: سه سال سخت را پشت سر گذاشتیم و شرایط 
فشرده بود. الان هم استراحت می کنم و قرار است در دو کلاس مربیگری 

شرکت کنم.

جواد نکونام:

تا آخرعمرمربیگری ام با رابطه به تیمی نخواهم رفت
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دستگاه  تحرک  غربی،  آسیای  مسائل  کارشناس  صدرالحسینی«  رضا  »سید 
دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران در شروع بکار دولت سیزدهم با سفر وزیر امور 
خارجه به عراق و سوریه را  مثبت و ارزنده توصیف و تاکید کرد که این رویکرد در آینده 

تاثیر بسزایی در ایجاد همگرایی منطقه ای برای ثبات و امنیت دارد.
صدرالحسینی در گفت وگو با ایرنا و در پاسخ به این پرسش که ارزیابی شما 
از حضور وزیر امور خارجه ایران در نشست حمایت منطقه ای از عراق و تاثیر آن 
در روابط و مناسبات ایران با عراق و کشورهای منطقه و تحقق سیاست و رویکرد 
همکاری با کشورهای منطقه به ویژه همسایه چیست؟ گفت که این سفر موفق به 
عنوان یکی از دستاوردهای سیاست خارجی دولت سیزدهم در عرصه منطقه ای و 

بین المللی ثبت خواهد شد.
امیرعبداللهیان در اولین سفر خارجی خود به عنوان وزیر امور خارجه اوایل هفته 
به دو کشور عراق و سوریه سفر کرد و در بغداد علاوه بر شرکت در اجلاس حمایت 
منطقه ای از عراق با مقامات ارشد این کشور و برخی مقامات شرکت کننده در 

اجلاس از جمله نخست وزیر امارات دیدار و گفت وگو کرد.
وی بلافاصله بغداد را به مقصد دمشق ترک کرد که ناظران ازجمله دکتر صدر 
الحسینی معتقدند این سفر یک » پیام ویژه« داشت ، چرا که ایران همواره در کنار 

کشورهای دوست و به ویژه عضو محور مقاومت است.
دولت عراق تصمیم داشت از بشار اسد رئیس جمهوری سوریه برای شرکت در 
اجلاس بغداد دعوت کند اما مخالفت » امانوئل مکرون« رئیس جمهوری فرانسه 
مانع از شرکت هیات سوری در این اجلاس شد و امیرعبداللهیان بارها تاکید کرد که 

جای هیات سوری در اجلاس حمایت منطقه ای از عراق خالی است.
صدرالحسینی در ادامه پاسخ به سوال ایرنا اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران 
در چندسال گذشته که موضوع تروریسم در عراق به اتمام رسید همواره تلاش 
داشت و علاقه مند بود تا عراق بتواند نقش آفرینی و جایگاه خودش را به عنوان 
یک بازیگر مهم در دو سطح منطقه و جهان عرب بازیابد و به همین دلیل وزیر امور 

خارجه دولت سیزدهم با پذیرش دعوت عراق به بغداد رفت تا نخستین سفر خارجی 
او رقم بخورد.

وی با تاکید به اینکه سفر امیرعبداللهیان به عراق بسیار مناسب و موفق بود، 
اظهارداشت که حتما کشورهای منطقه این تحرک و رویکرد دولت سیزدهم و 
دستگاه دیپلماسی خارجی ایران را مورد توجه جدی قرار می دهند و این سفر یک 

پیام روشن به همه کشورها و ملت های منطقه و جهان است.
صدرالحسینی در پاسخ به پرسش دیگر ایرنا مبنی بر اینکه در قبال این رویکرد 
ایران چه انتظاری از کشورهای همسایه می رود تا سیاست همگرایی و همکاری 
منطقه ای سریعتر در حوزه های دیپلماتیک ، اقتصادی ، تجاری و امنیتی شکل 
بگیرد؟ خاطرنشان کرد: پاسخ روشن است، انتظار داریم همکاری های منطقه ای 

در حوزه های امنیتی، اقتصادی، تجاری ، گردشگری و دیپلماتیک افزایش یابد. 
این کارشناس مسائل آسیای غربی تصریح کرد : در۴3 سال گذشته جمهوری 
اسلامی ایران با وجود اینکه به شدت از جانب برخی از کشورهای همسایه مورد 
فشار و اذیت قرار گرفت وحتی اعضای شورای همکاری خلیج فارس از صدام بعثی 
دشمن خونخوار ملت ایران حمایت کردند و کمک های آنها به صدام موجب بالا 
رفتن شمار شهدا و جانبازان و وارد شدن خسارت های زیاد شد اما ایران با یک 
نگاه بسیار منطقی، تلاش کرده به ویژه با همسایگان خود یک قرابت دقیق و بدون 
مشکل داشته باشد. وی گفت: علاقه مند نیستیم همسایگان ما دعوت کننده 
کشورهای فرامنطقه ای معاند و دشمن جهان اسلام و جمهوری اسلامی ایران مانند 
رژیم غاصب صهیونیستی و آمریکایی ها باشند بلکه  کشورهای منطقه با اعتماد به 
نفس و همگرایی و همکاری منطقه ای بخوبی می توانند مسائل منطقه را مدیریت 
کنند. صدرالحسینی افزود: منطقه خانه همه ما و همسایگان ما است و نباید اجازه 

دهیم غریبه وارد این خانه به ویژه در حوزه های امنیتی آن شود.
وی در پاسخ به این پرسش که ارزیابی شما از سفر دکتر امیرعبداللهیان به سوریه 
بعد از بغداد چیست؟ گفت که این سفر پیام روشنی داشت و تاکید دارد که ایران 

آماده همکاری با کشورهای منطقه و عربی و همسایه است اما مسئله خط مقدم 
مقابله با دشمن صهیونیستی و حمایت از جبهه مقاومت برای آن بسیار اهمیت 

دارد.
کارشناس مسائل منطقه خاطرنشان کرد: ایران معتقد است که حل و فصل 
مسائل منطقه بدون بازیگری مهم همچون سوریه - که در یازده سال گذشته 
توانسته قدرتمندانه و مقتدرانه با تروریسم تکفیری مبارزه و مقابله کند تا جریان های 
جدید تروریستی در منطقه شکل نگیرند- میسر نیست و حتما این کشور باید نقش 
واقعی خود را در منطقه ایفا کند و به همین دلیل جای آن در اجلاس بغداد واقعا 

خالی بود.
صدرالحسینی در ادامه گفت وگو با ایرنا تصریح کرد که دولت سیزدهم برنامه ها ، 
راهبردها و سیاست های خود از جمله در عرصه سیاست و دیپلماسی خارجی را در 
مراسم تحلیف توسط دکتر رئیسی رئیس جمهوری محترم و در جلسه رای اعتماد 
به وزیران در مجلس شورای اسلامی دکتر امیرعبداللهیان ارائه کرد و بر سیاست 
متوازن و اولویت بخشی به ارتباط و همکاری با همه کشورها به ویژه همسایه ، منطقه 

ای و غیرمعاند تاکید شده است.
وی در پاسخ به این پرسش که » رهبر معظم انقلاب اسلامی در نخستین دیدار 
رئیس جمهوری و اعضای دولت سیزدهم با ایشان چند مطلب اساسی از جمله 
تقویت دیپلماسی اقتصادی و تجارت خارجی و ارتباط با اغلب کشورهای جهان 
را مورد تاکید قرار دادند، چه انتظاری از دولت سیزدهم برای تحقق این رویکرد می 
رود؟، اظهار داشت: از دولت سیزدهم انتظار می رود یک حرکت دقیق بر اساس 
سیاستی که در نظام بین الملل وجود دارد، در پیش بگیرد و به قدرت های نو ظهور 
به ویژه در شرق عالم و افول آمریکا و نقش آفرینی در شرایطی که ما اکنون در آن قرار 

داریم، اهتمام ورزد.
این کارشناس مسائل منطقه تاکید کرد: باید با همه کشورهای جهان حتی 
اروپایی بجز کشورهای معاند و رژیم صهیونیستی ارتباط داشته و تعامل مثبت ، 
سازنده و متوازن که بتواند منافع نظام جمهوری اسلامی ایران و منافع ملت ایران را 

تامین کند، برقرار کنیم.
صدرالحسینی گفت:باید توجه داشته باشیم غیر از کشورهای تروئیکای اروپایی 
) انگلیس ، فرنسه و آلمان( کشورهای دیگری هم در اروپا وجود دارند که بازیگران 
موفقی در اروپا و جهان هستند و ما می توانیم با همکاری و تعامل با آنها سیاست 
خارجی ایران را در قاره سبز متوازن کنیم. وی افزود: البته توجه به قاره آفریقا و 
از  آن  فرهنگی  و  عقایدی  های  ظرفیت  و  تجاری  و  اقتصادی  های  توانمندی 

ضروریات سیاست خارجی ایران در دولت سیزدهم باید باشد.
این کارشناس مسائل آسیای غربی اظهارداشت: نقشه راه سیاست خارجی دولت 
سیزدهم تقویت دیپلماسی اقتصادی و تجاری و اهتمام ویژه به دیپلماسی علمی و 
رسانه ای است که عملیاتی شدن آنها می تواند به تحقق چشم اندازها و رویکردهای 
دولت در سال های پیش رو کمک کند و البته لازمه آن ایجاد تحول و فعال کردن 

دستگاه سیاست خارجی است.
 صدرالحسینی با اشاره به اقداماتی که تقریبا در یک دهه گذشته در خصوص 
پرونده هسته ای صورت گرفت ، گفت که این پرونده هم باید مد نظر دولت سیزدهم 
باشد البته با این شرط که منافع جمهوری اسلامی ایران به شکل متوازن و به طور 

روشن تامین شود و نباید مسائل داخلی و خارجی کشور به برجام گره زده شود.

 صدرالحسینی کارشناس مسائل آسیای غربی:

 همگرایی منطقه ای بهترین راهکار برای امنیت و ثبات است

وزیر امورخارجه ایران گفت: دولت سیزدهم معتقد است که باید هرگونه مذاکرات 
وین دستاورد ملموسی برای ملت ایران داشته باشد و رویکرد اتلاف وقت را کسی نمی 

پذیرد. 
به گزارش ایرنا، حسین امیر عبداللهیان دوشنبه شب در برنامه گفتگوی خبری شبکه 
دوم افزود: مجلس و دولت جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات به دنبال کسب حقوق 
حداکثری ملت ایران هستند و امیدواریم که طرف های مقابل ما در مذاکرات وین بر 

مبنای خرد و منطق مذاکره کنند.
وزیر امورخارجه ایران اظهار داشت: در مراسم تحلیف در دیدار با انریکه مورا مذاکره 
کننده ارشد اتحادیه اروپا گفتم که اولین اشتباه امریکایی ها این است که نباید از 

ادبیات تهدید علیه ملت ایران استفاده شود و باید مودبانه با ملت ایران رفتار کنند.
وی گفت : ما به نماینده اتحادیه اروپا شفاف گفتیم که ادبیات تهدید برای ملت ایران 
نتیجه ای در بر نخواهد داشت و اگر این طوری ادامه دهند این برای دولت سیزدهم 
سازنده نیست و جمهوری اسلامی ایران از هرگونه مذاکره که بر آن منطق حاکم باشد، 

استقبال می کند.
امیر عبداللهیان با بیان اینکه مذاکرات باید برای ملت ایران دستاورد ملموسی داشته 
باشد، گفت: مذاکره یکی از ابزارهای دیپلماسی است و انتظار داریم طرف مقابل ما 

اتلاف وقت نکند زیرا کسی آن را نمی پذیرد.
و گفت:  داد  برگزاری اجلاس شانگهای خبر  از  ادامه  در  ایران  امور خارجه  وزیر 
شانگهای یک ظرفیت بزرگ اقتصادی است که 2 میلیارد و 600 میلیون نفر جمعیت 
را در جهان شامل می شود و جمهوری اسلامی ایران نیز سال ها عضو ناظر اجلاس 

شانگهای بوده است.
امیرعبداللهیان گفت: در اجلاس آینده شانگهای دکتر رئیسی رئیس جمهوری 
اسلامی ایران شرکت خواهد کرد و این سفر مهم از  اکنون در حال برنامه ریزی است، 
زیرا ما درصددیم که در رویکردهای اقتصادی دولت بتوانیم از ظرفیت های شانگهای 
به خوبی استفاده کنیم و همواره ضرورت توسعه همکاری های اقتصادی و تجاری با 

اعضای اجلاس شانگهای مورد توجه ایران بوده است.
وزیر امور خارجه ایران با اشاره به موافقتنامه همکاری های جامع 2۵ ساله ایران و 
چین نیز گفت: یکی از برنامه های اصلی ما پیگیری اجرای موافقتنامه همکاری های 
جامع 2۵ ساله ایران و چین است و در سفر دکتر لاریجانی به پکن بنده از نزدیک شاهد 
به بار نشستن این توافقنامه مهم بودم و ما در وزارت امور خارجه برای اجرایی شدن 
این موافقتنامه را پیگیری می کنیم و این الگو را برای استفاده از ظرفیت های سایر 

کشورهای منطقه از جمله روسیه و هند دنبال می کنیم.
وی تاکید کرد: برای نهادینه سازی روابط با کشورهای بزرگ با این الگو در چارچوب 
های توسعه پایدار کشور باید قدم های اساسی برداریم و جایگاه وزارت امور خارجه برای 
اجرای این توافقنامه تسهیل کننده است و ما وظیفه داریم بسترها را آماده کنیم تا همه 

از این شرایط مناسب بتوانند بهره برداری کنند.
نباید در دوران جدید به فعالیت های سفارتخانه ها سنتی نگاه کنیم 

وزیر امور خارجه ایران با اشاره به نقش سفارتخانه های جمهوری اسلامی ایران 
در خارج از کشور برای توسعه دیپلماسی اقتصادی افزود: همه سفارتخانه های ما 
باید در خدمت بخش های اقتصادی، تجاری، علمی، فرهنگی و فناوری باشند، زیرا 

سفارتخانه ها باید متناسب با منافع ملی کشور فعالیت کنند و نباید در دوران جدید به 
فعالیت های سفارتخانه ها سنتی نگاه کنیم.

امیرعبداللهیان تأکید کرد: ما باید ببینیم که کشورمان امروز در چه بخش هایی 
به دنبال توسعه پایدار است و این اولویت نخست فعالیت های سفارتخانه ها و سر 

کنسولگریهای ما در خارج از کشور خواهد بود.
وزیر امور خارجه ایران درخصوص گرفتن عکس یادگاری با سران کشورهای منطقه 
در اجلاس بغداد گفت: در این عکس من در جایی قرار دارم که فکر می کنم جایگاه 

واقعی ایران در اجلاس بغداد بوده است.
وی در خصوص شرایط و وضعیت افغانستان نیز اظهار داشت: جمهوری اسلامی 
ایران از افغانستانی حمایت می کند که مردم این کشور بتوانند برای تعیین سرنوشت 
کشور خود تصمیم بگیرند و در این کشور دولت فراگیر با حضور تمام اقوام افغانی در 

حاکم شود.
امیرعبداللهیان تاکید کرد: تمام مشکلات افغانستان ریشه در اقدامات آمریکایی ها 
دارد و حتی آمریکایی ها به مردم این کشور در فرودگاه کابل نیز رحم نکردند و اگر 
بیگانگان دست از سر مردم افغانستان بر دارند مردم این کشور می توانند برای آینده 

کشور خود تصمیم بگیرند و ما نیز از افغانستان امن حمایت می کنیم.
40 درصد برنامه های متمرکز بر توسعه دیپلماسی اقتصادی خواهد بود 

وی در خصوص موفقیت دیپلماسی اقتصادی یادآور شد: ۴0 درصد برنامه های 
وزارت امورخارجه متمرکز بر توسعه دیپلماسی اقتصادی خواهد بود و در این راستا باید 
از ظرفیت تمام سفارتخانه ها و سرکنسولگری های خود استفاده کنیم و در این راستا 

رویکرد دیپلماسی اقتصاد می تواند نقشه راهی در مقابل ما باشد تا با هدف گذاری 
عملیاتی و زمان بندی شده بتوانیم با اولویت های منطقه ای همکاری های خود را با 

کشورهای منطقه از جمله چین و یا هند توسعه دهیم.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه برنامه ریزی ما در وزارت امور خارجه این است که بتوانیم 
در این راستا تسهیل گری کنیم و سفارتخانه های ما با تمرکز بر فعالیت های سیاسی در 
زمینه اقتصادی نیز به فعالیت های خود توسعه دهند، یادآور شد: وزارت امور خارجه 
نیروی انسانی با تجربه زیادی دارد و باید از این نیروی انسانی با توجه به نیاز کشور 
در سفارتخانه های خود استفاده کنیم و برای توسعه فعالیت های تجاری و اقتصادی 
ممکن است از نیروی انسانی سایر دستگاه های اجرایی برای توسعه تجارت بین 

المللی و دیپلماسی اقتصادی متمرکز کنیم.
وزیرامورخارجه ایران گفت: سیاست همسایگی و آسیایی معنایش این نیست که به 
این مناطق توجه بیشتری کنیم و به کشورها و جاهای دیگری توجهی نشود، بلکه در 
تمام کارهای خود ارتباطات خودمان را با برخی از کشورهای جهان ادامه خواهیم داد 
و حتی در اروپا فقط آلمان، انگلیس و فرانسه نیستند، بلکه سایر کشورهای اروپایی نیز 
ظرفیت های زیادی دارند که باید از این ظرفیت ها بتوانیم در جهت منافع ملت ایران 

استفاده کنیم.
امیرعبداللهیان در ادامه به حضور خود در اجلاس بغداد برای همکاری و مشارکت 
اشاره کرد و گفت: این اجلاس ابعاد مختلفی داشت و قرار بود در این اجلاس حمایت 
های منطقه ای از عراق در ابعاد مختلف مطرح شود و برای دوستان عراقی ما بسیار 

مهم بود که به جایگاه عراق به عنوان کنشگر منطقه توجه شود.

وزیرامور خارجه : 

مذاکرات وین باید دستاورد ملموسی برای ملت ایران داشته باشد

هانی زاده تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

اجماع سازی منطقه ای علیه ایران
 نتیجه ای ندارد

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، اجماع سازی منطقه ای علیه ایران بدون 
نتیجه ارزیابی کرد و گفت: به نظر می رسد دست و پا زدن نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی برای تشکیل سازوکار نظامی منطقه ای عبری- عربی با شکست 

روبه رو شود. 
»حسن هانی زاده« ، درباره پیشنهاد نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس برای 
تشکیل ائتلاف نظامی شبیه ناتو میان این رژیم و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس و اردن گفت: سفر اخیر »نفتالی بنت« نخست وزیر رژیم صهیونیستی به 
آمریکا و دیدار با رییس جمهوری این کشور در حالی انجام شد که هیچ دستاورد 

ملموسی برای رژیم صهیونیستی به همراه نداشت.
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی به تحولات اخیر منطقه  غرب آسیا در هفته 
گذشته اشاره کرد و افزود: سفر بنت به واشنگتن همزمان با حوادث تروریستی 
فرودگاه کابل بود که منجر به کشته شدن شماری از سربازان آمریکایی در 
افغانستان شد. همچنین نشست بغداد، تحولات افغانستان و خروج نیروهای 

نظامی آمریکا از منطقه اتفاقاتی بودند که این سفر را تحت شعاع قرار دادند.
وی با بیان اینکه نخست وزیر رژیم صهیونیستی با چند هدف راهی آمریکا شد 
اما در هیچ کدام از موارد نتوانست واشنگتن را با تل آویو همراه سازد، خاطرنشان 
کرد: مهمترین هدفی که بنت در این سفر دنبال می کرد، اجماع سازی علیه 
سازوکار  یک  تشکیل  و  تهران  ضد  تل آویو  با  واشنگتن  کردن  همراه  ایران، 

منطقه ای برای مقابله با تهران بود که در هیچ کدام موفق نشد.
اسراییل و خاورمیانه جزو اولویت های اصلی آمریکا نیستند

هانی زاده ادامه داد: بنت در این سفر کوشید آمریکا را از ادامه مذاکرات وین 
منصرف کرده و واشنگتن را به تداوم سیاست فشار حداکثری علیه ایران که 
از دوران ترامپ آغاز شده بود، مجاب کند که در این مورد با پاسخ منفی کاخ 

سفید روبه رو شد.
این کارشناس مسائل غرب آسیا، یکی دیگر از اهداف سفر نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی را ایجاد هماهنگی با آمریکا در مورد سرزمین های اشغالی 
برشمرد و خاطرنشان کرد: بنت در این باره نیز موفق نشد چراکه نگاه بایدن 
و تیم سیاست خارجی او نسبت به مساله فلسطین و سرزمین های اشغالی 
با نگاه دولت سابق آمریکا تفاوت دارد. ترامپ تمام تلاش خود را برای ارتقای 
جایگاه رژیم صهیونیستی به کار گرفت اما فقط توانست زمینه پیوند دو کشور 

بحرین و امارت با این رژیم را فراهم کند.
وی، نخست وزیر رژیم صهیونیستی را در ایجاد اجماع سازی علیه ایران ناکام 
ارزیابی کرد و گفت: در شرایط کنونی اجماع سازی منطقه ای علیه ایران نیز 
نتیجه بخش نیست. دولت ایران به تازگی تغییر کرده و تهران هم اینک در آستانه 
بازگشت به مذاکرات وین است. ایران در پی توسعه روابط با کشورهای منطقه 
است و عزم آمریکا برای مهار چین و تحولات افغانستان و آینده مبهم آن موجب 

شده تا اسراییل و در کل، خاورمیانه جزو اولویت های اصلی آمریکا نباشد.
روند تحولات منطقه در مسیر بومی سازی قرار دارد

هانی زاده افزود: به رغم تلاش بنت برای ایجاد هماهنگی با دولت آمریکا در 
مساله فلسطین، دولت بایدن، او را برای بهبود روابط با تشکیلات خودگران 
این  در  که  داده  قرار  فشار  تحت  کشوری  دو  حل  راه  پیگیری  و  فلسطین 
با »محمود  تازگی »بنی گانتز« وزیر دفاع رژیم صهیونیستی  به  چارچوب، 

عباس« رییس تشکیلات خودگردان فلسطین دیدار کرده است.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی،  دست و پا زدن نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی برای تشکیل سازوکار نظامی منطقه ای عبری و عربی را ناموفق 
ارزیابی و عنوان کرد: منطقه غرب آسیا در شرایطی نیست که یک سازوکار 
نظامی عبری و عربی مانند ناتو بخواهد علیه کشور مهمی در منطقه چون ایران 

تشکیل شده و فعالیت کند.
شد:  یادآور  و  دانست  بومی سازی  مسیر  در  را  منطقه  تحولات  روند  وی، 
آمریکا تمایلی برای ادامه حضور در خاورمیانه ندارد. انگیزه آمریکا مهار چین 
و رسیدگی به مسائل داخلی اش است و از سویی، توان مالی لازم برای باقی 
ماندن در خاورمیانه را هم ندارد. بنابراین تمایل واشنگتن، حل مسائل منطقه 
از سوی کشورهای منطقه است و لازمه آن، همکاری کشورها با یکدیگر است 

و نه تقابل.
همه کشورهای منطقه در مورد ایران نظر واحدی ندارند

هانی زاده با اشاره به شکست تلاش های برخی از کشورهای عربی برای 
تشکیل یک سازوکار نظامی عربی بیان کرد: برخی از کشورهای عربی بعد 
از شکست صدام در کویت و همچنین در یک دهه اخیر تلاش هایی را انجام 
دادند که یک مجموعه نظامی برای تقابل علیه با ایران تشکیل دهند. سپر 

منطقه نیز شکل گرفت اما این مجموعه هم بعد از مدتی متلاشی شد.
اندازه  در  را  منطقه  عرب  کشورهای  عرب،  جهان  مسائل  کارشناس  این 
تشکیل یک ناتوی منطقه ای علیه ایران ندانست و گفت: همه کشورهای 
منطقه در مورد ایران نظر واحدی ندارند. برخی مانند عمان و قطر از دوستان 
ایران هستند و برخی با ایران رقابت و شراکت دارند و برخی از آنها نیز روابط 
دوستانه ای با ایران ندارند. قاعدتا کشورهایی که روابط خصمانه ای با ایران 

ندارند، در پی تقابل با تهران هم نخواهند رفت.
هانی زاده با اشاره به شکست نظامی آمریکا و ناتو در افغانستان، یادآور شد: 
ناتو با آن سابقه نظامی و حضور 28 کشور در آن، دچار فرسایش شده و درصدد 
خروج از منطقه است. تحولات افغانستان نیز نشان داد که شکل گیری یک 

مجموعه نظامی برای تقابل با یک کشور خاص با شکست  روبه رو می شود.
رژیم  با  عربی  کشورهای  تجانس  عدم  دیگر،  مساله  کرد:  اضافه  وی 
صهیونیستی است که میان آنها هیچ تجانس فرهنگی، نظامی و... وجود ندارد 
و این عدم تجانس، موجب می شود زمینه همکاری میان آنها علیه ایران فراهم 

نباشد.

سفیر پیشین ایران در افغانستان راه برون رفت افغانستان از 
وضعیت موجود تشکیل دولت فراگیر با مشارکت همه اقوام 
است، گفت: طالبان طرح و برنامه روشنی برای اداره افغانستان 
ارائه نکرده است و همچنان تفوق ایدئولوژیک و قومی را در 

دستور کار دارد.
»ابوالفضل ظهره وند« در گفت و گو با ایرنا  با اشاره به تحولات 
افغانستان، گفت: حکومت طالبان در افغانستان شکل نگرفته 
و این کشور در نوعی التهاب به سر می برد و در این صحنه همه 

چیز قابل اتفاق است.
اخیر  حوادث  به  توجه  با  افغانستان  در  ایران  سابق  سفیر 
فرودگاه کابل خاطرنشان کرد: آمریکا این وضعیت را به سرمایه 
سیاسی برای بازیگری آینده خود در صحنه افغانستان تبدیل 

کرده است.
کارشناس ارشد مسائل افغانستان با بیان اینکه طالبان هیچ 
گفت:  نکرده اند،  ارائه  افغانستان  اداره  برای  روشنی  طرح 
ساختار سیاسی امارت اسلامی مشخص نیست و نوع برخورد 

این تفکر در محیط داخل مبهم است.
تفوق  کماکان  می خواهد  طالبان  اینکه  کرد:  اضافه  وی 
ایدئولوژیک و قومی را در دستور کار داشته باشد و سهم اقوام 

و طوایف مختلف از ساختار سیاسی مد نظر طالبان روشن 
نیست. به هر حال ازبک ها و هزاره ها که از قومیت های اصلی 
افغانستان هستند نقشی در قدرت ندارند و تاجیک ها هم در 
»دره پنجشیر« در موضع مقاومت قرار گرفته اند. علاوه بر این 
رجال سیاسی معروف همانند »عبدالله عبدالله« هم تحت 

الحفظ در منزل به سر می برند.
 سناریوی آمریکا برای دور جدید بحران در افغانستان

تحولات  مورد  در  دیگر  مهم  نکته  داد:  ادامه  وند  ظهره 
افغانستان این است که آمریکایی ها با چه سناریویی می خواهند 
دور جدیدی از بحران در افغانستان را مدیریت کند، قطعاً در این 
مرحله حضور نظامی نخواهند داشت، اما می توانند پشتیبانی 
مالی، اطلاعاتی و ساماندهی نیروهایی که در داخل این کشور 
نیروی  از  ۱8هزار  زیرا بیش  انجام دهند،  را  اند  باقی مانده 
آموزش دیده افغان در زمان حضور آمریکایی ها در این کشور با 

ارتش آمریکا و ناتو همکاری کردند.
 سفیر پیشین ایران در افغانستان خروج نیروهای نظامی 
آمریکا از افغانستان را شکست نظامی این کشور ارزیابی کرد و 
گفت: در شرایطی که افکار عمومی متوجه نقش مخرب آمریکا 
در ویران سازی افغانستان بوده است، آمریکایی ها می خواهند 
شکست نظامی خود در افغانستان را به نوعی بازسازی کنند، 
اما نکته ای مهم این است که در این شرایط آلترناتیو و جایگزین 

آمریکا وجود ندارد.
این کارشناس مسائل افغانستان پیروزی برق آسای طالبان را 
نتیجه طرح و برنامه اطلاعاتی آمریکا عنوان کرد و گفت: شنیده 
به  افغانستان  آمریکا در  شده »زلمی خلیلزاد« نماینده ویژه 
برخی مقامات امنیتی و نظامی در استان های مهم همانند بلخ، 
هرات و کابل پیام داده که مقاومت نکنند و این نشان می دهد 
که آمریکا طرح جدیدی برای جبران شکست نظامی خود و 
ادامه بازیگری علیه ایران، روسیه و چین اجرا می کند. عدم حل 
و فصل مسئله دره پنجشیر هم ظرفیتی است که آمریکایی ها 
متوجه آن هستند و با تمام این اوصاف شرایط و بازی افغانستان 

وارد مرحله جدیدی می شود.
مقابله طالبان با پنجشیر به ضرر طالبان تمام خواهد شد

ظهره وند بابیان اینکه پنجشیر یک پتانسیل و تنها نقطه امید 
برای ملت افغانستان در مقابله با هژمونی طالبان و پاکستان 
است، گفت: اگر مقاومت پنجشیر علیه طالبان نتیجه بخش 
یابد.  گسترش  طالبان  علیه  قیام  و  اعتراضات  قطعا  باشد 
سرکوب نیروهای احمد مسعود هم ممکن است منجر به شکل 
گیری تقابل جدیدی با طالبان در این کشور شود. در هر صورت 

مقابله طالبان با پنجشیر به ضرر طالبان تمام خواهد شد.
 وی اضافه کرد: طالبان معمولا از حضور در قدرت صحبت 
و  و ساخت قدرت"  می کنند در حالی که "حضور در دولت 
بحث  قدرت"  در  اقوام  سهم  و  حکومت  اداره  در  "مشارکت 
دیگری است. اگر صرفا بحث حضور در قدرت باشد، مردم 

حاضر به پذیرش آن نیستند.
انداز  درباره چشم  افغانستان  ارشد مسائل  کارشناس  این 
پیش روی طالبان گفت: شیوه ای که طالبان در پیش گرفتند 
در نهایت هم با مخالفت مردم افغانستان روبه رو خواهد شد و 

هم با داعش درگیر می شوند.
 وی یادآورشد: داعش همانند اره دوسر است یا با طالبان 
درگیر می شود و یا با آن ائتلاف می کند، اگر با داعش ائتلاف 
کند یعنی همان جریان تکفیری و این مصیبت بزرگی برای 
کل منطقه است و اگر باآنها درگیر شوند، داعش در نهایت 
را  افغانستان  تحولات  اسرائیل صحنه  و  آمریکا  پشتیبانی  با 

پیچیده تر می کند.
این کارشناس مسائل افغانستان با اشاره به سخنان رهبر 
انقلاب اسلامی در مورد افغانستان گفت: همانطور که رهبر 
انقلاب فرمودند ما حامی ملت افغانستان هستیم، برای ما 
کشور  این  یکپارچگی  و  افغانستان  ملت  چیز  هر  از  بیشتر 

اهمیت دارد.
ظهره وند گفت: افغان ها باشندگان همیشگی منطقه هستند 
و مولفه ای اصلی ملت، مورد توجه ایران است. از این زاویه اگر 

مردم پذیرای طالبان شوند ایران به نظر آنها احترام می گذارد و 
اگر هم بخواهند در مقابل آن مقاومت کنند ایران به آن توجه 

می کند و این بستگی به تصمیمات مردم افغانستان دارد.
وضعیت در افغانستان خیلی سریع تغییر می کند 

با  افغانستان  اینکه  بیان  با  منطقه  مسائل  کارشناس  این 
دولت  گفت:  امر  این  دلیل  تبیین  در  ندارد،  فرجام  طالبان 
افغانستان و طالبان در۱8 ماه مذاکره در دوحه قطر نتوانستند 
نقطه مشترکی برای آغاز مذاکرات پیدا کنند. واقعیت این است 
که نقطه  شروع طالبان برای دولت نقطه پایان بود و بالعکس. 
وقتی دو طرف نقطه مشترکی برای نشستن بر میز مذاکره 

ندارند چگونه باید بپذیریم که  شیوه طالبان تغییر کرده است.
مردم  کرد:  خاطرنشان  افغانستان  در  ایران  سابق  سفیر 
افغانستان بیگانه ستیز هستند. مسئله طالبان این است که 
پنجابی  بلکه  افغانی،  نه  افغانستان می گویند طالبان  مردم 
هستند. از سوی دیگر حساسیت نسبت به پاکستان در جامعه 
دلیل است که  به همین  واتفاقا  بالا است  بسیار  افغانستان 

پاکستان در تحولات افغانستان چراغ خاموش کار می کند.
راه برون رفت افغانستان از وضعیت موجود تشکیل دولت 

فراگیر است
 ظهره وند با اشاره به سیل مهاجرت به سمت مرزهای ایران 
گفت: جامعه افغانستان دچار فروریختگی کامل شده است 
و نتیجه اش مهاجرت و آوارگی بسیار نگران کننده مردم این 
کشور است و باید برای مهاجرین افغان تمهیداتی را داشته 
باشیم تا آنها در مرز استقرار پیدا کنند و جامعه جهانی هم به 

وظایف خود عمل کند.
وی با بیان اینکه وضعیت در افغانستان خیلی سریع تغییر 
می کند، گفت: با توجه وضعیت مالی و بودجه طالبان در اداره 
کشور مشکلات جدی خواهد داشت و به نظر می رسد این 
کشور وارد دور جدیدی از بحران شده است و در این شرایط تنها 
راه حل بحران افغانستان تشکیل دولت مشارکتی و فراگیر و حل 

و فصل مسئله پنجشیر است.

سفیر سابق ایران در افغانستان:

 طالبان طرح و برنامه روشنی برای اداره افغانستان ندارند
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شرح نهج البلاغة : 20 / ٣11 / 575

 راهپیمایی میلیونی اربعین نداریم 
وزیر امور خارجه از احتمال لغو روادید بین ایران و عراق برای اربعین ۱۴00 خبر داد و گفت: 
نخست وزیر عراق قرار است در این باره پاسخ امیدوارکننده بدهد. حسین امیرعبداللهیان  با اشاره 
به مذاکرات خود با نخست وزیر عراق در باره لغو روادید زائران اربعین ۱۴00 گفت: نخست  وزیر عراق 
)مصطفی الکاظمی(  قول داد تا ۴8 ساعت آینده پاسخ امیدوار کننده ای را در این باره به آقای 
مسجدی سفیر ما در عراق بدهد.وزیر امور خارجه در عین حال با تاکید بر این که امسال حضور 
میلیونی در راهپیمایی اربعین نداریم گفت: ترتیبات خاصی را در ایران قرار است اعمال کنیم که 
هم مشارکت در اربعین را داشته باشیم وهم بحث های کنترلی در موضوع کرونا به طور کامل رعایت 

شود.

کرونا در قم ١4 خانواده را داغدار کرد
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 2۴ ساعت منتهی به نهم شهریور ماه سال جاری، 
کرونا در قم جان 1۴ تن را گرفت و خانواده هایشان را داغدار کرد. به گزارش روز سه شنبه دانشگاه 
علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر، افزود: دراین مدت  208 تن با علائم بیماری پذیرش و 16۵ 
بیمار بستری شدند.وی با اشاره به ترخیص 1٣9 بیمار طی شبانه روز گذشته، ادامه داد: در حال 
حاضر 969 بیمار کرونایی در مراکز درمانی این استان بستری هستند که از این تعداد حال 2٣6 
بیمار وخیم می باشد.قدیر با اشاره به تزریق ۴0۴ هزار و ۵28 دوز واکسن کرونا در قم، اضافه کرد: 
در 2۴ ساعت منتهی به نهم شهریور ماه 1۴00، از دوهزار و 2۴2 تست انجام شده 6٣٣ تست 

مثبت گزارش شده است.
 

شرط احمد مسعود برای کناره گیری از سیاست
احمد مسعود، فرمانده جبهه مقاومت در ولایت پنجشیر در گفت وگو با فارن پالسی گفت: اگر 
طالبان تصمیم داشته باشند قدرت را با همه تقسیم، همچنین عدالت را برقرار کنند و نیز به همه در 
افغانستان آزادی و برابری بدهند، در آن زمان از موضعم عقب نشینی کرده و از سیاست کناره گیری 
می کنم. رهبر مخالفان جنبش طالبان تصریح کرد: حل و فصل مورد قبول با طالبان تنها در صورتی 
قابل تحقق است که جنبش طالبان دولت فراگیر و غیرمتمرکز در افغانستان تشکیل دهد.او همه 
راه حل های دیگر را از نظر نمایندگان مقاومت غیرقابل قبول برشمرد و گفت: در غیر این صورت 
تقابل با طالبان ادامه می یابد.مسعود همچنین اشاره کرد: هیچ حمایت خارجی دریافت نمی کنم. 

او مدعی شد بسیاری از کشورهای منطقه در کنار طالبان هستند.

سرباز راهور عنابستانی را بخشید 
ذبیح الله خداییان در پاسخ به سوالی درباره محکومیت علی اصغر عنابستانی نیز بیان کرد: پرونده 
در دادسرای عمومی و انقلاب تهران تحت عنوان تمرد از دستور مامور نیروی انتظامی و ایراد ضرب 
به آن مأمور تشکیل شد و با کیفرخواست به دادگاه ارسال شد و درباره برخی از اتهامات حکم برائت 
صادر شد و درباره ایراد ضرب بدون آزار حکم محکومیت در مرحله بدوی صادر شد که با اعتراض 
طرفین پرونده به مرجع تجدیدنظر ارسال شد و در آنجا شاکی اعلام گذشت کرد و پرونده همچنان 

در مرجع تجدیدنظر وجود دارد و منتظر تصمیم این مرجع هستیم.

مهدوی کیا رسماً سرمربی تیم المپیک شد
مهدی مهدوی کیا پس از دیدار با رئیس فدراسیون فوتبال کشورمان، حکم سرمربیگری تیم امید را 
گرفت. به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، پس از اعلام انتخاب مهدی مهدوی کیا به عنوان 
سرمربی تیم ملی امید، پس از ورود به ایران در محل فدراسیون فوتبال حاضر شد و با شهاب الدین 
عزیزی خادم دیدار کرد.طی این دیدار مهدوی کیا حکم سرمربی گری تیم ملی امید را از عزیزی 
خادم دریافت کرد. ضمن آن که مقرر شد مهدی مهدوی کیا به عنوان مشاور فنی فدراسیون فوتبال 

در امور فعالیت کند.

کارگردان سریال »گاندو« عذرخواهی کرد
 جواد افشار، کارگردان »گاندو«، به خاطر تشابه اسمی یکی از شخصیت های منفی این سریال 
با یکی از قهرمانان ملی استان فارس، از مردم کازرون عذرخواهی کرد.در سریال »گاندو«، نام یک 

دکتر خائن، ناصر کازرونی است که شبیه نام یکی از قهرمانان استان فارس و شهر کازرون است. 

علیرضا افتخاری سفیر سلامت شد
رییس فدراسیون دوچرخه سواری در مراسمی با حضور تعدادی از قهرمانان، پیشکسوتان و 
مسئولان فدراسیون با رعایت پروتکل های بهداشتی علیرضا افتخاری خواننده ایران به عنوان سفیر 
انگیزه و سلامت رشته دوچرخه سواری منصوب شد. افتخاری که از مفاخر موسیقی و هنر ایران 
محسوب می شود در فضایی صمیمانه و دوستانه به همراه تعدادی از ملی پوشان و پیشکسوتان 

دقایقی به رکابزنی در پیست دوچرخه سواری آزادی پرداخت.

معرفی2۵۰۰ متهم اخلال در بازار دارو به قوه قضائیه
 سردار حاجیان سخنگوی نیروی انتظامی اشاره به راه اندازی قرارگاه مبارزه با احتکار و قاچاق 
اقلام دارویی و بهداشتی در ناجا گفت: از زمان راه اندازی این قرارگاه، ضمن شناسایی بیش از ۱2 
هزار اماکن دارای تخلف، حدود 2300 فقره پرونده قضائی تشکیل شده است و نزدیک به 2۵00 

متهم به اخلال در بازار دارو و تجهیزات پزشکی تحویل مراجع قضائی شده اند.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم مطرح کرد:

ظرفیت بالای بلوار پیامبر اعظم)ص( 
برای سرمایه گذاری 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: بلوار معنوی پیامبر اعظم)ص( حدفاصل حرم 
مطهر تا مسجد مقدس جمکران ظرفیت بالایی برای جذب سرمایه گذاری دارد و در 
حال حاضر نیز اجرای پروژه های سرمایه گذاری در این بلوار در حال شکل گیری 

است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذاران برای توسعه طرح های 
برای  مناسب  محدوده ای  به عنوان  را  جمکران  مقدس  مسجد  شهر،  توسعه ای 
به عنوان  امروز  و اظهار داشت: مسجد مقدس جمکران  سرمایه گذاری دانست 
از  یکی  معصومه)س(،  فاطمه  حضرت  مطهر  بارگاه  کنار  در  منتظران  میعادگاه 

مهم ترین ظرفیت های گردشگری مذهبی قم محسوب می شود.
وی با بیان اینکه سالانه میلیون ها زائر از سراسر کشور و دنیا برای حضور در این 
مکان مقدس و اماکن مقدسه به این شهر سفر می کنند، افزود: این مکان شریف در 
کنار بقعه چند امامزاده واجب التعظیم و مهم ترین بلوار معنوی شهر قم که حدفاصل 
بلوار معنوی پیامبر اعظم)ص(  تا مسجد مقدس جمکران به عنوان  حرم مطهر 
احداث شده، در منطقه پنج شهر قرارگرفته و ظرفیت بالایی برای سرمایه گذاری 
است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با تأکید بر اینکه یکی از ظرفیت های بزرگ 
سرمایه گذاری و کسب درآمد پایدار در منطقه پنج بلوار پیامبر اعظم)ص( به شمار 
می رود، ابراز کرد: در حال حاضر نیز اجرای پروژه های سرمایه گذاری در این بلوار 
در حال شکل گیری است و این پروژه ها ظرفیت های بالای درآمد پایدار برای منطقه 
هستند و سرانه های خدماتی، تجاری و اقامتی بسیار خوبی هم در این محدوده 

پیش بینی شده است.
وی با اشاره به اینکه در سال های اخیر با توسعه اماکن تفریحی و گردشگری، شاهد 
افزایش ماندگاری زائر در قم هستیم، تصریح کرد: در گذشته زائرین جز زیارت، هدف 
دیگری برای حضور در قم نداشتند، اما امروز شاهدیم با تأکید بر حفظ جایگاه والای 
زیارتی شهر مقدس قم با احداث فضاهای متعدد گردشگری و تفریحی شرایط برای 

ماندگاری بیشتر زائرین فراهم شده است.
اقبالیان ادامه داد: در منطقه پنج نیز پروژه های تفریحی و گردشگری در حال 
اجراست که از آن جمله می توان به آغاز ساخت شهربازی معارفی اشاره کرد که 

ظرفیت منطقه برای سرمایه گذاری را بالا میبرد.
  

مدیر منطقه چهار شهرداری قم :

۲۱ پروژه شاخص شهری
 در منطقه چهار اجراشده است

مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: از سال ۹۴ تا سال ۹۹ بیش از 370 میلیارد 
تومان برای پروژه های شاخص منطقه هزینه شده که شامل 2۱ پروژه بوده است.

مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به برنامه های توسعه ای منطقه چهار اظهار داشت: 
از سال ۹۴ تا سال ۹۹ بیش از 370 میلیارد تومان برای پروژه های شاخص منطقه 

هزینه شده که شامل 2۱ پروژه بوده است.
وی با بیان اینکه این پروژه ها نقش به سزایی در تقویت سرانه های خدماتی منطقه 
در حوزه های مختلف داشته و رضایتمندی شهروندان را افزایش داده است، افزود: 
به عنوان نمونه احداث مسیر دسترسی به مسجد حضرت خضر نبی)ع( ازجمله 
پروژه هایی بود که سالها در دست اقدام داشتیم و سال ۱3۹۹ با اعتبار یک میلیارد 
تومان انجام شد. مدیر منطقه چهار شهرداری قم با تأکید بر اینکه در حوزه ترافیکی از 
سال ۱3۹۴ بالغ بر 66 طرح اصلاح هندسی در منطقه اجراشده است، تصریح کرد: 
حدفاصل میدان مفید تا خیابان فجر هم خط ویژه دوچرخه اجراشده که ادامه آن نیز 

در آینده اجرا خواهد شد.
وی با اشاره به نصب ۱۱ پل عابر پیاده در 6 سال گذشته در منطقه ادامه داد: 
منطقه چهار شهر قم یکی از مناطقی است که طی سالهای اخیر توسعه قابل توجهی 

یافته و درآمدی نیز از طریق این توسعه نصیب شهر شده است.
بلوار  صدوقی)ره(،  الله  آیت  شهید  بلوار  چون  معابری  مقدم  اصفهانیان 
محمدامین)ص(، بلوار جمهوری اسلامی، بلوار فردوسی و… را ازجمله گلوگاه های 
اقتصادی شهر قم هستند، یادآور شد: به دلیل توسعه مطلوب و تقویت زیرساخت های 

این محورهای مهم در منطقه چهار قم، این توسعه اقتصادی محقق شده است.
 

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

اجرای طرح اصلاح تابلوهای تعیین 
مسیر درون شهری 

سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: اجرای مرحله نخست 
تکمیل و اصلاح تابلوهای نصب شده در سطح شهر با موضوع تعیین و هدایت مسیر 

در تمامی مناطق شهری در حال پیگیری و اجراست.
قاسم طالبی از اجرای فاز نخست طرح تکمیل و اصلاح تابلوهای تعیین مسیر در 
محدوده میادین و شوارع شهری خبر داد و گفت: در سال های گذشته با بررسی و 
برداشت نیازهای شوارع، در این خصوص اقدامات لازم جهت ساخت و آماده سازی 

تابلوها انجام شده است.
وی با بیان اینکه در این مرحله نقاطی که دارای نواقصی در خصوص تابلوهای 
بالاسری و یا تعیین مسیر بوده اند در اولویت قرار گرفته است، ابراز کرد: در برخی از 
نقاط نیز نسبت به اصلاح تابلوها که قبلًا با زمینه سبز اجراشده بودند اقدام و ضمن 
تغییر رنگ زمینه تابلوها به رنگ سفید، نیازهای مناطق در این خصوص در حال 
انجام است. سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: نقاط 
جدیدی که توسط طرح های ابلاغی معاونت حمل ونقل و ترافیک جهت ساخت و 
نصب تابلوهای تعیین مسیر به سازمان ترافیک ارائه می شوند نیز در ادامه اجرای 

طرح انجام خواهد شد.
طالبی میادین اصلی، معابر پرتردد و درجه یک شهر و نقاط تمرکزی شهری با توجه 
به حجم مراجعات شهروندان و تردد خودروها را از مهم ترین نقاطی برشمرد که در این 

طرح دارای اولویت هستند.
  

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خواستارشد:

جمع آوری پسماندهای پزشکی 
را به صورت جداگانه 

 سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: پسماندهای پزشکی مانند 
سرم، سرنگ، وسایل برنده و داروها، خطرناک هستند و شهروندان باید جداگانه آن را 

جمع آوری و به غرفه های پسماند شهرداری تحویل دهند. 
 عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اهمیت تفکیک پسماند به ویژه پسماندهای ویژه و 
خطرناک گفت: در روزهای گذشته با شیوع پیک کرونا و به تبع آن افزایش استفاده 
از داروها و اقلام پزشکی به ویژه در منازل، شهروندان باید این پسماندها را دیگر 

پسماندها جداسازی کنند.
وی  با بیان اینکه شهروندان باید این زباله های ویژه را در کیسه های قرمز تحویل 
دهند، تصریح کرد: افرادی که در منزل بیمار دارند باید مراقب پسماندهای خطرناک 
و ویژه باشند و با رعایت مسائل بهداشتی این زباله ها را در کیسه های دربسته تحویل 
دهند. وی با تأکید بر اینکه در سطح شهر باید این زباله های ویژه ازجمله ماسک 
از طریق مخازن پسماند منتقل شده و رهاسازی نشود، یادآور شد: آلودگی اقلام 
بهداشتی زیاد بوده و متأسفانه رهاسازی  این اقلام می تواند منجر به بیماری کارکنان 

مدیریت شهری شود.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

اجرای ۵۲ هزار متر لوله گذاری آبیاری قطره ای 
مدیر منطقه هشت شهرداری قم از اجرای ۵2هزار متر لوله گذاری آبیاری قطره ای 

در فضای سبز در راستای صرفه جویی در مصرف آب خبر داد.
محمد رمضانی با اشاره به ضرورت اجرای آبیاری قطره ای در فضای سبز و حذف 
آبیاری غرقابی اظهار داشت: کاهش مصرف آب، مدیریت هزینه، افزایش راندمان 
آبیاری فضای سبز و کیفیت نگهداری فضای سبز ازجمله مزایای جایگزینی آبیاری 

قطره ای با آبیاری غرقابی است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم در ادامه با بیان اینکه این لوله گذاری به طول 
بیش از ۵2هزار متر و به مساحت تقریبی 26هکتار انجام شده است، هزینه اجرای 
این پروژه فضای سبز را موردتوجه قرار داد و خاطرنشان کرد: این پروژه طی دو ماه 

اخیر اجراشده است و هزینه ای بالغ بر ۴میلیارد ریال در برداشته است.

   بزن واکسن عزیزم دا نمیری

انگار رفته تو گوشم گوش مالونجه
منوچی می کنه اون خال خالونجه
صدای های و هوی و تاپ و توپش

تو مخم میزنن تارو کمونچه
اَبَس اَدَسِ مردم حِرص خوردم

همش من میکنم دندون کوروچه
همه کس میکنه باس ما طبابت

زبِقال و زِنون خشکی کوچه
یکی میگه بخور آبگوشت بزباش

یکی میگه بخوربا نون تربچه
میگه قنادی سرکوچه ما

بخورهرروز پنج ششتا کلوچه
میگفت اوس ممدلی دیروزبا من

دوای دردشه یه کله پاچه
ننم میگف برم قربون قدت
باست خوبه ننه آش آلوچه

شده مشد علرضا دارو گیاهی
قاطی کرده نمک با تخم مورچه

بزن واکسن عزیزم دا نمیری
که واکسن هست آخه پیشگری 

میگی لابد برو اصلا بتوچه
ولیکن هرچه باست گفته دکتر
همونو گوش کن باقیش پوچه

* طلوع خورشید زندگی و تربیت زیر چتر حمایتی پدر
به  دورنقبی  گذرازگذشته های  با  تا  می نشینم  اخلاق  و  سخن  استاد  کنار 
محله های محروم پائین شهرو چهار مردان زده و همراه با خاطرات استاد سفری 
شیرین به سال های گذشته قم داشته باشیم و اتاق حومه خاطرات که در قاب 

نگاه استاد جلوه ای خاص داشت را مروری مجدد داشته باشیم.
استاد به یاد پدر بزرگوارو ارجمندش لحظه ای درنگ می کند.اشک در برق 
دیدگانش موج میزند و با آهی جانسوز از فراق مردی که همه زندگی خود را 
مصروف خدمت به مردم و مسیر پاک تربیتی جوانان داشت می گوید:پدرم از 
علمای بزرگ زمان خود بود فردی مذهبی و روشنفکر که طلوع خورشید زندگی 
من و 6 خواهر و برادرم در نگاه تربیتی درست وی و چتر حمایتی معنوی او بر 

سرمان گسترده شده بود.
وی سالها متصدی مدرسه فیضیه و دارالشفا بود بسیارخوش مشرب و بذله 
گو بود و با اینکه جامه مقدس روحانیت را برتن داشت اما همواره با نگاه درست 
و نصایح دل نشینی که برای ما فرزندان داشت جلوی هرگونه انحراف را در 
زمان گذشته ازما گرفت و هنوز حمایتها و نصایحی که در خصوص کمک به 
افراد زیردست،خیانت نکردن،  مردمی بودن و سیره زندگی امامان معصوم را 
آویزه گوشمان میباشد.عروج ملکوتی پدرغم  در زندگی هدف قرار دادندن 
سنگینی را در دلهای ما بوجود آورد و هرزگاهی که درقبرستان شیخان برسر 
مزار وی سر میزنم آرامشی عجیب وجودم را فرا می گیرد و میدانم که دعای آن 

عزیزسفرکرده همواره بدرقه راه من می باشد.
* صفا و صمیمیت در محلات پائین شهرموج میزند

استاد عباس فرساد به زمان کودکی خود و بزرگ شدن در میان مردم با صفا 
و با معرفت پائین شهر قم اشاره میکند و میگوید:خانه ما در محله سیدان قرار 
داشت خلوصپاک،مشتی گری و دیانت درمیان محلات و مردم با شرف پائین 
شهر موج میزند و من با این نگاه در میان این عزیزان بزرگ شدم حالا هم که 
بعضا به کوچه پس کوچه های قدیمی پائین شه سر میزنم هنوز آن محیط باصفا 
و صمیمیت را می شود در میان قدیمی های محل دید و خوشحالم که هنوز بافت 

قدیمی محله های پایین شهر از بین نرفته است.
* عاشق خدمت به جوانان شهرم درمسیرعلم و تربیت بودم 

استاد فرساد در ادامه این گفت و گو بیان داشت :دوران کودکی و عبور از 
مراحل اولیه تحصیلی در مدرسه و دبیرستان و نهایتا تحصیلات عالیه که در 
سال 1٣45 و در دانشسرای عالی تهران و در رشته زیست شناسی صورت 
پذیرفت مرا بر آن داشت که به عشق بزرگم که خدمت به جوانان برومند شهرم در 
مسیر تربیت و علم و دانش بود برسم و آن وصل شدن به بدنه آموزش و پرورش 
قم و افتخار پوشیدن جامعه معلمی برای من بود که در دوران قبل از انقلاب برای 
من محقق شد. عاشق تدریس بودم و با خلوص و عشقی وافر در بیشتر مدارس 
قم تدریس کردم تا در کنار جوانان دوست داشتنی شهرم خاطرات به یاد ماندنی 

از دوران تدریس 40 ساله خود در ذهن داشته باشم.
آیت  دبیرستان  در  من  تدریس  زمان  بخشی  اثر  :بیشترین  می گوید  وی 
الله کاشانی شکل گرفت و در کنار بزرگان و اساتید آن زمان که بهترین های 
خود بودند توانستیم بهترین نوع نگاه تربیتی و پیشرفت تحصیلی را در میان 
قشر محروم این منطقه حاکم سازیم تا جائی که دانش آموزان این دبیرستان 

توانستند در کنکور سراسری بهترین نتایج را کسب و مایه افتخار گردند.
*»اسماعیلی مقدم« درخدمت به مردم و جوانان قم بی بدیل است

استاد فرساد تصریح کرد :دراینجا میخواهم از بزرگی یاد کنم که تمام فکرش 
خدمت به مردم خصوصا جوانان شهرم بود استاد محمد رضا اسماعیلی مقدم که 
درآن زمان افتخار این را داشتم که در مجموعه مدیریتی ایشان در دبیرستان آیت 
الله کاشانی تمام هم و غم خود را مصروف تربیت دانش آموزان عزیزاین منطقه 
بنمایم.مطلبی از ایشان به پاس نیم قرن تلاش صادقانه در عرصه علم،سیاست 
،ورزش و اخلاق درروزنامه وزین ایمان به چاپ رسید که در تیترآن کلمه بی بدیل 
را برای ایشان دیدم که به راستی ایشان در تمامی زمینه های مورد اشاره بی بدیل 
هستند و عاشقانه و با اخلاص کامل در خدمت به مردم و جوانان اثرات مثبت و 

جامعی از خود را به یادگار گذاشته اند که برای من مایه افتخار و بزرگی هستند.
وی ادامه داد :در کناراین بزرگمرد می بایستی از برادر عزیزم هادی فرساد 
بگویم که ایشان نیزبیشترعمرش را در پست های مدیریتی صرف خدمت به 
مردم در مسیر دانش و علم و تربیت نمود که در اینجا یک دست مریزاد هم به 

ایشان می گویم.
استاد فرساد ابراز داشت :خوشحالم از اینکه بیش از نیمی از عمر خود را در 
کنار جوانان شهرم گذراندم و اکنون که دانش آموزان قدیمی خود را در شهر 
می بینم روحم تازه می گردد و خداوند بزرگ را سپاس می گویم که توانستم 

خالصانه و با تمام وجود در این راه خدمت نمایم.
*راه درست زندگی کردن  رابه شاگردانم آموختم

استاد فرساد دربخش دیگری از این گفت و گو اظهارداشت: اما روی سخنم 
با بعضی ها و گلایه از آنهاست چرا که ما هیچگاه و هرگز به دانش آموزانمان 
نیاموختیم که کرامت انسانی را از دست بدهند.ما هرگز نگفتیم که مادیات را بر 
معنویت رجحان دهند.ما گفتیم عزیزم فرزندم اگر درراه تحصیل به درجه ای از 
موفقیت رسیدی خود را فراموش نکن.با زیردستان مدارا کن ما گفتیم اشکی از 
رخسار یتیمی پاک کن.درهر موقعیتی بر محرومان و زیردستان نگاهی محبت 
آمیز داشته باش .به دانش آموزی که رویای پزشک شدن در سر داشت گفتم 
پسرم پزشکی بسیار کار پر مسئولیت و قابل احترامی است سعی کن تا موفق 

شوی اگر سعادت پوشیدن جامه پزشکی نصیبت شد به تمام بیمارانت یکسان 
نگاه کن.اگر به بیمار مستمندی کمک کنی و دردش را دوا کنی کار پرعظمتی 
دردرگاه خداوند انجام داده ای.هنوز پزشکانی یافت می شوند که ناله های دل 

بینوایان را گوش می دهند و التیام بخش زخم های آنان هستند.
وی افزود :درگذر زمان برخی اوقات  فکر میکنیم که رهنمودهایی که درآن 
زمان به شاگردانمان داشتیم مسیر درست و انسانی را برای آنان ترسیم ساختیم 
و نهایتا هرچه در چنته داشتیم در اختیار آنان قرار دادیم تا درزمان حال وقتی 
فرهنگی- درسنگرهای  و  پزشک،معلم  که  می بینیم  را  خود  آموزان  دانش 
اجتماعی و دولتی منصبی قابل احترام دارند برخود میبالم که من راه درست را 

نشان آنها داده ام و دیدن این عزیزان حال من معلم را خوب میکند.
* کلمات شعر الهام بخش زندگی من شد

با  و گو  ازاین گفت  ادبیات دربخش دیگری  پیشکسوت عرصه شعرو  این 
اشاره به اینکه  ورودم به عرصه شعر و ادب به دوران دبیرستان برمی گردد گفت 
:کلمات شعرالهام بخش زندگی من شد. نیمه های شب ناگهان ازخواب برمی 
خواستم دست به قلم می شدم و چشمه های شعر از وجودم لبریز می شد و در 
پایان احساس سبکی و شور و شعف خاصی وجودم را در بر می گرفت. تعداد 
بسیار زیادی غزل،قصیده،شعرنو و شعر با گویش قمی در طول سالهای اولیه در 

محافل ادبی و فرهنگی از زبان من خوانده شد.
وی ادامه داد:توفیقی دست داد تا شعرهایم را به روزنامه گل آقا و توفیق بفرستم 
و با چاپ مطالب من در این دو روزنامه که گل سرسبد روزنامه های طنز بود عملا 
همکاری با مطبوعات را آغاز نمودم همچنین بیش از 20سال  است که با روزنامه 
وزین ایمان  درزمینه شعر طنز با گویش قمی همکاری دارم ، رادیو  و تلویزیون 

نیز از جمله مکان هایی است  که توفیق همکاری با آنها را در کارنامه خود دارم.
* شعربا زبان طنز تاثیر گذاری بیشتری درجامعه  دارد

استاد فرساد در خصوص چرایی بیان شعر با گویش قمی گفت :فکر کردم 
با گویش قمی معضلات  راه  دراین  نمایم  را چاشنی شعرهای خود  اگرطنز 
اجتماعی رابیان نمایم بیشترتاثیرگذارو منشاءاثر خواهد بود، دراین مسیر تا جایی 

پیش رفتم که اربابان ادب و هنر اینجانب را بنیانگذار شعر طنز قمی می دانند.
وی بیان داشت :٣5 سال است که شعر باگویش قمی می گویم و هنوزهم 
جوشش سروردن شعر طنز در وجودم قلیان دارد و امیددارم که با شاد کردن 
دل مردم عزیزم خصوصا همشهریهای نازنینم دین خود را به آنها ادا کرده باشم.
بنیانگذار گویش طنز قمی بابیان اینکه تاکنون تعداد زیادی غزل،قصیده، 
رباعی و مثنوی در جراید و مطبوعات به چاپ رساندم تصریح کرد: سه کتاب، 
شعرکلاسیک ،شعر با گویش قمی ،داستان شعر انقلابیست درشهرآرام کلمات 
،دردست چاپ دارم امید دارم هرچه زودتر چاپ و در اختیار علاقمندان به شعر 

و ادب  قرارگیرد.
* هربیان لوده ای گویش قمی نیست

وی با بیان اینکه  درشهرقم قومیت های مختلف از اقصی نقاط کشور و حتی 
جهان  با گویش های مختلف وجود دارد گفت : برای اینکه  قمی  به مرور 
زمان به فراموشی سپرده نشود وبه یادگاربماند باید بصورت مکتوب ثبت شود 
تا طوفان حوادث آن را به یغمانبرد. استاد فرساد افزود: تا کنون اقداماتی که 
برای ماندگاری گویش قمی صورت گرفته کافی نیست وباید بصورت ترمتولیان 
فرهنگ  و ادب قم به این موضوع ورود کنند تا درآینده گویش قم به فراموشی 

سپرده نشود.
بنیانگذار گویش طنز قمی با انتقاد ازمحافلی که درسالهای اخیر تحت عنوان 
زبان و گویش قمی برنامه های را اجرا کرده اند گفت:گویش قمی ریشه دارو 
دارای اصالت  فارسی دری است و هربیان لوده ای نمیتواند گویا گویش اصیل 
وارزشمند قمی باشد، ازدست اندرکاران برنامه فرهنگی و ادبی استان انتظار 
می رود در برپایی این گونه محافل مشورت های لازم را با خبرگان زبان و گویش 

قمی داشته باشند تا آسیبی به این فرهنگ  اصیل  وارد نشود.
استاد فرساد دربخش دیگری ازسخنان  خود با اشاره به نقش موثروبی بدیل 
همسرش درطول مسیر زندگی گفت: برخود لازم می دانم از همسر عزیزم که 
همواره درمسیرزندگی وکار و تربیت فرزندان همراه و یاور من بود تقدیر و تشکر 

نمایم .
خود  سخنان   درپایان  قم  استان  ادب  و  فرهنگ  عرصه  پیشکسوت  این 
اظهارداشت: در اینجا برخود لازم می دانم از مجموعه مدیریت روزنامه ایمان  
که طی مدت بیش از 20سال زمینه لازم را برای اینجانب درجهت تلاش برای 
ماندگاری زبان و ادب اصیل قمی  فراهم نمودند تشکر نمایم ،همچنین از 
دوست فرهیخته و وارسته و توانمند خودم جناب آقای رضا ملکی که موجب شد 

این مصاحبه انجام شود صمیمانه کمال تشکر و قدردانی را دارم.
به پایان این گفتگو رسیدیم درکنار استاد بودن حال و هوای دیگری دارد و 
افتخار من این بود که در دو ساعتی که خدمت این عزیز بودم درس انسانیت 
،بزرگی و احترام را از وی آموختم.مردی که سراسر عمر پر برکت اش در راه 
خدمت به مردم عزیز صرف کردو با داشتن فرزندانی نیک و تحصیل کرده که 
هرکدام درسنگری مشغول به خدمت میباشند ثمره تربیت استاد را در خصوص 
و  کوه  و  طبیعت  عاشق  که  مردی  برای  میدهد.  نشان  روشنی  به  فرزندان 
صحراست و برای عزیزی که هم اکنون نیز وجودش در نزد اهالی فرهنگ ، ادب 
و هنر قم مورد احترام و بزرگی است از پروردگار یگانه سلامتی و طول عمری با 
عزت طلب میکنم.باشد که چاپ این نوشتار ادای دینی باشد بر مرد شریفی که 

خوبی و پاکی و عدالت در زندگی اش موج می زند.

 استادعباس فرساد ؛بنیانگذارگویش طنز قمی؛

 ماندگاری گویش قمی اقدامات جدی تررا می طلبد
گویش قمی نباید به سُخره گرفته شود

عباس فرساد*

ایمان/  گفت و گو/ رضا ملکی
اشاره :

 بنیانگذار گویش طنز قمی در سال 1321 در یکی از خانه های 
و در  ،پدرش روحانی  قدیمی محله چهارمردان متولد شده است 
زمان حضرت آیت اله بروجردی)ره(  چندین سال متصدی مدرسه 
فیضیه بودند. وی دوران ابتدایی را در دبستان بدر در محله گذر 
صادق  و مقطع متوسطه را در دبیرستانهای ملت و حکمت و حکیم 
نظامی در رشته طبیعی آن زمان گذرانده است و در سال 1345 در 
دانشسراهای تهران در رشته زیست شناسی پذیرش و پس از اخذ 
مدرک لیسانس در دبیرستان های تهران مانند هدف و خوارزمی 
و  مراجعت  قم  به  سال  دو  ازگذشت  پس  و  شده  تدریس  مشغول 

دردبیرستانهای قم مشغول تدریس گردیده است..
و  آغاز  را  گفتن  شعر  دبیرستان  دوران  همان  :از  گوید  می  وی 
شعرهای خود را در انجمنهای ادبی می خواندم تعدادی قابل توجهی 
غزل،قصیده،شعرنووشعر با گویش قمی دارم.با روزنامه های توفیق 
،گل آقا و بیش از 20سال است  که برای روزنامه ایمان که قدیمی 
ترین و نخستین روزنامه استان قم است می نویسم وتاکنون آثارم 
درجراید،رادیو و تلویزیون در اختیار عموم قرار گرفته است .وی بیان 
داشت :در همان زمانها فکرکردم اگر شعر طنز را آغاز کنم راهی بهینه 
است معضلات اجتماعی و سایر مسائل را اگر به صورت طنز که با 
شعر نوشته شود بیشتر دراذهان خواهد ماند،سرودن این اشعار را 
حدود 35 سال پیش شروع  وبنا به موقعیت مسائل روز به نوشتن طنز 
مبادرت نمودم.اربابان ادب و هنر وی را بنیانگذار شعر طنز با گویش 

قمی می دانند.
نشان  و شاداب  قبراق سرزنده  در گذرعمر 72 ساله خود هنوز 
در  خود  برکت  پر  زندگی  طول  در  که  جوشانی  چشمه  میدهد 
علم،معرفت،دانش و شعر و اخلاق سر آمد بوده وهست و همچنان 
نهر زلال ادبیات با گویش طنزش که نام قم را در میان سایر شهرهای 
بهانه  همین  باشد.به  می  ساری  و  جاری  ساخته  آوازه  پر  کشور 
عباس  استاد  سراغ  به  مردادماه  گرم  ازروزهای  دریکی  خبرنگارما 
فرساد رفته و باوی گفت وگوی صمیمانه ای داشته است که درادامه 

می خوانید:


